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 Inleiding 

 

Het Zuid is een bekend begrip voor de meeste inwoners van Gent. Vooral de oudere 

generatie zal bij het horen van die naam terugdenken aan vervlogen tijden waarin deze 

plek, in het Zuidoosten van het stadscentrum, nog een beruchte uitgaansbuurt was. De 

bioscopen en dancings trokken halverwege de 20
e
 eeuw veel publiek, met het Coliseum 

als hoofdattractie. De levendigheid van de wijk ontstond nadat in de vroege 19
e
 eeuw 

spoorwegen het centrum van Gent op die plaats binnendrongen en er het eerste station 

van Gent werd gebouwd: het Zuidstation. Het verdwijnen van dat station in 1913 

betekende dan ook het begin van de aftakeling van de buurt. De tweede helft van de 20
e
 

eeuw stond in het teken van het proberen te reanimeren van deze wijk. 

Dit onderzoek concentreert zich op het Woodrow Wilsonplein, de centrale plaats van 

het Zuid. Dit plein ontstond door de komst van het station. Doorheen de turbulente 

geschiedenis van de buurt zijn er vele plannen en projecten bedacht voor dit plein, en 

soms ook uitgevoerd. Vandaag de dag staan weinig mensen stil bij de vraag hoe het 

Woodrow Wilsonplein haar huidige vorm heeft gekregen. De realiteit van de dag wordt 

als vanzelfsprekend aangenomen, maar het kluwen van politieke, commerciële en ideële 

factoren die de specificiteit van het plein hebben bepaald behoren tot een bijna vergeten 

verleden. Het onderzoek naar deze geschiedenis biedt echter een inzicht in deze 

mechanismen.  

 

Vraagstelling 

Daarmee tracht deze masterproef een antwoord te formuleren op de vraag welke partijen 

bij de ontwikkeling van het plein betrokken zijn geweest en wat hun afzonderlijke rol 

betekend heeft voor de vroegere en huidige architectuur van het Woodrow Wilsonplein.  

 

Deze wijkstudie beperkt zich dus tot een enkel plein. Vanaf haar ontstaan rond 1836 tot 

aan de huidige dag is onderzoek gedaan naar alle architecturale ideeën, plannen en 

verwezenlijkingen die het plein in die tijdspanne heeft gekend. Daarnaast gaat het 

onderzoek ook over de bijzondere plaats van waardevolle monumenten en de eventuele 

bescherming hiervan. Door aandacht te besteden aan alle mogelijk factoren die een 

invloed hebben gehad op die plannen, verwezenlijkingen en beschermingsprocedures 

ontstaat een breed en genuanceerd verhaal. Het onderzoek stijgt uit boven een loutere 

beschrijving van de architectuur en de vermeende allesbepalende rol van de architect 



2 
 

daarin. Het legt daarnaast namelijk ook de rol van de politiek, de opdrachtgevers en de 

publieke opinie bloot. Kort samengevat is het plein een casus ter illustratie van het 

gelaagde verhaal dat de architecturale werkelijkheid is. Het onderzoek balanceert 

daarmee op de grens van de geschiedenis van stedenbouw, architectuur en 

monumentenzorg.  

De structuur van deze masterproef is geografisch. Na een eerste hoofdstuk over het 

Zuidstation en het ontstaan van het plein wordt het plein voor het onderzoek opgedeeld 

in een noord en zuidzijde. In de eerste hoofdstukken wordt de architectuur van de 

zuidzijde besproken en in de laatste hoofdstukken de gebouwen aan de noordzijde. Er is 

gekozen voor deze opdeling in plaats van een louter chronologische structuur omdat de 

geschiedenis van de verschillende gebouwen veel overlappingen heeft. Om de 

leesbaarheid te bevorderen wordt de volledige geschiedenis van een bepaald gebouw 

besproken voordat het volgende aan bod komt. Daardoor is het verhaal niet helemaal 

chronologisch, maar wordt er meermaals een stap terug in de tijd gezet om de oorsprong 

van het gebouw te beschrijven. In grote lijnen volgt de beschrijving van de gebouwen 

evenwel de chronologie waarin zij gebouwd werden. Daarnaast is er een beschrijving 

van de gevolgde methodiek en een besluit. Na deze inleiding volgt eerst een 

beschrijving van de methodologie.  

Over dit onderwerp zijn, tot nu toe, weinig werken verschenen. Daarom is het 

onderzoek in eerste instantie gebaseerd op de ontsluiting van de archiefstukken over het 

Zuid die te vinden zijn in het Stadsarchief van Gent (SAG). Daarnaast is veel informatie 

verkregen vanuit de verschillende interviews, die zijn afgenomen in dienst van dit 

onderzoek, en krantenartikels. 

In het eerste hoofdstuk wordt het verhaal van het ontstaan van het Zuid en het latere 

Woodrow Wilsonplein, halverwege de 19
e
 eeuw, verteld. Er is veel aandacht voor de 

bouw van het Zuidstation, die de geboorte van de wijk inluidde. Het bevat een 

beschrijving van de architectuur van het stationsgebouw, dat tot nu toe niet eerder 

uitgebreid werd behandeld. Daarnaast gaat dit hoofdstuk vooral in op de infrastructurele 

situatie aan het Zuid en de invloed van het Zollikofer-De Vigne plan.  

Het tweede hoofdstuk handelt over de plannen die er zijn geweest voor een Zuiderpaleis 

aan het Woodrow Wilsonplein op de plaats van het vroegere station. In 1928 schreef de 

stad Gent een wedstrijd uit voor de bouw van een groot polyvalent complex met 

feestzaal. De ingediende plannen die worden besproken zijn een toonbeeld voor de 

opvattingen over architectuur in die tijd. Het toont ook de wens van de stad om zelf de 

wijk weer nieuw leven in te blazen na het verdwijnen van het Zuidstation en daarmee de 

grote aantallen bezoekers van de wijk. 



3 
 

In het derde hoofdstuk wordt de architect Geo Bontinck (1903-1999) geïntroduceerd. 

Samen met zijn zoon is deze architect verantwoordelijk voor alle gebouwen die vandaag 

de dag aan het Woodrow Wilsonplein staan. Desondanks is er zeer weinig onderzoek 

gedaan naar het oeuvre van deze architectenfamilie. In een korte monografie wordt de 

architect Geo Bontinck in dit hoofdstuk getypeerd aan de hand van zijn opleidingen en 

voornaamste bouwwerken.  

Het is de opmaat naar het vierde hoofdstuk waarin het ontstaan en de architectuur van 

het kantoor voor Elektriciteit, Gas en Water wordt onderzocht. Geo Bontinck ontwierp 

dit gebouw in 1954 op de plaats waar eerder de bouw van het Zuiderpaleis gepland was. 

Zoals in het hele onderzoek gaat bij dit project ook aandacht naar onuitgevoerde 

onderdelen van het plan die een invloed hebben gehad op de verdere ontwikkeling van 

het plein. 

Om de architect die verantwoordelijk is geweest voor de overige gebouwen aan het 

Woodrow Wilsonplein, Dirk Bontinck, te situeren, bevat het vijfde hoofdstuk een korte 

bespreking van deze architect. Hij ontwierp het Stedelijk Administratief Centrum 

(SAC), voltooid in 1994, naast het EGW kantoor en ook het omstreden „Urbiscomplex‟, 

voltooid in 1995, daartegenover. Over deze, nog actieve, architect is nog geen literatuur 

verschenen. De neerslag van twee interviews met deze architect resulteerden in een 

bespreking van de opleidingen, de realisaties en de opvattingen van Dirk Bontinck.  

Het zesde hoofdstuk gaat in op de plannen van Dirk Bontinck voor het SAC waar de 

stad Gent zijn diensten voor de bevolking in wilde verenigen. De architectuur wordt 

beschreven en tevens de invloed van dit gebouw op zijn omgeving.  

Vanaf het zevende hoofdstuk wordt de geschiedenis van de noordzijde van het plein 

besproken. Het zevende hoofdstuk is een beschrijving van de cinemazalen die aan het 

Woodrow Wilsonplein gelegen waren. Herenhuizen werden in de begintijd van de film, 

rond 1900, al snel omgebouwd tot cinemazalen. Tot nu toe werd weinig aandacht 

besteed aan de architectuur van deze zalen.  

Het achtste hoofdstuk is het verslag van een onderzoek naar het tweede grote 

bouwproject aan het Woodrow Wilsonplein dat uiteindelijk door Dirk Bontinck werd 

ontworpen: het Ubiscomplex. De plannen voor een dergelijk complex stammen al uit 

1967. Het hele traject, van de eerste plannen tot aan de architectuur van het uiteindelijke 

complex uit 1995 wordt onderzocht. Voor de overzichtelijkheid van het onderzoek 

wordt de chronologie van de geschiedenis van dit plein in dit hoofdstuk dus 

onderbroken.  
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Dat geldt ook voor het negende hoofdstuk. Het behandelt de geschiedenis van feestzaal 

„Valentino‟, het latere „Coliseum‟, aan de Kuiperskaai. Niet enkel de chronologie wordt 

dus doorbroken, de feestzaal is ook niet gelegen aan het Woodrow Wilsonplein. Toch is 

deze geschiedenis te relevant voor het onderwerp om buiten beschouwing gelaten te 

worden. Deze zaal in art nouveau werd ontworpen door Geo Henderick (1879-1957, de 

leermeester van Geo Bontinck). De bespreking van dit gebouw volgt na het hoofdstuk 

over het Urbiscomplex omdat de gebeurtenissen rond de bouw van dat complex zo 

verweven is met het Coliseum en het verhaal door de verkregen voorkennis makkelijker 

te begrijpen is. Het Coliseum werd namelijk de speelbal van de partijen die betrokken 

waren bij de bouw van het Urbiscomplex, dat op de plaats van het Coliseum gebouwd 

moest worden. Daarom is de studie naar het Coliseum relevant voor het verkrijgen van 

een inzicht in de geschiedenis van het Urbiscomplex.  

Hierna volgt het besluit van de masterproef waarin een antwoord geformuleerd wordt op 

de vraag welke rol de verschillende betrokken partijen hebben gehad in de architectuur 

van het Woodrow Wilsonplein vanaf haar ontstaan in 1836 tot de huidige dag.
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 Lijst met gebruikte afkortingen 

 

SAC Stedelijk Administratief Centrum 

SAG Stads Archief Gent 
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 Gevolgde methodiek 

 

Dit onderzoek vindt zijn oorsprong in een eerder door mij uitgevoerd onderzoek naar 

architect Geo Bontinck. Het gegeven dat Geo Bontinck samen met zijn zoon, Dirk 

Bontinck, verantwoordelijk is voor de gehele huidige architectuur van het Woodrow 

Wilsonplein intrigeerde mij. Daarom werd dit het uitgangspunt van deze studie. Tijdens 

het onderzoek naar de totstandkoming van deze gebouwen bleek hoezeer deze 

realisaties verweven zijn met de hele geschiedenis van het plein, in al zijn aspecten. Met 

de architectuur van vader en zoon Bontinck als uitgangspunt breidde het onderzoek zich 

daardoor uit naar de vroegere architecturale verwezenlijkingen, maar ook naar eerdere 

nooit uitgevoerde plannen voor het Woodrow Wilsonplein. De archiefstukken in het 

SAG over Gent Zuid bevatten namelijk niet enkel informatie over de gebouwen van 

Geo en Dirk Bontinck. Zij herbergden ook veel informatie over eerdere plannen, 

inclusief de adviezen van verschillende stedelijke diensten over deze plannen aan het 

college van burgemeester en schepenen. Met die bron als fundament kon het onderzoek 

uitgebreid worden door gericht op zoek te gaan naar aanvullende informatie. Met de 

precieze data van de belangrijke momenten in de geschiedenis van het plein, verkregen 

uit de archiefstukken, konden bijvoorbeeld relevante gemeenteraadsverslagen worden 

gevonden. Hetzelfde geldt voor de verschillende krantenartikels die aan de hand van 

deze data verzameld konden worden. Vervolgens leverden twee door mij afgenomen 

interviews met architect Dirk Bontinck een inzicht in de visie van een bepalende actor 

voor het Woodrow Wilsonplein. Daarnaast werd eerder verschenen literatuur, in de 

vorm van tijdschriften en thesissen, geraadpleegd die handelen over deelaspecten van de 

geschiedenis van het plein. Tenslotte boden overzichtswerken over de architectuur in 

België in de 20
e
 eeuw een algemeen kader waarin de resultaten van dit onderzoek 

geplaatst konden worden.  

 

Status Questionis 

In algemene termen kan gezegd worden dat naarmate het onderzoek dichter bij het 

heden kwam, het aantal bruikbare literaire bronnen afnam. Daarom werd voor het 

gedeelte over het Zuidstation en de vroege geschiedenis van het plein voornamelijk de 

literatuur geraadpleegd en voor de meer recentere bouwwerken, zoals het 

Urbiscomplex, een beroep gedaan op archiefstukken en mondelinge bronnen. 

 

 



7 
 

Literatuur  

Er bestaat geen literatuur over het onderzoek naar de integrale geschiedenis van het 

Woodrow Wilsonplein. Wel zijn er werken verschenen over het ontstaan en de vroege 

geschiedenis van het Zuid. Daarvoor werd vooral een beroep gedaan op een artikel dat 

verschenen is in Monumenten en Landschappen.
1
 Daarnaast zijn er nog enkele 

algemene artikels verschenen over het Zuid, maar geen van deze artikels gaat specifiek 

over het Woodrow Wilsonplein. Ook over de architecten Geo en Dirk Bontinck, die in 

dit onderzoek besproken worden, bestaat vrijwel geen literatuur. Er bestaan enkele 

bijdragen in architecturale tijdschriften over Geo Bontinck, maar geen monografie of 

uitgebreide beschrijving van zowel Geo als Dirk Bontinck. De gebouwen aan het 

Woodrow Wilsonplein worden hooguit vernoemd in overzichtswerken, maar 

beschrijvingen van de architectuur zijn, op het EGW kantoor na
2
, niet bestaande. 

 

Geschreven Bronnen 

Een grote bron van informatie waren de archiefstukken van het SAG. De vele nog 

bewaarde dossiers met bouwaanvragen en adviezen van de verschillende diensten van 

de stad betekenen een grote hoeveelheid betrouwbare informatie over de opinie van de 

stadsdiensten inzake het SAC en het Urbiscomplex. Daarnaast bevatten de 

bouwaanvragen ook de bezwaarschriften tegen de ingediende aanvragen. Al deze 

informatie was essentieel voor het reconstrueren van de houding van de verschillende 

actoren tegenover de ingediende ontwerpen. De vele krantenartikels die zijn verschenen 

geven ook het tijdsbeeld weer, maar zijn subjectiever door de tussenkomst van de 

redacteur die het artikel geschreven heeft. 

 

Iconografische bronnen 

Naast de bouwaanvragen bevatten de dossiers vaak ook ontwerptekeningen en foto‟s 

van de bestaande situatie. Deze tekeningen zijn zeer belangrijk geweest voor de 

beschrijving van de architectuur van de verschillende gebouwen. Vooral de afgebroken 

gebouwen, zoals het Zuidstation, konden dankzij de aanwezige tekeningen in het SAG 

toch gedetailleerd beschreven worden.  

 

                                                             
1 BINST S., en VERSCHAFFEL M., Gent-Zuid, een stationswijk, in: M&L, jg. 6, 1987, nr. 4, pp. 22-41 
2 FLOUQUET, P-L., Le centre de propaganda des services du gaz et de l‟électricité de la ville de Gand, 

Architecte: Geo Bontinck, in: La Maison, jg. 12, 1956, nr. 12, pp. 363-366, 383 
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Mondelinge bronnen 

De interviews met de betrokken partijen zijn van grote waarde geweest voor dit 

onderzoek. Architect Dirk Bontinck verleende zijn medewerking en sprak openlijk over 

zijn eigen achtergrond en realisaties aan het Woodrow Wilsonplein. Dirk Boncquet, 

werkzaam bij de dienst monumentenzorg van de stad Gent, was bereid het standpunt 

van de stad in de verschillende projecten aan het Woodrow Wilsonplein te reconstrueren 

en toe te lichten. Mondelinge bronnen, zoals deze, zijn subjectieve en persoonlijke 

getuigen van de geschiedenis. Daarom werd de informatie afkomstig uit de interviews 

met Dirk Bontinck voornamelijk gebruikt om zijn persoonlijke standpunt als betrokken 

architect te kunnen verwoorden in de kwesties die gespeeld hebben rond de projecten 

aan het Woodrow Wilsonplein. Alle objectieve informatie werd zoveel mogelijk 

gebaseerd op archiefbronnen. Een uitzondering hierop is het verslag van de loopbaan 

van Dirk Bontinck. Het was vrijwel onmogelijk dit te controleren. Maar omdat deze 

informatie geen rechtstreekse invloed heeft op de uitkomsten van het onderzoek vormt 

dit geen bezwaar.  

 

 Monumentale bronnen 

In situ zijn het EGW kantoor (de huidige stadsbibliotheek), het SAC en het 

Urbiscomplex nog steeds aanwezig. Deze architectuur kon dus beschreven worden aan 

de hand van eigen observaties.  
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Deel 1: De vroegste geschiedenis van het Woodrow Wilsonplein 

 

 

 

Muinkmeersen, Gent, ca. 1837, uit: De bewegende stad, in: Ons erfgoed, Gent van toen en nu (deel 14), 

Zwolle, Uitgeverij Waanders, 2003 
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I. Het ontstaan van „het Zuid‟ en het Woodrow Wilsonplein 

 

I.1. De eerste spoorweg naar Gent 

I.1.1. Ontstaan 

Startpunt voor de ontwikkeling van de Zuidwijk was de opkomst van de spoorwegen in 

de jaren 1830. Op de lijn Brussel-Oostende werd ook Gent aangesloten op het 

spoorwegnet. De Muinkmeersen (afgeleid van „monnik‟) was een groot onbebouwd 

gebied van Gent. Het terrein was altijd eigendom geweest van de Sint Pietersabdij en 

sinds jaar en dag werden de weiden gebruikt voor het bleken van lakens. Op een 

getekende kaart van Gent uit 1534 (afb.1a/b) is het bleken van de lakens al afgebeeld en 

valt op dat de meersen het enige grote gebied is binnen de stad dat nog onbebouwd is. 

Wanneer in 1835 het plan voor een spoorweg ter sprake komt, biedt het braakliggende 

stuk land een unieke kans om een spoorweg tot diep in het centrum van de stad aan te 

leggen.
1
  

De ingenieurs Binst en Verschaffel beschrijven in hun artikel over de stationswijk
2
 dat 

alle betrokken partijen meteen enthousiast waren over dit plan. De reizigers konden op 

deze manier tot zeer dicht in het centrum geraken met de trein en de stad was verzekerd 

van bezoekers die hun geld kwamen uitgeven in de stad. Daarnaast hoefden er weinig 

kosten gemaakt te worden voor het omvormen van de bleekweiden tot een 

spoorwegterrein. De bleekweiden waren immers altijd onbebouwd gebleven. Er was 

nog een voordeel voor de stad. Zij wilden al lange tijd een verbinding maken tussen de 

Sint-Pieterswijk in het westen en de Sint-Annawijk in het oosten. Tot dan toe werden 

die twee wijken van elkaar gescheiden door de Muinkmeersen. De aanleg van het 

station kon voor een goedkope oplossing zorgen voor dit probleem.
3
 Ten slotte hoopte 

het stadsbestuur met dit nieuwe project de eigenaars van de onbebouwde weilanden aan 

te sporen tot het bouwen van statige woningen in deze nieuw te vormen wijk. Het 

braakliggende gebied zou op die manier een prestigieuze wijk moeten worden.
4
 De 

terreinen van de sporen en het stationsgebouw werden echter staatsgronden. Aan beide 

zijden van het spoorwegtracé, tot aan het stationsgebouw, groef de staat grachten uit als 

een duidelijke afbakening van de staatsgronden binnen de stedelijke wallen. Daarnaast 

stond de staat ook in voor de aanleg en onderhoud van een stationsplein.
5
 Dat 

                                                             
1 BINST S., en VERSCHAFFEL M., Gent-Zuid, een stationswijk, in: M&L, jg. 6, 1987, nr. 4, p. 22 
2 Idem, p. 22-41 
3 Idem, p. 23 
4 IBIDEM 
5 Idem, p. 24 
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Statieplein zou het latere Graaf van Vlaanderenplein worden ten oosten van het latere 

Woodrow Wilsonplein.  

Het is interessant te zien dat al in de 19
e
 eeuw een grote belangstelling bestond voor het 

aanzicht van de stad dat de bezoekers te zien kregen bij het binnenkomen van Gent met 

de trein in het Zuid. Op 3 september 1837 vermeldt de Gazette van Gent:  

“Men houdt niet op het schone panorama te bewonderen dat de stad aanbiedt, 

van de ingang der Muinkmeersen gezien en ongetwijfeld de aandacht zal 

opwekken der vreemdelingen welke de ijzeren weg in menigte naar de stad gaat 

brengen. Langs de rechterkant heeft men de gehele parochie van Sint-Anna, de 

oorspronkelijke torens van de Nieuwenbos en de schone voorgevel der kerk van 

het Klein Begijnhof. Langs de linkerzijde verheft zich het amfitheater van de 

parochie Sint-Pieters, met haar voormalige abdijkerk en haar schone witte 

huizen, als het ware omzet in het groen der hovingen welke tot op de oever der 

schelde afdalen. Voor het eerst ziet men het groots tafereel van het middendeel 

der stad ontrollen, beheerst door de zware toren van onze statige hoofdkerk, de 

draak van ‟t belfort, de aloude torentjes van de Sint-Niklaaskerk en tenslotte het 

groot aantal schoorstenen van het fabriekswezen. In de verte, boven de 

voorgrond, zo zonderling door de verzameling van huizen met trapgevels en de 

duizenden schouwen welke de kim doorsnijden, ziet men de andere 

klokkentorens aanbreken, door een lichte nevel omringd. Kortom, het is 

onmogelijk zich een schoner panorama te kunnen inbeelden.”
6
  

Meer dan 150 jaar later zal er nog een hevige discussie gevoerd worden over de 

mogelijke aantasting van dit panorama tijdens de planning van het nieuw te bouwen 

complex aan het Zuid in de jaren 1980 (cfr. infra). 

Op 28 september 1837 werd het station ingehuldigd in aanwezigheid van de koning en 

de koningin.
7
 Op dat moment bestond het station enkel nog maar uit een serie kleine 

gebouwtjes, zoals het wachthuisje, een bagagedepot en het bureau van de spoorwegen.
8
 

Pas in 1842 werd een besluit genomen een volwaardig stationsgebouw op te richten dat 

in 1850 wordt voltooid.  

 

 

 

                                                             
6 DE KEUKELEIRE E., Station Gent-Zuid en het Gentse Zuiskwartier 1832-1910 (deel 1), s.l., 2004, p. 

32  
7 Idem, p. 34 
8 BINST S., en VERSCHAFFEL M., Gent-Zuid, een stationswijk, in: M&L, jg. 6, 1987, nr. 4, p. 24 



12 
 

I.1.2. Architectuur van het Zuidstation 

De architect die belast wordt met dit project is Auguste Jean Joseph Payen (1801-1877). 

Het stadsbestuur wilde aanvankelijk een kopse toegang tot het nieuw op te richten 

stationsgebouw. De hoofdtoegang zou in dat geval dus aan de zijde van het latere 

Woodrow Wilsonplein liggen. Maar door “spoortechnische” redenen was dit niet 

mogelijk en uiteindelijk werd er gekozen voor een zijdelingse toegang aan het Graaf 

van Vlaanderenplein.
9
 Architect Payen, sinds 1841 aangesteld als ingenieur architect bij 

de Belgische spoorwegen, was ook verantwoordelijk voor de later gebouwde stations 

van onder andere Oostende, Brugge, Leuven en Brussel Zuid. In Gent worden er twee 

stationsgebouwen opgetrokken aan beide zijden van de sporen. Een aan de oostzijde (de 

kant van het Graaf van Vlaanderenplein) voor de reizigers en een goederentoegang aan 

de westzijde (de kant waar tegenwoordig het Frankrijkplein ligt). De beide gebouwen 

zijn 65 meter lang en een verdieping hoog, afgezien van het hoofdgebouw aan de 

oostzijde voor de passagiers. Payen koos voor een typische stationsarchitectuur in 

neoclassicistische stijl. Het imposante hoofdgebouw (afb. 2) is vijf traveeën breed en 

telt twee bouwlagen. In het midden bevindt zich de toegang. De bel-etage daarboven 

wordt gedragen door vier Dorische zuilen. Die eerste verdieping telt vier Korinthische 

zuilen die op hun beurt een driehoekig fronton dragen. De bekende beeldhouwer Jozef 

Geefs (1808-1885) creëerde het hoogreliëf in dit fronton. Het toont drie figuren. In de 

Gazette van Gent van 23 januari 1853 wordt toegelicht wat de beeldhouwer heeft 

gerealiseerd
10

: in het midden staat de genius van de vooruitgang met in zijn ene hand 

een bundel die de natiën verbindt en in de andere de bliksem, teken van de kracht en 

snelheid. Rechtsonder hem is een zwaargebouwde man te zien met naast hem een 

salamander met een brandende toorts die samen symbool staan voor de kracht van het 

vuur. Links van de genius zit een sirene als symbool voor het water. Achter deze drie 

figuren is een locomotief te zien. De symboliek van dit tafereel ligt voor de hand. De 

kracht van het vuur en de stoom (het water) maken het nieuwe snelle transport over „de 

ijzeren weg‟ mogelijk dat zo de natiën verbindt. De gevel wordt bekroond door een 

beeld dat gemaakt werd door Willem Geefs (1805-1883), de broer van Jozef Geefs. Hij 

maakte een bronzen vrouwenfiguur, gekroond en in het bezit van een schild en een 

lauwerkrans. De vrouw staat symbool voor het nieuwe België.
11

 De Gentse pers heeft 

het echter consequent over de Gentse Maagd. Wellicht heeft de fierheid van de 

Gentenaar op zijn stad daar iets mee te maken.
12

 Tegenwoordig staat dit beeld in het 

                                                             
9 SAG, Het gemeenteblad, zitting van 29 november 1845 
10 DE KEUKELEIRE E., Station Gent-Zuid en het Gentse Zuiskwartier 1832-1910 (deel 1), s.l., 2004, p. 

125 
11 De bewegende stad, in: Ons erfgoed, Gent van toen en nu (deel 14), Zwolle, Uitgeverij Waanders, 

2003, p. 430 
12 DE KEUKELEIRE E., Station Gent-Zuid en het Gentse Zuidkwartier 1832-1910 (deel 1), s.l., 2004, p. 

122 
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Koning Albertpark. Na de sloop van het Zuidstation in 1930 is het daar, na vele 

omzwervingen, terechtgekomen. Het gebouw aan de andere zijde van de sporen is qua 

architectuur gelijkaardig, maar bevat geen hoofdgebouw. Over de hele lengte is deze 

zijde dus een bouwlaag hoog. Tussen deze twee gebouwen in liggen de sporen die 

overkapt worden door drie metalen hangars parallel aan de sporen. (afb. 3). De drie 

beuken, ieder vijftien meter breed, werden overwelfd door een variant van de 

zogenaamde „polonceauspant‟. Dat was een techniek die de Franse ingenieur Camille 

Polonceau in de 19
e
 eeuw ontwikkelde en al veel werd toegepast. Deze kapspant bestaat 

uit twee onderspannen driehoekige liggers die zijn verbonden met een trekstaaf.
13

 Deze 

constructie rustte aan de buitenzijde op de twee hoofdgebouwen en in het midden op 

gietijzeren kolommen. Het duurt nog tot 1860 voordat het stationsterrein ook aan de 

kopse kant (de zijde van het latere Woodrow Wilsonplein) wordt afgesloten door een 

verbindingsgebouw in plaats van een simpel hek. De gevel van het verbindingsgebouw 

(afb. 4) volgt de vorm van de drie spanten. De neoklassieke bouw wordt voortgezet met 

per toegang vier Dorische zuilen die een driehoekig fronton dragen met daarin een „oeil 

de boeuf‟. Op een bepaald moment worden de sporen verlegd. Waarom en wanneer dat 

gebeurde is niet duidelijk. Nadat de sporen verlegd werden, werd er onder het glazen 

dak een tuin aangelegd. Op een ansichtkaart uit die periode (afb. 5) is deze tuin goed 

zichtbaar. Een andere ansichtkaart, uit 1902, toont de andere zijde van het perron 

wanneer men met de rug naar het Woodrow Wilsonplein zou staan. (afb. 6). Op de 

voorgrond is nog het einde van de aangelegde tuin te zien. Deze foto toont een hangar 

die de eerder beschreven drie hangars doorsnijdt. Deze dwarse hangar is nog beter te 

zien op een andere foto (afb. 7). Vermoedelijk komt deze hangar uit in een gevel die op 

een foto links van het hoofdgebouw te zien is (afb. 8). Aangezien deze dwarse hangar 

niet op de ontwerptekeningen in de Atlas Goetghebuer voorkomt, kunnen we ervan 

uitgaan dat deze hangar een latere toevoeging is geweest. Een mogelijkheid is dat deze 

wijziging gelijk met de verlegging van de sporen plaatsvond. Waarom en wanneer 

precies deze hangar werd opgericht en wie de ontwerper is, blijft onduidelijk. 

 

I.2. Architectuur aan het Graaf van Vlaanderenplein 

Tegelijk met het stationsgebouw werd ook een ontwerp getekend voor een rij huizen 

aan de andere zijde van het plein. Architect Charles Leclerc-Restieaux (1816-1897), die 

ook verantwoordelijk was voor de eenheidsbebouwing aan het Sint Pietersplein, tekende 

een imposante gevelrij in neoclassicistische stijl (afb. 9). De zeer lange gevelrij is 

symmetrisch opgebouwd en bevat drie portieken met frontons die ieder door zes 

                                                             
13 HASLINGHUIS E.J., Bouwkundige termen: verklarend woordenboek van de Westerse architectuur- en 

bouwhistorie, Leiden, Primavera, 2005, p. 282  
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Dorische zuilen gedragen worden. De architectuur van deze gevels is duidelijk een 

spiegeling van de architectuur van het stationsgebouw er recht tegenover. Op het 

moment dat een koper een huis in deze rij wilde bouwen hoefde hij geen 

bouwvergunning meer aan te vragen, maar was wel verplicht het ontwerp van de 

architect te volgen.
14

  

Het ontstaan van de nieuwe stationswijk had tegelijk negatieve gevolgen voor andere 

delen van de stad. De Gazette van Gent van 20 januari 1850 meldt dat de hotels in de 

binnenstad een terugloop zien. Vroeger ontvingen zij veel gasten die op hun reis naar 

Brussel een nacht in Gent moesten doorbrengen, maar met de komst van de trein zijn de 

meeste reizen binnen een dag af te leggen. Ook de handelaren aan de Korenmarkt 

voelen de gevolgen. De koetsen die eerder hun standplaats aan de Korenmarkt hadden, 

staan nu aan het Zuidstation.
15

 

 

I.3. Het ontstaan van het latere Woodrow Wilsonplein 

De verbinding van de Sint-Pieterswijk met de stationswijk betekende eigenlijk het begin 

voor het latere Woodrow Wilsonplein. In 1840 wordt een plan van de stadsarchitect 

Roelandt goedgekeurd wat onder andere een brug over de Schelde inhield in het 

verlengde van de Lammerstraat, ten westen van het huidige Woodrow Wilsonplein. 

Daarbij is de moeilijkheid dat de Sint-Pieterswijk, ten westen van de Schelde, hoger ligt 

dan de stationswijk ten oosten van de Schelde. De ingenieurs Marcellis en Duval maken 

een ontwerp voor een sierlijke gietijzeren brug. De eerste uitvoering is niet naar de zin 

van het stadsbestuur. De brug ligt loodrecht over de Schelde en volkomen vlak zodat hij 

niet in de lijn van de Lammerstraat ligt en geïsoleerd ligt in zijn omgeving door de hoge 

ligging van de brug die geen rekening houdt met de helling. De gemeenteraad zit 

verveeld met deze ongelukkige situatie in de nieuwe wijk die juist prestige moet 

uitstralen. Daarom wordt er haastig gezocht naar een oplossing. Aanvankelijk denkt het 

bestuur die gevonden te hebben in de aanleg van een nieuw plein. Dat Lieven 

Bauwensplein wordt loodrecht op de scheldeoever aangelegd en gecentreerd op de as 

van de nieuwe brug. Vanuit dat vierkante plein vertrekken vier straten: twee langs de 

Scheldekaaien in het westen, een nieuwe straat evenwijdig met het station en een 

verlenging van de Statiestraat. Er is op dat moment nog niet echt sprake van een plein. 

Dat komt voornamelijk door de hogere ligging dan de omringende gronden. Het is 

eerder een knooppunt van verkeer in de wijk. Al in 1863 wordt de brug vervangen door 

                                                             
14 De bewegende stad, in: Ons erfgoed, Gent van toen en nu (deel 14), Zwolle, Uitgeverij Waanders, 

2003, p. 432 
15 DE KEUKELEIRE E., Station Gent-Zuid en het Gentse Zuiskwartier 1832-1910 (deel 1), s.l., 2004, p. 

108 
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een hellende brug die in dezelfde lijn ligt met de Lammerstraat
16

 (Ondanks het korte 

leven van die eerste brug heet de huidige brug vandaag de dag nog altijd de 

Marcellisbrug). Door de helling wordt het mogelijk het Lieven Bauwensplein en het 

verlengde van de Statiestraat ook te verlagen waardoor het meer aansluit bij het niveau 

van de spoorwegterreinen. Tot 1860 moest het spoorwegterrein worden afgesloten van 

de stad vanwege de octrooirechten die op alle goederen die met de trein de stad 

binnenkwamen geheven moesten worden. Toen deze rechten werden afgeschaft kon het 

terrein voor de kop van het station genivelleerd en betrokken worden bij het Lieven 

Bauwensplein.
17

 De vorm die het gebied op dat moment aan heeft genomen bestaat 

vandaag de dag in grote lijnen nog steeds. Daarom is dit het ontstaan van het latere 

Woodrow Wilsonplein. Die naam kreeg het westelijke deel van de vroegere Statiestraat 

na de eerste wereldoorlog. 

 

I.4. Architectuur aan de noordzijde van de Statiestraat 

In de reeks Bouwen door de eeuwen heen zijn vier huizen opgenomen die bij het 

ontstaan van de Statiestraat aan de noordzijde van de straat, tegenover het Zuidstation, 

gebouwd worden. De huizen zijn allemaal in dezelfde stijl gebouwd. Ze worden 

beschreven als breedhuizen, gebouwd in Louis-Philippestijl rond 1846.
18

 Twee van deze 

huizen worden later getransformeerd tot cinemazalen. In het derde hoofdstuk, over de 

cinemzalen aan het Woodrow Wilsonplein, wordt dieper ingegaan op de architectuur 

van deze huizen.  

 

I.5. Het Zollikofer-De Vigne plan 

Op 12 juni 1880 bericht de Gazette van Gent: 

“De heren Edmond De Vigne, architect, en Edouard Zollikofer, ingenieur, 

vertegenwoordigers van de Compagnie Immobiliere de Belgique, hebben bij de 

stedelijke regering een project ingediend voor het openen van 

gemeenschapswegen tussen de statie van de staatsspoorweg en het middelpunt 

van de stad. (…) Sedert de aanleg van de ijzeren weg te Gent bestaat de 

noodzakelijkheid van een brede en gemakkelijke weg, maar thans laat die zich 

heviger dan ooit aanvoelen. De rechtstreekse boulevard is voor de stad 

                                                             
16 BINST S., en VERSCHAFFEL M., Gent-Zuid, een stationswijk, in: M&L, jg. 6, 1987, nr. 4, p. 30 
17 BINST S., en VERSCHAFFEL M., Gent-Zuid, een stationswijk, in: M&L, jg. 6, 1987, nr. 4, p. 30 
18 VAN AERSCHOT – VAN HAEVERBEECK, S., Bouwen door de eeuwen heen. Inventaris van het 

cultuurbezit in België. Architectuur. Deel 4NB, Stad Gent, Gent, 1979, pp. 329/330 



16 
 

onontbeerlijk geworden, in het vooruitzicht van een nieuw tijdperk van 

voorspoed voor de handel en nijverheid.”
19

 

In het kort bestond het Zollikofer-De Vigneplan eruit een brede straat (de 

Vlaanderenstraat) te trekken van het station naar het centrum. Ook wordt een gedeelte 

van de Schelde overwelfd ten behoeve van een voetgangersplein. Daarnaast worden er 

nog enkele secundaire wegen getrokken die afgeleid worden van de nieuwe verbinding 

met het centrum. Het aangehaalde artikel geeft de indruk dat het plan louter uit 

infrastructurele behoeften is voortgekomen en dat wil de initiator, de Compagnie 

immobiliere, en het stadsbestuur de bevolking graag laten geloven. Maar het plan is 

door de immobiliënpromotor in eerste instantie bedacht om de verkrotte arbeiderswijk 

te kunnen slopen en er duurdere huizen, die veel meer winst zullen opleveren, voor in 

de plaats te bouwen. Dat plan is zo kostelijk dat het bedrijf de stad nodig heeft om het 

plan te kunnen realiseren. Maar er zijn ook juridische obstakels waarvoor zij de stad 

nodig heeft. Sinds de onteigeningswet per zone van 1858 heeft het stadsbestuur de 

mogelijkheid verkrotte wijken te onteigenen. Voor de stad is er het voordeel van de 

kapitaalkrachtige burgers die door de nieuwe wijk zich in de stad zullen vestigen. Ook 

is het de kans om een einde te maken aan de smalle vervuilde steegjes en de ongezonde 

en vervallen arbeiderswoningen. Dit alles toont Frans Adriaensen aan in zijn 

licentiaatthesis, Het plan De Vigne-Zollikofer, Gent 1860-1914 : een stedebouwkundig-

historisch onderzoek naar de ontwikkeling van de Zuidwijk.
20

 Het trekken van een brede 

straat van het station naar het centrum is in dat plan een bijkomende 

waardevermeerdering voor de wijk. Om die prestigieuze boulevard en de secundaire 

wegen aan te leggen wordt 4,5 hectare onteigend en 950 arbeiderswoningen gesloopt.
21

 

Op het plan zijn de perceelsgrenzen van de oude situatie nog aangegeven (afb. 10). De 

krottenwijken links en rechts van die nieuwe brede weg naar het centrum, de 

Vlaanderenstraat, worden met de grond gelijk gemaakt. Voor de arbeiders betekende dat 

vaak het einde van hun kleine ondernemingen en veel onzekerheid over de toekomst. 

Het is een ambitieus plan en qua infrastructuur het enige binnen Gent dat doet denken 

aan de grootschalige ingrepen die Hausmann in de jaren daarvoor in Parijs had 

uitgevoerd. Op de hiervoor aangehaalde afbeelding zijn de nieuw aan te leggen straten 

van het plan duidelijk aangegeven. Een brede boulevard (De Vlaanderenstraat) vertrekt 

vanuit het Graaf van Vlaanderenplein en leidt in een gebogen lijn naar de drie torens (de 

                                                             
19 DE KEUKELEIRE E., Station Gent-Zuid en het Gentse Zuiskwartier 1832-1910 (deel 1), s.l., 2004, p. 

215 
20 ADRIAENSEN F., Het plan De Vigne-Zollikofer, Gent 1860-1914 : een stedebouwkundig-historisch 

onderzoek naar de ontwikkeling van de Zuidwijk, licentiaatthesis geschiedenis, Universiteit Gent, 1984, 

pp. 205-207  
21 De bewegende stad, in: Ons erfgoed, Gent van toen en nu (deel 14), Zwolle, Uitgeverij Waanders, 

2003, p. 433 
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Sint Baafskathedraal, de Belfort en de Sint-Niklaaskerk), of zoals in het aangehaalde 

artikel staat: 

“De gebogen lijn zal het bouwkundig effect verhogen en de bestaande 

monumenten in een beter perspectief plaatsen. Het uitzicht op de Sint 

Baafskathedraal en de imposante rij der drie torens, zullen de bewondering 

afdwingen van de vreemde bezoekers bij hun intrede in de stad.”
22

  

Daarnaast werden er zoals gezegd enkele secundaire wegen aangelegd en aangepast die 

het Zuid zijn definitieve vorm gaven. De aanleg van de Oude Scheldestraat en de 

verbreding van de Kuiperskaai (zie afbeelding 10) creëerden de driehoek waarin 

tegenwoordig het „Shopping center Gent Zuid‟ gevestigd is (cfr. infra).  

En het had zijn effect. In de Vlaanderenstraat richtten de rijke burgers hun huizen op en 

samen met de aanwezigheid van het station kwam de wijk tot een ongekende bloei. Op 

20 juli 1884 verschijnt in de Gazette van Gent het volgende artikel: 

“Daar rijzen maandelijks grote winkel- en burgershuizen met gevels in 

imposante stijlen als paddestoelen uit de grond. De bel-etages zijn meestal 

versierd met fraaie balkons en erkers, die over de gehele straatlengte een 

indrukwekkend spel van horizontale lijnen teweegbrengen. De nabijheid van de 

statie doet er winkelpanden oprijzen waar voornamelijk nieuwe beroepen 

worden uitgeoefend zoals fotografen, hoedenmakers, modisten, brillenmakers, 

goudsmeden enz. Het verkeer van dienstboden, winkeljuffrouwen, kamermeiden 

en gouvernantes neemt er met de dag toe. De Compagnie Immobiliere is aan het 

voornaamste kruispunt op alle vijf de hoeken bezig met uitmuntende gebouwen 

op te trekken die tot voorbeeld kunnen dienen voor de kopers. De 

tenuitvoerbrenging van dit ontwerp van rijkdom zal de vooruitgang en de 

levendigheid van de stad aanzienlijk vermeerderen.”
23

  

Het Zuid beleefde dus een turbulente tijd aan het einde van de 19
e
 eeuw. De bouw van 

het Zuidstation, rond 1850, bracht ook de aanleg van de Statiestraat (het latere 

Woodrow Wilsonplein) met zich mee. Tegelijk met de bouw van het Zuidstation, aan de 

zuidzijde van de Statiestraat, werden aan de noordzijde van de Statiestraat herenhuizen 

gebouwd. 

 

                                                             
22 DE KEUKELEIRE E., Station Gent-Zuid en het Gentse Zuiskwartier 1832-1910 (deel 1), s.l., 2004, p. 

215 
23 Idem, p. 232 
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Deel 2: De zuidzijde van het Woodrow Wilsonplein 

 

 

De zuidelijke zijde van het Woodrow Wilsonplein en het Koning Albertpark, Gent, 2003, uit: De groene 

stad, in: Ons erfgoed, Gent van toen en nu (deel 7), Zwolle, Uitgeverij Waanders, 2003 
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II. Het Zuiderpaleis 

 

II.1. Zorgen over „het Zuid‟ 

Het Zuidstation wordt echter al snel weer opgeheven door de komst van het station Gent 

Sint-Pieters in 1889. Aanvankelijk is dat een klein station met een houten chalet als 

stationsgebouw. Maar voor de wereldtentoonstelling in 1913 wordt het huidige 

stationsgebouw gebouwd door Louis Cloquet (1849-1920).
1
 Al snel streeft dit nieuwe 

station het Zuidstation voorbij omdat de treinen minder tijd verliezen door gebruik te 

maken van station Gent Sint-Pieters. Het Zuidstation was immers een kopstation 

waarbij de treinen altijd via dezelfde weg waarlangs ze de stad zijn binnen gereden weer 

terug moesten voordat ze hun traject konden vervolgen. De tijdswinst die het traject 

langs Gent Sint-Pieters opleverde zorgde ervoor dat al snel na de oprichting van dit 

nieuwe station de meeste treinen enkel nog daar nog maar halt hielden. Het Zuidstation 

raakte in onbruik doordat de meeste dienstregelingen het links lieten liggen. In 1928 

werd beslist het Zuidstation definitief te sluiten. Dit gebeurde met de toezegging van de 

landelijke regering aan de stad dat zij het oude stationsterrein kosteloos in bezit zou 

krijgen. Aan deze schenking is wel een voorwaarde verbonden. De gronden moeten 

gebruikt worden voor een wandelgebied en nieuwe voorzieningen.
2
 Door de sluiting 

van het station dreigt de levendige uitgaansbuurt, dat het Zuid ondertussen geworden is, 

in het slop te geraken. De gemeenteraad is zich daar zeer vroeg al van bewust. Op de 

gemeenteraadsvergadering van 30 juli 1928 spreekt de gemeenteraad de zorg uit over de 

toekomst van het Zuid. Er wordt aangedrongen op een snelle oplossing voor de 

vrijgekomen terreinen van de vroegere spoorwegen en het nog bestaande 

stationsgebouw om:  

“De schade die de handel dezer wijk tijdelijk kan ondergaan door het afschaffen 

van het station, zoo gering mogelijk te maken door zonder verwijl, de 

veranderingen uit te voeren, die zullen toelaten de beweging en de drukte van dit 

kwartier te behouden en ze zelfs in de toekomst nog te verhogen.”
3
  

Het behoud van het stationsgebouw vindt de gemeenteraad geen optie. De stad heeft 

grotere plannen voor het Zuid en het oude stationsgebouw zou daar geen antwoord op 

kunnen bieden. De raad vindt het belangrijk dat er op de plaats van het stationsgebouw 

een ander gebouw opgericht zal worden om zo het karakter van een plein aan het Zuid 

                                                             
1
 MEGANCK L., Bouwen te Gent in het Interbellum (1919-1939) : stedenbouw, onderwijs, patrimonium: 

een synthese (Dissertatie doctoraat kunstwetenschappen, Universiteit Gent, 2002) p. 84 
2 Het gemeenteblad, zitting van 25 juni 1928, p. 577 
3 Het gemeenteblad, zitting van 30 juli 1928, p. 65 
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te behouden. Dat nieuwe gebouw moet er voor zorgen dat de activiteit in de wijk 

verzekerd zal blijven. Daarom is het idee dat architect Jules van den Hende in januari 

1928 al opperde om een stadion te bouwen op die plaats volgens de gemeenteraad geen 

goed idee.
4
 Een stadion zal wel voor veel publiek zorgen, maar enkel op de momenten 

dat er een wedstrijd gespeeld wordt. De meeste tijd zal een stadion een verlaten plek 

zijn. Bovendien vindt de stad het niet wenselijk dat er zo dicht in de binnenstad een 

weinig esthetisch bouwwerk als een stadion zou verschijnen.
5
 De wensen van de stad 

worden heel duidelijk omschreven. Zij wil: 

“eener ruime feestzaal, dienstig als Handelsbeurs en omringd door 

vergaderzalen met afhankelijkheden, dit alles ingesloten in gebouwen die op 

straat uitgeven en tot den handel bestemd zijn: magazijnen, bureelen, openbare 

instellingen, autobergplaatsen, enz. De verdiepingen zouden als 

woonvertrekken, zalen voor maatschappijen, enz. te benuttigen zijn.”
6
 

Begin april 1928 laat de stad een voorontwerp maken voor een dergelijke feestzaal en 

handelsbeurs door hoofdingenieur Arthur Hauspye van openbare werken (afb. 11). Er is 

enkel een plattegrond van dit ontwerp overgebleven in het SAG.
7
 Hierop is een 

symmetrisch gebouw te herkennen. Een grote langwerpige zaal wordt aan beide zijden 

geflankeerd door verschillende ruimten. Ook is aan beide zijden een rond volume 

getekend wat eventueel zou kunnen wijzen op twee torens of koepels. De hoofdingang 

is op het Woodrow Wilsonplein georiënteerd. Aan de achterzijde is een groot 

langwerpig park ingetekend. Zoals gezegd betreft het een voorontwerp. Er is geen 

definitief ontwerp gekend van dit plan. Het stadsbestuur besluit namelijk een wedstrijd 

uit te schrijven voor de bouw van een „Zuiderpaleis‟.  

 

II.2. Wedstrijd „Zuiderpaleis‟ 

II.2.1. Wedstrijdreglement 

In juli 1928 wordt door de stad beslist een wedstrijd uit te schrijven voor het ontwerp 

van het nieuw te bouwen complex. De stad lijkt het aangewezen om de opdracht voor 

dit grote project via een prijsvraag aan te besteden. De Stedelijke Commissie voor 

Monumenten en Stadsgezichten is het daarmee eens maar adviseert wel om het 

bestaande hoofdgebouw van het Zuidstation te incorporeren in het nieuwe complex. De 

                                                             
4 MEGANCK L., Bouwen te Gent in het Interbellum (1919-1939) : stedenbouw, onderwijs, patrimonium: 

een synthese (Dissertatie doctoraat kunstwetenschappen, Universiteit Gent, 2002) p. 84 
5 Het gemeenteblad, zitting van 30 juli 1928, p. 66-67 
6 Idem, p. 67 
7 SAG, Atlas goetghebuer, lade 141, 22b 
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stad wil echter de mogelijkheid tot sloop vrijhouden en legt de beslissing om het al dan 

niet te slopen bij de deelnemende architecten neer.
8
 De stad ziet namelijk grote 

voordelen in het slopen van het bestaande hoofdgebouw. Dat blijkt uit de voordelen van 

het slopen die de gemeente opsomt. Het slopen biedt de mogelijkheid voor de architect 

om zelf een gevel te ontwerpen die volledig bij de nieuwbouw aan sluit. Daarnaast hoeft 

de architect zich bij een volledige nieuwbouw niets aan te trekken van de bestaande 

volumes die veel beperkingen met zich meebrengen. Een nieuwbouw zal de ruimte veel 

efficiënter kunnen benutten waardoor er een winstgevender project zal ontstaan dat 

daardoor ook ten goede zal komen aan de levendigheid van de wijk. Aan de wedstrijd 

mogen enkel Belgische architecten deelnemen. Er wordt een reglement opgesteld met 

daarin de randvoorwaarden voor het „Zuiderpaleis‟, zoals de stad het noemt. Aan de stijl 

van het gebouw worden geen eisen gesteld. De bouwmeesters zijn dus volledig vrij in 

hun stijlkeuze. Wel wordt opgelegd dat de rooilijn van de nieuwbouw ten opzichte van 

het bestaande hoofdgebouw van het Zuidstation aan de kant van het Woodrow 

Wilsonplein 20 meter achteruit moet wijken. Op die manier ontstaat er een openbare 

weg van 50 meter breed.
9
 Dat voorschrift diende er voor de doorstroming van het 

verkeer in de toekomst te garanderen. Men vermoedt op dat moment al een sterke 

toename van het verkeer en probeert op deze manier daar nu al een antwoord op te 

hebben. Van een echte pleinfunctie voor het Woodrow Wilsonplein is dus geen sprake. 

Dat geldt wel voor het Graaf van Vlaanderenplein, ten oosten van het Woodrow 

Wilsonplein. De hoofdingang van het stationsgebouw lag altijd aan de kant van het 

Graaf van Vlaanderenplein.
10

 Het reglement schrijft voor dat het nieuwe project zeker 

een bebouwing moet voorzien aan de zijde van het Graaf van Vlaanderenplein om zo de 

pleinfunctie die het heeft te behouden. In het geval dat de architect er voor kiest om het 

bestaande hoofdgebouw van het station niet op te nemen in zijn ontwerp, moet deze 

zijde terugwijken van de oorspronkelijke rooilijn om zo meer ruimte te creëren voor de 

opkomende automobilisten en in de daarbij horende behoefte aan parkeerplaatsen te 

kunnen voorzien. Zoals hierboven aangegeven is het stadsbestuur zelf een voorstander 

van deze optie. Verder wordt opgedragen dat het nieuwe bouwwerk zowel een ingang 

aan het Graaf van Vlaanderenplein moet krijgen als ook aan de zijde van het Woodrow 

Wilsonplein.
11

  

Op 1 maart 1929 moeten de ontwerpen binnen zijn. De jury die de ontwerpen zal 

beoordelen bestaat uit burgemeester Alfred Van der Stegen (1869-1959), verschillende 

schepenen, de hoofdbouwmeester van de stad, de hoofdingenieur van de stad, zijnde 

Arthur Hauspye, drie leden uit de Stedelijke Commissie van Monumenten en 
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Stadsgezichten, drie architecten gekozen uit de beroepskring van Gentse bouwmeesters 

en de directeur van de Koninklijke Academie van Schone Kunsten van Gent, Oscar Van 

der Voorde (1871-1935).
12

 Buiten de bij naam genoemde juryleden is het niet bekend 

wie de overige leden waren. Er worden maar zeven projecten ingediend. Dat had te 

maken met een oproep onder de architecten om de wedstrijd te boycotten. De 

ontevreden architecten vinden dat het prijzengeld veel te laag is, hoewel het na een 

stroom van klachten al verdubbeld was. De architecten die wel deelnemen zijn Albert 

De Bondt-Boelens, Mr. Vergaert, Gaston Eysselinck (1907-1953), Michel van Huffel, 

Ch. De Bondt, Edgard Fouarge en Jules Minnaar.
13

  

 

II.2.2. De inzending van Gaston Eysselinck 

Zeer opmerkelijk is de inzending van Gaston Eysselinck. Zoals Leen Meganck in haar 

dissertatie
14

 beschrijft heeft hij een rij woontorens ontworpen geheel in lijn met het 

CIAM rapport. In navolging van het radicale „plan Voisin‟ van Le Corbusier voor Parijs 

plant Eysselinck 10 woontorens op de voormalige spoorwegen van elk 20 verdiepingen 

hoog op pilotis. Aan het einde van het park, aan het Woodrow Wilsonplein tekent hij 

een modernistisch, u-vorming, paleis (afb. 12). Het was een gedurfd voorbeeld van 

„heroïsch urbanisme‟, tegen de verkrotting van de binnenstad, maar dit moderne plan 

ondervond veel publiekelijk verzet.
15

 Alle ontwerpen werden tentoon gesteld in de 

lokalen van het voormalige station. Dat was een initiatief van het „Syndicaat van 

initiatief voor Gent-Zuid‟.
16

 Het syndicaat is een groep mensen die alles in het werk 

stelt om de bedrijvigheid aan het Zuid weer nieuw leven in te blazen. Ze trachten dat te 

doen door in de oude gebouwen van het Zuidstation allerlei activiteiten te organiseren. 

Ze denken daarbij aan concerten, foren en tentoonstellingen, waarvan deze de eerste is. 

Het is ook de eerste keer dat de gebouwen van het Zuidstation weer gebruikt worden.
17

 

De krant Vooruit steunt het syndicaat niet bepaald in hun initiatief. De twee franc die de 

bezoekers moeten betalen is volgens de krant veel te duur voor wat er te zien valt. Naast 

de toegangsprijs heeft de schrijver van het artikel ook problemen met de uitwerking van 
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Gent, 1913-1939, Gent, Stad Gent, 1995, p. 175 
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17 Idem, p. 150 
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de projecten zelf. De architecten wordt verweten fantasieloze projecten te hebben 

afgeleverd die “te weinig rekening hielden met de evolutie van het verkeer”.
18

  

De jury heeft uiteindelijk geen enkele laureaat aangewezen. Alle inzendingen voldeden 

niet aan de eisen van het programma betreffende de invulling van de functies van het 

gebouw. Jammer genoeg is het ontwerp van Gaston Eysselinck het enige ontwerp 

binnen de wedstrijd waarvan we nog een schets bezitten. De ontwerpen werden nadien 

weer teruggegeven aan de architecten.  

 

II.3. Alternatieve plannen voor een Zuiderpaleis 

II.3.1. Een ontwerp van Geo Henderick 

Wel is er een schets bekend van Geo Henderick voor het Zuiderpaleis. Hoewel hij niet 

deelnam aan de wedstrijd heeft hij toch een schets gemaakt die later in een van zijn 

tekenboeken is teruggevonden (afb. 13). Zoals Guido Deseyn in een 

tentoonstellingscatalogus over het werk van Geo Henderick beschrijft
19

, bevindt de 

architect zich op dat moment in de jaren 1920 in een tweede creatieve en vruchtbare 

fase. Als een tegenpool van het ontwerp door Eysselinck tekent Henderick een 

expressionistische hal die door een velum overspannen wordt. De hoofdingang bevindt 

zich tussen twee grote torens. Hoe het gebouw georiënteerd zou worden, naar het 

Woodrow Wilsonplein of het Graaf van Vlaanderenplein, is niet bekend. Het gebouw is 

een aanklacht tegen de oorlog, onder andere op te maken uit een figuur met in wanhoop 

opgeheven handen die de gevel tussen de twee torens bekroont met daaronder de tekst 

“The waer” (The War). Andere beeldengroepen die dat onderstrepen zijn “Moeders de 

oorlog vervloekend”, “les maux de la guerre” en enkele wandschilderingen.
20

 Ondanks 

de vaagheid van de schets is de art deco stijl te herkennen en ademt het gebouw van 

Geo Henderick een sfeer die in verband gebracht kan worden met de Amsterdamse 

school.  

De tegenstelling tussen het functionalistische ontwerp van Gaston Eysselinck en de zeer 

expressionistische stijl van Geo Henderick is des te interessanter gezien het feit dat 

Gaston Eysselinck stage heeft gelopen in het atelier van Geo Henderick. Die twee 

ontwerpen maken duidelijk dat de architectuur zich echt op een breukvlak bevindt net 

na de eerste wereldoorlog in de jaren 1920 tussen enerzijds de sierlijke, zeer 
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persoonlijke vormgeving van de expressionisten en anderzijds de functionele, zeer 

onpersoonlijke stijl van de aanhangers van de zakelijke internationale stijl. Zoals Guido 

Deseyn in zijn eerder aangehaalde werk aangeeft kwam Geo Henderick daardoor in 

conflict met zijn stagiairs, zoals Gaston Eysselinck, maar ook Antoon Blanckaert. Geo 

Henderick had grote moeite met deze nieuwe generatie architecten van de nieuwe 

zakelijkheid die het ambacht verwerpen en alle ornamentiek in hun werk weerden. 

Vooral het feit dat deze architecten een moraliserende waarde zagen in hun esthetiek 

voor de samenleving stuitte Henderick tegen de borst.
21

 Hij bleef een romanticus die 

gelooft in het ornament en niet in de zakelijkheid die enkel oog heeft voor eenvoud en 

functionaliteit.
22

 

In de gemeenteraadsvergaderingen wordt niet gesproken over dit ontwerp. In hoeverre 

de schetsen de jury of de gemeenteraad bereikt hebben is dan ook niet bekend.  

 

II.3.2. Een ontwerp van Vaerwyck en Van de Voorde 

Leen Meganck verklaart in haar eerder aangehaalde dissertatie
23

 dat vervolgens de 

technische dienst van de stad Gent zelf aan de slag is gegaan om een ontwerp te 

tekenen. Dat ontwerp zou daarna voorgelegd zijn aan niemand minder dan Victor Horta, 

Henri van de Velde en Oscar van de Voorde voor een eventuele bijsturing. Maar na 

nieuw protest van de architecten, dit keer vanwege het feit dat naar hun mening de 

opdracht Gentse architecten toekomt, wordt er verder niets met dit ontwerp gedaan. Ook 

van dit ontwerp zijn er geen documenten overgeleverd. De Gazette van Gent bericht op 

11 september 1929 dat de stad vervolgens twee Gentse architecten, Valentin Vaerwyck 

en Oscar Van de Voorde, aan heeft gewezen om een ontwerp te tekenen.
24

 Hoe het plan 

dat zij ontwierpen voor Gent Zuid er uit heeft gezien is niet bekend. Een artikel in de 

Gazette van Gent van 25 november 1929 vermeldt wel welke functies dit complex zou 

omvatten. Het zou een paleis worden met lokalen van de handelsbeurs, een auditiezaal, 

een waux-hall, koffiehuizen en appartementen. Onder dit nieuwe complex planten de 

architecten een autobergplaats. In het plan van Gaston Eysselinck was er ook sprake van 

een parkeergarage onder de grond. Mogelijkerwijs hebben de architecten Van de 

Voorde en Vaerwijck daar hun idee vandaan gehaald. Hoe dan ook is het plan voor een 

ondergrondse parkeergarage aan de Zuid in 1929 een zeer vroeg voorbeeld van latere 
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oplossingen voor de verkeersproblematiek. In november van dat jaar wordt het plan 

voorgelegd aan de gemeenteraad.
25

 Pas een jaar later, op 20 november 1930 vergaderen 

de leden van de Stedelijke Commissie van Monumenten en Stadsgezichten over de 

plannen.
26

 Wellicht is deze vertraging te verklaren door de wereldwijde crisis die in 

1929 uitbreekt. Op 19 december 1930 vermeldt De Gazette van Gent dat er enkel een 

park en een speelplein zullen worden ingericht.
27

 14 Januari 1931 wordt in dezelfde 

krant dan weer gesproken van de bouw van 75 ultramoderne appartementen achter het 

geplande Zuiderpaleis.
28

 Maar het blijft bij woorden. De oude gebouwen van het 

Zuidstation worden in 1930 afgebroken en er komt dus enkel een park voor in de plaats. 

Daarnaast verrijst er in november 1931 wel een postgebouw in het park aan de zijde van 

de Dierentuinlaan (nu de Franklin Rooseveltlaan). Valentin Vaerwijck is 

verantwoordelijk voor de architectuur. Het is een bescheiden gebouw in 

baksteenarchitectuur.  

Een half jaar later, op 6 april 1932 houdt de burgemeester een toespraak in de 

gemeenteraad waarin hij aangeeft dat de bouw van het Zuiderpaleis en de 

appartementen verdaagd zal worden. Door de economische crisis zijn er op dat moment 

andere prioriteiten. De burgemeester spreekt de geruchten tegen die beweren dat de 

bouw niet door gaat vanwege de te luxueuze plannen die de stad heeft voor het 

Zuiderpaleis. Maar aangezien de staat op dit moment financieel niet zal kunnen delen in 

de kosten en er voor de nieuwe appartementen waarschijnlijk weinig animo zal zijn in 

deze moeilijke tijden is het volgens de burgemeester niet verstandig aan de bouw te 

beginnen.
29

  

Het aanzicht van het Woodrow Wilsonplein is in het begin van de jaren 1930 sterk 

veranderd in vergelijking met de situatie ten tijde van haar ontstaan (als Statiestraat) in 

het midden van de 19
e
 eeuw. Aan de noordzijde van het plein zijn de herenhuizen die er 

halverwege de 19
e
 eeuw gebouwd werden omgevormd tot hotels en cafe‟s door de 

aanwezigheid van het Zuidstation. Maar dat station werd afgebroken. De zuidzijde van 

het plein, waar het Zuidstation stond, is een langwerpig park geworden. Door de 

economische crisis is er in deze jaren 1930 nog geen zicht op een nieuw project voor 

deze plaats. Het zal uiteindelijk tot 1956 duren voordat er weer een project op deze 

plaats gerealiseerd zal worden: Het EGW kantoor van Geo Bontinck (cfr. Infra). 

                                                             
25 DE KEUKELEIRE E., Station Gent-Zuid en het Gentse Zuidkwartier, nummer 8, deel 2 (1911-1940), 

s.l., s.d., p. 153 
26 Idem, p. 161 
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III. Architect Geo Bontinck 

 

III.1. Geo Bontinck en het Woodrow Wilsonplein 

In dit hoofdstuk wordt de architect Geo Bontinck geïntroduceerd. Hij is 

verantwoordelijk voor het ontwerp van het EGW kantoor aan het Woodrow 

Wilsonplein, dat in het volgende hoofdstuk besproken wordt. Aangezien er tot nu toe 

geen monografie is verschenen over Geo Bontinck is het nuttig voor dit onderzoek deze 

architect, voorafgaand aan het volgende hoofdstuk, in zijn context te plaatsen. Temeer 

omdat zijn zoon, architect Dirk Bontinck, ook zijn invloed heeft gehad op het Woodrow 

Wilsonplein door zijn ontwerpen voor het SAC en het Urbiscomplex. 

 

III.2. Opleiding 

Geo Bontinck werd geboren in Gent op 8 februari 1903. Vanaf jonge leeftijd wilde hij 

kunstschilder worden. Zijn vader, zaakvoerder van de socialistische bouwonderneming 

NV De Gentsche Bouwwerken
1
, Karel Bontinck, besliste anders. Georges werd 

ingeschreven in de academie van Gent. Hij zou architect worden.
2
  

In zijn jonge jaren tijdens de WOI volgde hij tekenlessen bij Sander Deruelle. Op de 

Gentse Academie studeerde hij daarna sierkunsten en bouwkunst. Het academiejaar 

duurde in die tijd 6 maanden. De overige 6 maanden was hij bezig met sierkunsten en 

werkzaam in het atelier van Geo Henderick (1879-1957). Deze zogenoemde 2e 

generatie art nouveau architect is zeer actief geweest is Gent. Tijdens zijn carrière heeft 

hij allerlei stijlen doorlopen van klassieke en nationale stijlen tot aan de nieuwe 

zakelijkheid.
3
 Maar kenmerkend daarbij is dat hij nooit afstand heeft willen doen van de 

esthetiek als doel. Deseyn omschrijft het als „een streven naar een sobere rationele 

architectuur, maar zeker geen ascetische architectuur‟.
4
 Die instelling botste met 

sommigen van zijn stagiaires, zoals Gaston Eyselinck en Antoon Blanckaart, die de 

nieuwe zakelijkheid in al zijn aspecten accepteerden als dwingende leidraad.
5
 Geo 

Bontinck zal in dit opzicht niet zo lijnrecht tegenover zijn leermeester hebben gestaan. 

Hij zal ook, zoals later aan bod zal komen, nooit het decoratieve element verwaarlozen. 

Geo Bontinck was een succesvolle student. In plaats van de gewone 7 jaar had hij 
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slechts 5 jaar nodig om de academie te doorlopen. Met uitzondering van het laatste jaar 

eindigde hij telkens als eerste van zijn jaar. In 1921 won hij de eerste prijs in de 

sierkunsten en in 1924 de tweede prijs in de bouwkunst tijdens de grote vierjaarlijkse 

prijskamp.
6
 De prijs in 1924 ontving hij voor het ontwerp van de façade van een 

natuurhistorisch museum
7
 (afb. 14). Het ontwerp vertoont karakteristieken van een 

jugendstil, zoals die binnen de Wiener secession werd geïnterpreteerd. Na het voltooien 

van zijn opleiding in 1925 moest Geo dienen in het leger. Het bloed kruipt waar het niet 

gaan kan, zelfs in het leger was het ontwerpen zijn bezigheid, dit keer als ontwerper van 

een gevechtsvoertuig.
8
 De commandant was blijkbaar zo tevreden met de bewezen 

diensten dat Geo met de Academische Bond toestemming kreeg datzelfde jaar naar de 

befaamde „Exposition des arts décoratifs et industriels modernes‟ in Parijs te gaan.
9
 Uit 

zijn latere oeuvre moeten we concluderen dat het contact met de ideeën van onder 

andere Le Corbusier, zoals zijn plan Voisin voor Parijs, een grote invloed heeft gehad 

op het denken van Geo Bontinck (cfr. infra).  

 

III.3. Carrière 

III.3.1. Vroege carrière  

In zijn vroege carrière was hij een multidisciplinaire duizendpoot. Een opsomming 

zoals die terug te vinden is in een uitgebreid artikel over het professionele leven van 

Geo Bontinck vermeldt: 

“Hij schilderde portretten, maakte talrijke batiks, ontwierp borduurpatronen 

voor handwerk en industrie, nam deel aan allerlei wedstrijden en stages. (…) 

Hij ontwierp sommigen der vroegste bakeliet-objekten”.
10

  

Daarnaast was hij ook actief als meubelontwerper en als inrichter van interieurs.
11

 De 

eerste jaren als architect ontwierp Bontinck voornamelijk villa‟s in de omgeving van 

Brussel, de kust en Gent. Een zeer vroeg voorbeeld van een dergelijk ontwerp is het 

huis dat hij ontwierp voor dhr. Dujardin in 1926. Het huis, gelegen aan de Hendrik 

Waelputstraat 5, vertoont kenmerken van de expressieve baksteenarchitectuur van de 

Amsterdamse school. Expressionistisch zijn ook de gekleurde vensterglazen die de 

                                                             
6 LEBEER, L. (ed.), Vlaamse kunst, Tweede boek, Brussel, Paleis der Academiën, 1960, p. 95 
7 L‟Académie de Gand in: Le Document, jg. 6, 1928, nr. 54, p. 156 
8 F DE VOG, Georges Bontinck, architect en directeur, in: Vooruit, november 1968 
9 IBIDEM 
10 IBIDEM 
11 BALLIU, E., BOSSCHEM, J., CARDON, C., VAN SANTVOORT, L., VERVENNE, L., VIAENE, P., 

250 Jaar Architecten Academie Gent, Gent, Hogeschool Gent, 2001, p.128 
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afbeelding van een portret dragen.
12

 Dit vroege voorbeeld wordt qua stijl overschaduwd 

door het aantal ontwerpen van latere villa‟s die eerder de vormen van de „nieuwe 

zakelijkheid‟ uitstralen waarbij het traditionele gebruik van baksteen opvallend is.
13

 Dat 

geldt ook voor het ontwerp dat Geo Bontinck in 1930 een 3e plaats opleverde in de 

jaarlijkse prijs Van de Ven. 

“Bontinck dankt zijn derde plaats aan het zeer voorname dat uit zijn werk 

straalt, met een zoeken naar een gepaste decoratieve vorm, vooral gelukkig op 

de begane grond.” 

Aldus architect De Vos in het tijdschrift „De Bouwgids‟ van maart 1930.
14

 Dat 

omschrijft de houding van de jonge architect Bontinck. Een gematigd modernisme, 

waarbij decoratie, weliswaar een bescheiden en ingetogen, rol speelt, maar zeker niet 

volledig uitgesloten wordt.  

 

III.3.2. Geo Bontinck als Lesgever 

In 1935 begint Bontinck les te geven aan de academie waar hij zelf heeft gestudeerd. De 

vakken sierkunst, urbanisatie en tuinaanleg neemt hij voor zijn rekening.
15

 Hij voelt 

zich thuis aan de academie, ook onder de andere lesgevers. Het past binnen de 

„ateliergedachte‟ die Bontinck aanhangt. In zijn ogen is het belangrijk dat projecten als 

een team worden uitgevoerd met het vakmanschap uit de verschillende disciplines. 

Maar de architect moet volgens Bontinck uiteindelijk de knoop doorhakken.
16

 In 1944, 

net na de oorlog, wordt Geo Bontinck door het stadsbestuur van Gent gevraagd enkele 

jaren directeur van de academie te worden. Geo Bontinck zou uiteindelijk tot 1968 

directeur blijven.
17

  

 

 

 

 

                                                             
12 VAN AERSCHOT – VAN HAEVERBEECK, S., Stad Gent, Stad Gent, noord-oost (Bouwen door de 

eeuwen heen: inventaris van het cultuurbezit in België, deel 4NB), Gent, Snoeck-Ducaju, 1979, p. 166 
13 BALLIU, E., BOSSCHEM, J., CARDON, C., VAN SANTVOORT, L., VERVENNE, L., VIAENE, P., 

250 Jaar Architecten Academie Gent, Gent, Hogeschool Gent, 2001, p.128 
14 DE VOS, D., Nieuwe Bouwkunst in België. – X., Jaarlijkse prijskamp etablissement E.J. Van de Ven, 

te Brussel, in: De Bouwgids, jg. 22, 1930, nr. 3, p. 52 
15 MEGANCK, L., in: VAN LOO, A. (ed.), Repertorium van de architectuur in België van 1830 tot 

heden, 2003, sub verbum Geo Bontinck. P. 165 
16 F DE VOG, Georges Bontinck, architect en directeur, in: Vooruit, november 1968 
17 LEBEER, L. (ed.), Vlaamse kunst, Tweede boek, Brussel, Paleis der Academiën, 1960, p 95 
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III.3.3. Grootschalige projecten 

In 1954 waren er plannen voor de bouw van een nieuw Stedelijk Administratief 

Centrum (SAC). In het boek Vlaamse Kunst uit 1960
18

 zijn de ontwerptekeningen uit 

1954 van Geo Bontinck en August Desmet opgenomen voor een nieuw SAC.
19

 De idee 

was om het bestaande stadhuis van Gent, aan de Botermarkt, uit te breiden. Op een 

kleine schetsmatige plattegrond van het gebied (afb. 15) is te zien dat de geplande 

uitbreiding niet gering is. Aan de hoogpoort is een groot u-vormig gebouw gepland (afb. 

16). Haaks op dat gebouw tekenden de architecten een verbindingsgebouw over de 

Gouden Leeuwplaats en uitkomend op een ander gebouw dat zou opgericht worden 

tussen de Poeljemarkt en het Emile Braunplein (afb. 17). De gebouwen zijn allemaal 

opgetrokken uit glas, steunen op pilotis en zijn ontworpen volgens de vormelijkheden 

van de nieuwe zakelijkheid. De architectuur contrasteert sterk met zijn omgeving. 

Hoewel het moeilijk voor te stellen is dat een dergelijk project vandaag de dag 

overwogen zou worden, is de kwestie toch actueel. Op het Emile Braunplein, waar 

Bontinck en Desmet een van hun gebouwen planden, zal nu, 56 jaar later, in het nieuwe 

KoBra project van de stad Gent een stadshal worden gebouwd, ontworpen door 

architecten Robbrecht en Daem.
20

 De architectuur van deze stadshal (afb. 18) is qua 

architectuur niet te vergelijken met het ontwerp van Bontinck en Desmet, maar zorgt 

wel voor eenzelfde breuk tussen de nieuwe architectuur en de historische binnenstad. In 

het SAG zijn er geen documentenaanwezig over dit project. Waarom het niet is 

uitgevoerd is dus niet bekend.  

Een jaar later, in 1955, krijgt Geo Bontinck de opdracht voor het ontwerpen van het 

Gentse propaganda kantoor voor het EGW-bedrijf (cfr. infra). Het gebouw is sober, 

maar wel imposant. Architect Koen van Nieuwenhuyse transformeerde het in de jaren 

1992 tot de huidige stadsbibliotheek.
21 

Een ander groot gebouw dat niet ver gelegen is 

van de huidige stadsbibliotheek is het RTT-gebouw (tegenwoordig het „Belgacom-

gebouw‟) dat Geo Bontinck begin jaren ‟70 samen met zijn zoon Dirk Bontinck 

ontwierp.
22

 Dit gebouw is volledig uit beton opgetrokken en heeft een zeer sobere 

functionalistische uitstraling. Toch is er ook hier ruimte voor decoratie. Min of meer 

speels zijn ook de zonneweringen in beton uitgevoerd. Het achterste gedeelte van het 

gebouw heeft een decoratief ritme van betonnen luiken die als het ware op een kier 

staan. De hoogte van het gebouw, vrijwel midden in het centrum van de stad, kadert 

                                                             
18 LEBEER, L. (ed.), Vlaamse kunst, Tweede boek, Brussel, Paleis der Academiën, 1960 
19 Idem, p. 268-271 
20 KoBra geeft Emile Braunplein een stevige facelift, 

http://www.gent.be/eCache/WBS/1/37/084.cmVjPTE1MjQzMw.html, zie bijlage V 
21 BALLIU, E., BOSSCHEM, J., CARDON, C., VAN SANTVOORT, L., VERVENNE, L., VIAENE, P., 

250 Jaar Architecten Academie Gent, Gent, Hogeschool Gent, 2001, p.131 
22 Idem 

http://www.gent.be/eCache/WBS/1/37/084.cmVjPTE1MjQzMw.html
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zonder twijfel binnen de opvattingen van Geo Bontinck over de dichtslibbende steden 

en de noodzaak daarnaar te handelen zoals hij dat verdedigde in essay „Op welke wegen 

bevindt zich onze architectuur‟ (cfr. infra).  

Onder leiding van architect Maxime Brunfaut werden Geo Bontinck en Joseph 

Moutschen door een in 1955 opgerichte bouwcommissie gevraagd het ontwerp te 

tekenen voor de Nationale luchthaven in Zaventem. Een luchthaven die het liefst voor 

de opening van de wereldtentoonstelling van 1958 te Brussel gereed moest zijn.
23

 In 

hoeverre de beeldbepalende elementen van het uiteindelijke ontwerp voor de luchthaven 

van Bontinck afkomstig zijn blijft echter moeilijk te bepalen. Volgens Jo Braecken, die 

een uitvoerig artikel schreef in „Monumenten & Landschappen‟ over deze luchthaven 

sluit het ontwerp in grote lijnen aan bij het vooroorlogse werk van Brunfaut.
24

 

Naast deze grootschalige civiele projecten is hij ook verantwoordelijk voor industriële 

verwezenlijkingen. Voor deze tak van architectuur probeert Bontinck zich een ander 

soort estheticisme op te leggen. Zelf zegt hij daarover al in 1948 in een interview met 

het tijdschrift Architectura:  

“Ik heb van nature een zeer decoratief talent. Dat is een gevaarlijk bezit voor 

een architect. Men is dan geneigd wat al te sierkunstig te werk te gaan, hetgeen 

niet mag. Een fabrieks gebouw (sic) nu legt zelftucht op: het moet eenvoudig 

zijn, zoveel mogelijk aan het doel beantwoorden, het moet bruikbaar, nuttig zijn 

en – dat is zeer belangrijk – tegelijkertijd een stuk gesloten schoonheid vormen. 

Men dient gegeven, gestelde problemen tot oplossing te brengen bij dergelijke 

opdrachten, zonder tierlantijnen.”
25 

 

Die gedachte lijkt aan de basis te hebben gelegen van vele ontwerpen, bijvoorbeeld het 

staalcomplex Sidmar te Zelzate (1963).
26 

Hij ontwerpt het complex samen met de 

Waalse architect Cahey.
27

 Het tijdschrift „Architecture‟ omschrijft in 1966 dit nieuwe 

complex als een project dat is opgevat als een plastisch geheel, waarbij de verticale en 

horizontale lijnen belangrijk zijn, eerder dan de details van de organisatie van het 

grondplan. Maar daar houdt het niet op. Het tijdschrift prijst de keuze voor de brutale 

kleuren van het gebouw die afsteken tegen het omringende landschap dat voornamelijk 

de kleur van zand draagt.
28

 Ook hier is de esthetische ingesteldheid van Bontinck te 

herkennen, een zoeken naar een gepaste graad van decoratie in een overwegend 

                                                             
23 BRAEKEN, J., Architectuur voor het luchtruim, bouwen aan een nationale luchthaven, in: 

Monumenten & Landschappen, jg. 16, 1996, nr. 3, p. 41 
24 Idem, p. 40 
25 ENZINCK, W., Georges Bontinck, architect te Gent, in: Architectura, 1948, nr. 3, p. 36-37 
26 BALLIU, E., BOSSCHEM, J., CARDON, C., VAN SANTVOORT, L., VERVENNE, L., VIAENE, P., 

250 Jaar Architecten Academie Gent, Gent, Hogeschool Gent, 2001, p.131 
27 DE VOG, F., Georges Bontinck, architect en directeur, in: Vooruit, november 1968 
28 Complexe industriel Sidmar a Zelzate, in: Architecture, 1966, nr. 73, pp. 451  
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modernistische soberheid. In een interview wijst Bontinck erop dat hij dat estheticisme 

belangrijk vindt omdat 

“Een bedrijf meer is dan alleen een samenstel van machines: het is ook een 

interieur waarin werkmensen een belangrijk deel van hun levensuren 

doorbrengen. Dit gegeven is van overwegend belang en beïnvloedt in hoge mate 

de uiterst delicate keuze van materialen en kleuren in werkruimten en sociale 

gebouwen.”
29 

 

Toen Bontinck in een interview met de krant „Vooruit‟
30 

gevraagd werd welke hij als 

zijn meest geslaagde projecten beschouwde, noemde hij de elektriciteitscentrale te Gent 

(1945-1950). Het ontwerp (afb. 19) doet denken aan de Bauhaus architectuur, met een 

sober, strak ontwerp en veel grote glaspartijen.  

 

III.4. Geo Bontinck en Zelzate 

Meer nog dan in Gent heeft Geo Bontinck een duidelijke stempel gedrukt op de 

architectuur van de kleine gemeente Zelzate. Al in 1938 was hij daar als 

stedenbouwkundige en esthetisch adviseur verantwoordelijk voor verschillende grote 

projecten. Hij bouwde ondermeer een gemeentehuis, een school, een bejaardentehuis en 

een watertoren.
31

 Het gemeentehuis is opgetrokken in een baksteenarchitectuur die doet 

denken aan het expressieve baksteengebruik van de Amsterdamse school maar tevens 

de strakke lijnen van de Stijl bevat. Daarnaast was hij ook betrokken bij 

uitbreidingswerken voor de wijk „Klein Rusland‟ te Zelzate.
32  

 

III.5. Architecturale opvattingen 

Geo Bontinck richtte zich op de toekomst door de nadruk te leggen op de noden van de 

tijd.
33

 Concreet bedoelde hij daarmee dat hij het belangrijk vond sociaal geëngageerd te 

bouwen, wat zich vertaalde in een modernistische stijl en de noodzaak van hoogbouw. 

In 1967 stelt Bontinck in zijn essay „Op welke wegen begeeft zich onze architectuur?‟: 

                                                             
29 BONTINCK, G., in: DE VOG, F., Georges Bontinck, architect en directeur, in: Vooruit, november 

1968 
30 PAREZ, E., Mag ik u voorstellen? Architect Geo Bontinck, in: Vooruit, s.d. 
31 MEGANCK, L., in: VAN LOO, A. (ed.), Repertorium van de architectuur in 

België van 1830 tot heden, 2003, sub verbum Geo Bontinck. 
32 BALLIU, E., BOSSCHEM, J., CARDON, C., VAN SANTVOORT, L., VERVENNE, L., VIAENE, P., 

250 Jaar Architecten Academie Gent, Gent, Hogeschool Gent, 2001, p. 131 
33 Idem, p. 25 
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“De tijd van ieder zijn huisje met een tuintje is voorbij”.
34

 Deze zin kadert in een 

betoog waarin hij zijn bezorgdheid uitspreekt over de sterk groeiende urbanisatie, de 

stedenbouwkundige problemen die dat met zich meedraagt en de consequenties voor de 

architect die met al die complexe factoren moet weten om te gaan. Al veel eerder dan 

het verschijnen van dit essay ondernam Bontinck al concreet actie om de uitdagingen 

van deze nieuwe tijd aan te gaan. Stedenbouw werd een volwaardige afstudeerrichting 

binnen de academie. Een ander initiatief was de richting Binnenhuisarchitectuur die een 

volwaardige opleiding werd.
35

 Ten slotte werd ook de richting Animatiefilm tijdens zijn 

directeurschap opgezet.
36

 Ook als architect raakte Bontinck betrokken bij de nieuwe 

visie op stedenbouw. In het grote project waarbij de Gentse Neermeersen werden 

omgevormd tot een nieuwe sociale woonwijk nam hij drie van de elf „buildings‟ in 

opdracht van de sociale huisvestingsmaatschappij „De goede werkmanswoning‟ voor 

zijn rekening (tussen 1953 en 1965).
37

 De wijk die rond de nieuw aangelegde 

watersportbaan werd gebouwd volgens de CIAM principes sluit helemaal aan bij de 

moderne oplossingen voor het probleem van de groei van de steden zoals dat door 

Bontinck later in zijn essay werd geschetst. Ook het ontwerp van deze flats verraadt de 

esthetische stellingname van Bontinck. De flats zijn opgetrokken in een zakelijk 

modernistische stijl
38

 maar toch is er ruimte voor een subtiele decoratie. De balkons 

bevatten een mozaïek waarbij van onder naar boven de kleur van de tegels veranderde.
39

  

 

 

 

 

 

                                                             
34 BONTINCK, G., Op welke wegen begeeft zich onze architectuur, in: Mededelingen van de Koninklijke 

Vlaamse academie voor wetenschappen, letteren en schone kunsten van België, jg. 29, 1967, nr. 3, p. 10 
35 BALLIU, E., BOSSCHEM, J., CARDON, C., VAN SANTVOORT, L., VERVENNE, L., VIAENE, P., 

250 Jaar Architecten Academie Gent, Gent, Hogeschool Gent, 2001, p. 25 
36 Idem, p. 128 
37 DESEYN, G., Westward ho! Vann Akkergem Extension tot Watersportbaan Georges Nachez in: 

Stadsarcheologie, jg. 16, 1992, nr. 3, p. 17  
38 LAPORTE, D., Architectuurgids Gent, s.l., Brepols, 1994, p. 274 
39 DE VOG, Georges Bontinck, architect en directeur, in: Vooruit, november 1968  
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IV. Het EGW kantoor aan het Woodrow Wilsonplein 

 

IV.1. De functie van het EGW kantoor 

In 1954 krijgt Geo Bontick de opdracht van de Stad Gent een gebouw te ontwerpen 

voor de Maatschappij Elektriciteit-Gas-Water (EGW) op de plaats van het vroegere 

Zuidstation, aan de zuidzijde van het Woodrow Wilsonplein.
1
 Officieel wordt het 

gebouw (afb. 20) beschreven als een propagandacentrum voor gas en elektriciteit. Het is 

in de eerste plaats bedoeld als een tentoonstellingsgebouw voor apparaten op 

elektriciteit en gas. Op die manier konden de burgers de allernieuwste vindingen op het 

gebied van de moderne huishoudelijke apparaten bewonderen en er tevens uitleg over 

krijgen. In de jaren 1950 was er sprake van een grote opkomst van allerlei nieuwe 

apparaten op elektriciteit en gas waarmee de huisvrouwen van die tijd niet vertrouwd 

waren. Dit nieuwe gebouw moest een laagdrempelige manier zijn voor die vrouwen (en 

mannen) om in aanraking te komen met deze vreemde nieuwe verschijnselen op een 

aangename manier. De mensen moesten overtuigd worden van het plezier en gemak dat 

deze apparaten van het nieuwe tijdperk konden bieden. Daarom was het van belang een 

architectuur te voorzien die meehielp al deze doelen te realiseren. Daarnaast moest er 

ook ruimte zijn voor kantoren voor de diensten van het EGW.  

Het ontwerp van Geo Bontinck voor dit gebouw werd niet ter beoordeling aangediend 

bij de Stedelijke Commissie voor Monumenten. Dat hoefde wettelijk gezien ook niet 

aangezien het Woodrow Wilsonplein noch de directe omgeving een beschermd 

stadsgezicht was. Toch dringt de directeur der werken er in een brief aan de schepen der 

werken op aan om het advies van deze commissie in te winnen aangezien het om een 

gebouw op een zeer openbare en zichtbare plek gaat.
2
 Het college beslist echter op 27 

juli 1954 dat het advies van de commissie niet ingewonnen zal worden.
3
  

Op 13 augustus 1954 wordt de bouwvergunning afgegeven voor het bouwen van een 

tentoonstellingszaal en overdekt terras en funderingen van een kantoorgebouw.
4
  

Dat kantoorgebouw komt er pas later. Op 12 december 1956 wordt er een 

bouwvergunning afgegeven voor het bouwen van een kantoorgebouw achter de 

                                                             
1 CARDON, D., LAGAE, J., LALEMAN, M-C. en LEFEBURE, J. Toekomst verzekerd!, Reconversie of 

een nieuwe functie voor oude en minder oude gebouwen te Gent, Gent, Stad Gent, 1993 
2 SAG, K 23, 1954, brief van directeur der werken aan schepen der werken, 13 juli 1954  
3 SAG, K 23, 1954, samenvatting van de uitgebrachte adviezen betreft de bouw van het EGW kantoor 
4 SAG, K 23, 1954, machtigingsbesluit van het ministerie van openbare werken en van wederopbouw, 13 

augustus 1954 
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tentoonstellingszaal.
5
 De aanvankelijke bouwaanvraag betreft een kantoor van vijf 

bouwlagen, maar tijdens de bouw wordt een bijkomende aanvraag ingediend. Daarin 

wordt verzocht nog eens twee bouwlagen hoger te mogen bouwen. Die aanvraag wordt 

ingediend op 2 juni 1958.
6
 Die aanvraag wordt goedgekeurd, mits de gevels van de 

bijkomende bouwlagen met dezelfde materialen worden uitgevoerd en opgevoegd.
7
  

 

IV.2. De architectuur van het EGW kantoor 

Geo Bontinck positioneert het gebouw zo dat de hoofdingang aan het Woodrow 

Wilsonplein ligt. Het vroegere Zuidstation, dat op diezelfde plek gelegen was, had haar 

hoofdingang aan het Graaf van Vlaanderenplein. Met deze beslissing van Bontinck 

wordt het Woodrow Wilsonplein benadrukt als zijnde een plein. De lengterichting van 

het gebouw ligt in de richting van de voormalige sporen en van het huidige park. Gezien 

vanuit de kant van het Woodrow Wilsonplein zorgt dit voor mooie perspectieflijnen die 

diep in het park leiden (afb. 21). In het ontwerp van Geo Bontinck domineert het 

gebruik van glas. De tentoonstellingsruimte zelf is een grote, twee verdiepingen hoge, 

ruimte waarvan de wanden volledig van glas zijn. Dat blok wordt omgeven door een 

zuilengalerij. De betonnen zuilen zijn bekleed met Frans natuursteen. Het open en 

transparante karakter van de tentoonstellingszaal beantwoordt aan de functie. Het nodigt 

de voorbijgangers uit dichterbij te komen, nieuwsgierig geworden door de zichtbare 

apparaten. Zeker ‟s avonds, wanneer de glazen zaal werkt als een lantaarn voor de 

omgeving is die aantrekking groot (afb. 22). Er is eigenlijk geen grens tussen buiten en 

binnen. Van buiten stapt de voorbijganger makkelijk binnen en eenmaal binnen bevindt 

hij zich in een serene ruimte waarbinnen het rumoer van de stad nauwelijks meer 

hoorbaar is. Dat schrijft het Franse architectuurtijdschrift La Maison in 1956 wanneer 

het gebouw nog maar pas voltooid is.
8
 Volgens het tijdschrift La Maison, bezit het alle 

kenmerken van de hedendaagse architectuur: de aandacht voor het ritme en details zoals 

de esthetisch decoratieve elementen. De verlichting in de tentoonstellingszaal, 

bijvoorbeeld, bestaat uit een soort sterrenhemel. In de vorm van sterrenbeelden zijn de 

lampen op het plafond aangebracht. In die tentoonstellingszaal is een mezzanine 

aangebracht die ruimte biedt aan een informatiecentrum. Op de tweede verdieping 

bevindt zich een conferentiezaal. Daarnaast zijn via deze verdieping de terrassen 

bereikbaar. Een grote esplanade steekt aan de zijkant van het gebouw uit over het park. 

                                                             
5 SAG, K 49, 1956, machtigingsbesluit van het ministerie van openbare werken en van wederopbouw, 12 

december 1956 
6 SAG, K 31, 1958, bouwaanvraag voor het toevoegen van twee verdiepingen aan het in opbouw zijnde 

bureaugebouw, door bouwmeester G. Bontinck en eigenaar M. van Loo, 2 juni 1958  
7 SAG, K 31, 1958, machtigingsbesluit van het ministerie van openbare werken, 23 september 1958 
8 FLOUQUET, P-L., Le centre de propaganda des services du gaz et de l‟électricité de la ville de Gand, 

Architecte: Geo Bontinck, in: La Maison, jg. 12, 1956, nr. 12, p. 363 
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Op die manier is het terras tegelijk een grote toegangspoort tot het Koning Albertpark 

vanuit het Woodrow Wilsonplein. Aan de linkerkant wordt deze „poort‟ afgesloten door 

het propagandacentrum, maar aan de rechterkant is het nog geheel open. De idee was 

om aan de rechterzijde een gebouw te plaatsen dat volledig symmetrisch is aan het 

propagandacentrum. Dat gebouw is er echter nooit gekomen. In een interview met Dirk 

Bontinck, de zoon van de architect Geo Bontinck, geeft deze aan dat er op dat moment 

een ander stadsbestuur aantrad en er andere prioriteiten werden gesteld. De stad Gent 

was op dat moment druk bezig met het aanleggen van de Watersportbaan en de 

bijhorende woontorens.
9
  

Het kantoorgedeelte achter de tentoonstellingszaal bestaat uit een blok van zeven 

bouwlagen. De gevels bestaan uit dezelfde materialen als de tentoonstellingszaal. De 

eerste verdieping steekt enkele meters achter het gebouw uit waarbij het uitstekende 

gedeelte wordt ondersteund door zuilen. Deze verdieping bestaat voornamelijk uit glas 

en doorbreekt visueel de hoogte en het monotone van het kantoorgebouw. De bovenste 

bouwlaag doorbreekt eveneens het ritme. Vooraan het gebouw volgt het nog de bouw 

van de rest van het blok, maar achteraan is het volume smaller en wordt de vrijgekomen 

ruimte met een luifel overdekt. De overige bouwlagen hebben een raster van ramen aan 

de lange zijden. De voorzijde van de hoogbouw telt vijf ramen naast elkaar op elke 

verdieping. Aan de achterzijde betreft het twee stroken van elk vier ramen naast elkaar.  

Het gebouw draagt de kenmerken van een modern classicisme door de imposante 

zuilengalerij die als bij een Griekse tempel rond een in dit geval glazen tempel zijn 

opgesteld. Geert Bekaert wijst er in zijn boek, Hedendaagse architectuur in België, op 

dat er tijdens de tweede wereldoorlog door architecten werd nagedacht over de toekomst 

van de architectuur in België. Veel aanhangers van de nieuwe zakelijkheid begonnen te 

twijfelen aan de mogelijkheden van een dergelijke architectuur waarbij de vorm enkel 

uit de functie voortvloeit. Ze waren op zoek naar een nieuwe monumentaliteit. In de 

eerste tien jaar na de tweede wereldoorlog, tussen 1945 en 1955, kreeg die nieuwe 

strekking gestalte. De nieuwe monumentaliteit moest collectieve waarden uitdrukken.
10

 

Dit EGW kantoor is een voorbeeld van dit modern classicisme.  

Dat bewijst ook het gebeeldhouwde fries dat hij plant boven de „toegangspoort‟ tot het 

park (afb. 23). Dit indrukwekkende monument tegen het terras, aan de zijde van het 

Woodrow Wilsonplein wordt in de pers veelvuldig besproken. De leidinggevende 

kunstenaars van deze opdracht zijn Jozef Cantré (1890-1957) en Geo Verbanck (1881-

1961). Vooral Jozef Cantré was al een gerenommeerde kunstenaar in deze tijd. De 

expressionistische xylograaf en beeldhouwer was afkomstig uit Gent. Geo Bontinck laat 

                                                             
9 VALKMAN S., Gent-Zuid, interview met Dirk Bontinck op 3 maart 2010, zie bijlage I 
10 BEKAERT G., Hedendaagse architectuur in België, Tielt, Lannoo, 1995, p. 16  



36 
 

de kunstenaars volledig vrij de keuze van het thema en de uitvoering. Jozef Cantré 

neemt de leiding op zich en stelt voor als hoofdthema de vrijheid te kiezen. Het is een 

voor de hand liggend thema op het moment dat de tweede wereldoorlog pas 10 jaar 

geleden beëindigd werd. Het fries wordt 28 meter breed en 3 meter hoog.
11

 In het 

midden worden Uilenspiegel en Nele uitgebeeld. Uilenspiegel is een legendarische 

figuur die in Vlaanderen bekend werd door het boek van Charles de Coster uit 1867 „La 

Légende et les Aventures héroïques, joyeuses et glorieuses d'Ulenspiegel et de Lamme 

Goedzak au pays de Flandres et ailleurs‟. Door zijn boek, waarin Uilenspiegel vecht 

tegen de onderdrukking van de Spanjaarden, is Uilenspiegel een figuur geworden die 

symbool staat voor de strijd voor vrijheid. Links en rechts van deze beeltenis 

verschijnen allerlei typisch Gentse activiteiten zoals de textiel, de haven, de tuinbouw 

en het onderwijs.
12

 Geo Verbanck staat in voor andere motieven die meer direct met het 

gebouw te maken hebben zoals elektriciteit en gas. Het geheel is uitgevoerd in een licht 

barokke stijl. De fries is een goed voorbeeld van monumentale kunst in de architectuur 

in de jaren 1950. Architect Gaston Eysselinck zag de kunst als een bemiddelaar tussen 

de architectuur en de beschouwer. Die kunst moest de schraalheid van de architectuur 

wegnemen.
13

 In het geval van dit fries legt het daarnaast met zijn thematiek, een 

Vlaamse legende, de nadruk op nationalistische gevoelens die helemaal passen binnen 

de uitdrukking van de collectieve waarden die deze architectuur willen uitstralen. 

Volgens de krant Vooruit toont de fries, samen met het gebouw, dat Gentse architecten 

en kunstenaars nog steeds in staat zijn tot grote monumentale verwezenlijkingen.
14

 De 

architectuur van het gebouw zelf en de gebeeldhouwde fries versterken elkaar zo in de 

boodschap die de architectuur in België na de tweede wereldoorlog wil uitdragen. 

Architect Koen van Nieuwenhuyse heeft het gebouw in de jaren ‟90 gerenoveerd tot de 

huidige stadsbibliotheek.
15

  

 

 

 

 

                                                             
11 Monumentale Beeldhouwkunst, Het complex voor de regie van gas- en electriciteit aan Gent-Zuid, in: 

Vooruit, 29 mei 1955, p. 5 
12 Idem, p. 5 
13 BEKAERT G., Hedendaagse architectuur in België, Tielt, Lannoo, 1995, p. 32 
14 Kunst te Gent, De fries aan het Zuid, in: Vooruit, 13 april 1957, p. 2 
15 BALLIU, E., BOSSCHEM, J., CARDON, C., VAN SANTVOORT, L., VERVENNE, L., VIAENE, P., 

250 Jaar Architecten Academie Gent, Gent, Hogeschool Gent, 2001, p. 131 



37 
 

V. Architect Dirk Bontinck 

 

V.1. Dirk Bontinck en het Woodrow Wilsonplein 

Vader en zoon Bontinck hebben als architecten hun stempel gedrukt op de architectuur 

van het Woodrow Wilsonplein. Dirk Bontinck stond in voor het SAC (het zogenoemde 

„Twin gebouw‟) en het Urbiscomplex (het Shopping Center Zuid), het gebouw dat het 

uitzicht van het plein het meest bepaalt. In navolging van de bespreking van Geo 

Bontinck in hoofdstuk vier, volgt in dit hoofdstuk een introductie van zijn zoon Dirk 

Bontinck. De informatie is afkomstig van de twee interviews die in dienst van dit 

onderzoek werden afgenomen bij Dirk Bontinck op 3 maart en 10 mei 2010.
1
 

 

V.2. Opleiding 

V.2.1. Achtergrond 

Dirk Bontinck werd geboren op 16 augustus 1945 te Gent als zoon van architect 

Georges Bontinck. In tegenstelling tot zijn vader, had hij al op vroege leeftijd de wens 

architect te worden. In Gent volgde hij aan de Koninklijke Academie voor de Schone 

Kunsten, afdeling Architectuur en Stedenbouw, zijn opleiding tot architect. Zijn 

eindwerk droeg de titel „Architectuur in dienst van de mensheid‟. Het is een betoog 

waarin hij oproept over de grenzen van de eigen zuil (godsdienstig, ideologisch) te 

kijken. Concreet kreeg dat een invulling in het ontwerp voor een „universeel forum voor 

humane bezinning‟ uit 1968 (afb. 24). In het interview dat ik met Dirk Bontinck had gaf 

hij aan dat een dergelijk zwaarwichtig onderwerp paste binnen de tijdsgeest van 1968. 

De jongere generatie wilde zich afzetten tegen de verzuilde samenleving en had een 

sterk geloof in de universele waarden die mensen gemeenschappelijk hebben. Het was 

de generatie die geloofde in „flower power‟, een vast vertrouwen in een maakbare, 

vredelievende maatschappij met een sterk gemeenschapsgevoel.  

 

 

 

                                                             
1 VALKMAN S., Gent-Zuid, interview met Dirk Bontinck op 3 maart 2010 en VALKMAN S., De 

loopbaan van Dirk Bontinck, interview met Dirk Bontinck op 10 mei 2010, zie bijlagen I en II. Over de 

architect Dirk Bontinck is tot nu toe geen literatuur verschenen.  
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V.2.2. Leerdienst in Parijs 

Dat „universeel forum voor humane bezinning‟ plaatste Bontinck in het centrum van 

Parijs, op de plaats waar vroeger de Hallen van Parijs stonden. Op dat moment was de 

Franse architect Chemetov bezig met nieuwe plannen voor „Les Halles‟. Zo is Bontinck 

in 1969 in Parijs beland, waar hij bij Chemetov een eerste periode van zijn leerdienst 

doorbracht. Het bureau van Chemetov was links progressief georiënteerd en Bontinck 

werd met open armen ontvangen. De drie maanden durende stage was een gelegenheid 

voor Dirk Bontinck om te zien hoe een internationaal architectenbureau werkt.  

 

V.2.3. Leerdienst in Londen 

Na deze stage vertrok hij naar Londen waar hij bij ARUP terecht is gekomen. Dit 

internationale architectenbureau bestaat vooral uit ingenieurs. Omdat Dirk Bontink zelf 

aan de academie heeft gestudeerd is dit een onderdeel van de architectuur waarin hij 

minder onderlegd is. De drie maanden bij ARUP leren hem enerzijds meer over de 

technische kant van het ontwerpen en anderzijds het reilen en zeilen van een 

internationaal architectenbureau. Deze twee buitenlandse stageplaatsen maken Dirk 

Bontinck gelijk vertrouwd met de internationale architectuurwereld. Daarnaast ervaart 

hij de combinatie van een traditioneel kantoor als dat van Chemetov in combinatie met 

de vooruitstrevende grootschalige aanpak van ARUP als zeer waardevol voor zijn eigen 

ontwikkeling.  

 

V.2.4. Leerdienst in Brussel 

Daarna keert Bontinck terug naar België waar hij binnen zijn leerdienst een korte tijd bij 

het architectenbureau van Jean Polak in Brussel aan de slag gaat. Jean Polak is een van 

de twee zoons van de bekende architect Michel Polak. De twee broers, André en Jean 

Polak, werden beiden architect en waren onder meer betrokken bij het ontwerp van het 

Berlaymontgebouw, het hoofdgebouw van de Europese Commissie, en waren 

verantwoordelijk voor de inrichting van het Atomium. Het waardevolle van de periode 

bij Jean Polak is volgens Bontinck geweest dat hij ook de Belgische situatie leerde 

kennen.  

Het is altijd een bewuste keuze geweest van Dirk Bontinck om niet bij de kennissen van 

zijn vader in leerdienst te gaan. Hij had de mogelijkheid om bijvoorbeeld bij Maxime 

Brunfaut werkervaring op te doen, maar weigerde. Dirk Bontinck wilde zijn eigen weg 

gaan en niet de gebaande wegen. Bovendien was Brunfaut op dat moment ook al 60. 
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Bontinck voelde zich meer verbonden met de nieuwe generatie. Naar eigen zeggen had 

hij ook de mogelijkheid om bij de wereldberoemde architect en stedenbouwkundige 

Oscar Niemeyer ervaring op te doen, maar zijn vader was daar niet blij mee. Oscar 

Niemeyer stond bekend als een revolutionaire communist en dat zinde Geo Bontinck 

niet. Dirk Bontinck is achteraf blij dat hij daar niet naartoe is gegaan. 

 

V.3. De overname van een kantoor 

Na het behalen van zijn diploma in 1971 ging hij aan het werk in het kantoor van zijn 

vader die op dat moment al 66 was en aan het einde van zijn carrière. Heel natuurlijk 

werd het kantoor geleidelijk overgenomen door de zoon. Als kind van de jaren ‟60 

wilde hij een andere weg inslaan. De weg naar een zeer vormelijke betaalbare 

architectuur. Een architectuur die niet enkel van binnen naar buiten kijkt en het gebouw 

als een object beschouwd, maar ook rekening houdt met zijn omgeving en aandacht 

heeft voor de inplanting. Die koers was niet gemakkelijk over te dragen aan het kantoor, 

dat op dat moment uit ongeveer twaalf architecten bestond. Die architecten, veelal van 

een oudere generatie, waren nog sterk verbonden met de principes van het CIAM 

rapport. Een eerste realisatie waarin die nieuwe koers is op te merken is volgens 

Bontinck de watertoren op de Kattenberg in Gent. Naast twee oude watertorens, die hij 

eerder restaureerde, ontwierp hij in 1977 een nieuwe watertoren waarvan de gevel 

volledig uit glas bestaat (afb. 25).
2
 De onverwachte keuze voor glas voor een watertoren 

toont volgens Bontinck de woede en de revolte die hij op dat moment voelde. De 

volledig glazen bemanteling van de moderne watertoren reflecteert de historische 

omgeving waardoor hij als het ware opgaat in zijn omgeving. Daarnaast is ook het 

congrescentrum in het Citadelpark (ICC) dat eveneens in 1977 werd voltooid een 

project dat het resultaat is van deze vernieuwende lijn. Formeel kwamen deze twee 

projecten tot stand vanuit een samenwerking tussen Geo en Dirk Bontinck, maar in de 

praktijk was het vooral de zoon die de regie voerde. Het vernieuwende van het 

Congrescentrum is het technische vernuft dat werd toegepast bij de bouw. Met behulp 

van de ervaring en kennis die Dirk Bontink in Londen bij ARUP had opgedaan was hij 

in staat een dergelijk gebouw te ontwerpen. Bij de bouw werd gebruik gemaakt van 

prefab liggers van vijftig meter. Daarnaast is er veel gewerkt met zichtbeton, zowel voor 

het exterieur als in het interieur. In die tijd was dat een innovatie.  

 

 

                                                             
2 LAPORTE, D., Architectuurgids Gent, s.l., Brepols, 1994, p. 272 
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V.4. Voorbeeldfiguren 

In zijn beginjaren als architect werd Dirk Bontinck beïnvloed door architecten als 

Antoni Gaudí (1852-1926), Oscar Niemeyer en Marcel Breuer (1902-1981). Gaudí is 

een toonvoorbeeld van een expressionistische, rijk gedecoreerde architectuur, maar ook 

Niemeyer en Breuer hebben zich afgezet tegen de strakke architectuur van de nieuwe 

zakelijkheid, de norm in hun tijd. Bontinck bewonderde de meer esthetische 

architectuur van deze voorbeelden, maar was naar eigen zeggen zelf niet in staat dit pad 

ook te volgen. De conservatieve instelling van de opdrachtgevers en het beperkte budget 

maakten het veelal onmogelijk een meer gewaagde architectuur te realiseren. Hij geeft 

aan dat de zeer vormelijke architectuur die vandaag de dag gerealiseerd wordt, de 

architectuur is die hij en zijn generatie in de jaren 1970 al op het oog hadden. Als 

uitzonderingen noemt hij de eerder vermelde watertoren en het Congrescentrum. Dat 

waren realisaties die niet het gevolgd waren van een compromis, maar uitgevoerd zijn 

zoals Dirk Bontinck die ontworpen heeft.  

 

V.5. Grootschaligheid 

Kenmerkend voor het oeuvre van Dirk Bontinck is de grootschaligheid van de 

verwezenlijkte projecten. In tegenstelling tot zijn vader, die in de beginjaren van zijn 

carrière vooral huizen en villa‟s ontwierp, is Dirk Bontinck vanaf de start betrokken 

geweest bij grootschalige projecten. Het onderwerp van zijn eindwerk, „Architectuur in 

dienst van de mensheid‟, toonde al zijn interesse voor meer internationale thema‟s. De 

buitenlandse stages die hij in functie daarvan koos duwden hem verder in de richting 

van internationaal georiënteerde en grootschalige projecten. Daarnaast bood de 

overname van het kantoor van zijn vader, met twaalf architecten, de mogelijkheid grote 

projecten te kunnen realiseren. Zijn eerste opdracht, op 26 jarige leeftijd, was het 

ontwerpen van de studentenhuizen op de campus van de Vrije Universiteit Brussel 

(VUB). Daarna volgden vele grote projecten zoals, in 1986, de uitbreiding van het Paul-

Henri Spaak gebouw in Brussel, waar het Europees Parlement zetelt. In de jaren 1990 

voltooide Bontinck twee grote projecten aan het Woodrow Wilsonplein in Gent. Het 

Stedelijk Administratief Centrum en het Urbiscomplex (cfr. infra).  

 

V.6. Kritiek 

Dirk Bontinck heeft als architect veel kritiek gekregen op zijn werk. Toch staat hij nog 

altijd achter zijn realisaties. Ondanks het feit dat de uiteindelijke projecten vaak 

afwijken van het oorspronkelijke ontwerp en het resultaat zijn van een compromis na 
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een langdurig proces, verdedigt hij de uiteindelijke realisatie. In zijn ogen staan mensen 

te weinig stil bij de vele factoren die een invloed hebben op het ontwerp. Economische 

crises, eisen van opdrachtgevers, politieke omwentelingen en bureaucratische processen 

hebben allemaal hun invloed op grootschalige publieke projecten. Bontinck ziet het als 

de taak van de architect om in die kluwen van factoren knopen te durven doorhakken.  

 

V.7. Houding tegenover monumentenzorg 

In 1977 werd Dirk Bontinck benoemd tot lid van de provinciale commissie van de 

Koninklijke Commissie voor Monumenten en Landschappen (KCML) voor Oost-

Vlaanderen. Deze geleding van de KCML werd afgeschaft in 2004. Als taak van deze 

commissie zag Bontinck het bewaken van een evenwicht tussen het Belgisch 

architecturaal patrimonium en ruimte voor nieuwbouw en nieuwe initiatieven. Hij is een 

tegenstander van het radicaal beschermen van historische architectuur omwille van de 

ouderdom van het relict. Als voorbeeld noemt hij het station Gent Sint-Pieters dat door 

Louis Cloquet werd ontworpen voor de wereldtentoonstelling van 1913 in Gent. Dirk 

Bontinck vindt het onbegrijpelijk dat bij het nieuwe grootschalige project Gent Sint-

Pieters, waarbij een heel nieuw station gebouwd zal worden, dit oude stationsgebouw 

niet gesloopt wordt. Die beslissing ziet hij als een voorbeeld van het behouden van oude 

gebouwen enkel vanwege hun ouderdom. In zijn ogen zijn er nog voldoende bestaande 

voorbeelden van de „1913 architectuur‟ in Gent aanwezig waardoor de sloop van dit 

station gerechtvaardigd zou zijn. Ook de sloop van het Coliseum (cfr. infra), het art 

nouveau feestpaleis van Geo Henderick, om plaats te maken voor het „Shopping center 

Gent Zuid‟ vindt Dirk Bontinck een gerechtvaardigde keuze gezien de omstandigheden. 

Het Coliseum verkeerde in een erbarmelijke staat en maakte een rendabel project op die 

plaats onmogelijk. De economische factor is voor Bontinck dus een belangrijke factor in 

de overweging een pand wel of niet te behouden en te beschermen.  

 

V.8. Opvolging 

Dirk Bontinck bevindt zich op dit moment op het einde van zijn carrière. De opvolging 

van het architectenbureau is evenwel verzekerd. Zijn zoon John Bontinck, ingenieur 

architect, is medezaakvoerder van Bontinck, architecture and engineering. Daarmee is 

hij de derde generatie die het architectenkantoor overneemt. 
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VI. Het Twin gebouw 

 

VI.1. Eerdere plannen  

Bij de bouw van het EGW kantoor in 1956 zijn er al plannen voor een tweede gebouw 

naast het EGW kantoor. Dat tweede gebouw zou de symmetrische tegenhanger moeten 

zijn van het EGW kantoor. Op de situatieschetsen voor het latere SAC is duidelijk 

zichtbaar hoe het terras, dat uitsteekt aan de zijkant van het EGW kantoor (afb. 26), een 

verbindingsbrug moet vormen met een tweede op te richten gebouw. Op het plan staat 

het terras zelfs aangeduid als „verbindingsluifel‟. Aan deze verbindingsluifel is het 

beeldhouwwerk van onder andere Cantré bevestigd (cfr. supra). Dat fries, samen met 

het terras en de twee gebouwen aan weerszijden moest de majestueuze toegangspoort 

tot het Koning Albertpark worden vanaf het Woodrow Wilsonplein. Dit project is echter 

nooit voltooid. In een interview met de architect Dirk Bontinck, zoon van Geo 

Bontinck, de ontwerper van het EGW kantoor, legt deze uit dat er in de jaren 1950, na 

de bouw van het eerste gebouw en het terras simpelweg andere prioriteiten gesteld 

werden waardoor het tweede gebouw niet meteen daarna is gerealiseerd. Er waren 

andere mensen aan de macht met andere visies. Zo werd op dat moment veel aandacht 

besteed aan het grootschalige project aan de nieuwe Watersportbaan waarbij een nieuwe 

wijk met woontorens gebouwd werd in de vroegere Neermeersen. Geo Bontinck was de 

ontwerper van twee woontorens in dit project (cfr. supra).
 1
 

Maar ook in de volgende jaren bestaan er geen concrete plannen voor het oningevulde 

terrein naast het EGW-kantoor. Pas in 1981 is er sprake van een plan voor een tweede 

gebouw. Het SAG bevat een verslag van het advies van de technische dienst 

stedenbouw aan het college van burgemeester en schepenen over het te bouwen 

project.
2
  

De idee is om een polyvalent complex op te richten. In dat complex moet ruimte 

geboden worden aan een museum voor hedendaagse kunst, een bureau voor toerisme, 

een hotel en een concertzaal. Eventueel zou er in plaats van een hotel voor een sportzaal 

gekozen kunnen worden. De hoofd ingenieur, de heer Dehaene, geeft bij elk van die 

mogelijke deelfuncties zijn advies. Hij vindt het belangrijk dat de mogelijke functies 

een stedelijk en regionaal karakter hebben en een binding met de wijk en met het 

Koning Albert park. Daarnaast is het belangrijk dat het complex niet teveel verkeer 

aantrekt. Dat zou namelijk de aftakeling van de buurt alleen maar versterken. Het 

algemene doel van dit complex moet volgens de ingenieur daarentegen juist een 

                                                             
1 VALKMAN S., Gent-Zuid, interview met Dirk Bontinck op 3 maart 2010, zie bijlage I 
2 SAG, reeks XVIII, 1986, nummer 3, Oprichting polyvalent complex naast E.G.W. Gent-Zuid, Adviezen 
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stimulans zijn tot de heropleving van het Zuid. Het centrum moet voor „permanente 

animatie‟ zorgen, dus zowel overdag als in de avonduren. De combinatie van de 

verschillende functies zou dit in zijn ogen kunnen bewerkstelligen. Dehaene is positief 

over alle voorgestelde functies, behalve over de implementering van een sporthal. In 

zijn ogen is het centrum van een stad geen geschikte plaats en zou het teveel overlast 

voor de buurt opleveren.
3
 

In het archief is geen bouwaanvraag teruggevonden voor dit complex. Aangezien het 

voor de stad verplicht is altijd een document op te maken bij een dergelijke aanvraag 

kunnen we aannemen dat er nooit een bouwaanvraag is ingediend voor dit polyvalente 

complex. Het belang van dit verslag van adviezen met betrekking tot de bouw van een 

polyvalent centrum is echter dat het aantoont dat er op dat moment, in 1982, een 

bezorgdheid aanwezig is over de toekomst van het Zuid. In datzelfde jaar sluiten ook 

twee cinemazalen aan het Woodrow Wilsonplein (cfr. infra). De aftakeling is volop aan 

de gang en de nood aan een stimulans voor een heropleving wordt blijkbaar gevoeld 

door de hoofdingenieur stedenbouw.  

 

VI.2. SAC aan het Woodrow Wilsonplein 

Het is tien jaar later, in 1992, dat er uiteindelijk begonnen wordt met de bouw het Twin-

gebouw. Dat project is echter geen polyvalent complex, maar het Stedelijk 

Administratief Centrum (SAC). Een gebouw voor de administratieve diensten van de 

stad en waar ook de bevolking terecht kan voor alle administratieve zaken. Deze 

bestemming ligt zeer ver af van de doelstelling die in 1982 werd geformuleerd. Een 

administratief centrum trekt wel veel bezoekers overdag, maar buiten de kantooruren is 

het gesloten. Zo krijgt Gent toch zijn SAC. Na de onuitgevoerde plannen voor een SAC 

op het Emile Braunplein door Geo Bontinck uit 1954 (cfr. supra) krijgt nu zijn zoon, 

Dirk Bontinck, de kans het SAC te ontwerpen aan het Woodrow Wilsonplein.  

 

VI.2.1. Ontwerpen voor het SAC 

In 1991 wordt Dirk Bontinck gevraagd een ontwerp te tekenen voor het SAC. Hij tekent 

vier zeer uiteenlopende projecten. Jammer genoeg zijn er geen tekeningen of maquettes 

bewaard gebleven van de ontwerpen. Ook de architect zelf bezit geen ontwerpen meer 

van die verschillende ontwerpen. Enkel van het uitgevoerde project is een grondplan 

                                                             
3 SAG, reeks XVIII, 1986, nummer 3, Oprichting polyvalent complex naast E.G.W. Gent-Zuid, brief van 

ingenieur N. Dehaene aan schepen van E.G.W. bedrijven G. Temmerman, 29 januari 1982 
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aanwezig in het SAG.
4
 In het interview met Dirk Bontinck geeft de architect wel aan 

hoe de andere ontwerpen er in grote lijnen uit hebben gezien.
5
 Het eerste ontwerp 

bestond uit een grote toren op de hoek van het Woodrow Wilsonplein met het 

Frankrijkplein. Het tweede ontwerp werd gekenmerkt door een grote zegeboog naar het 

park toe. Het derde ontwerp was een symmetrische bouw, waarbij het oorspronkelijke 

plan van Geo Bontinck na veertig jaar zou worden voltooid. Bij elk van de ontwerpen 

werd de toegang tot het park gewaarborgd, en zelfs benadrukt. Gevraagd naar zijn eigen 

voorkeur gaf Dirk Bontinck aan dat het ontwerp van een hoge toren op dat moment 

volgens hem de beste optie was. Al eerder, in 1969, tekende Dirk Bontinck een toren 

voor het Woodrow Wilsonplein (cfr. infra). Het toont aan dat Bontinck bereid is de 

concurrentie aan te gaan met de drie momumentale torens van Gent (de Sint- 

Baafskathedraal, het Belfort en de Sint-Niklaaskerk). In het centrum van Gent is er 

afgezien van die middeleeuwse torens, met uitzondering van de Boekentoren door 

Henry Van de Velde (1863-1957) in 1939, namelijk bijna geen hoogbouw aanwezig. 

Om in die situatie wel voor een hoge toren te kiezen kan gezien worden als een 

statement over de plaats van nieuwe architectuur binnen de bestaande bebouwing. Dirk 

Bontinck is bereid in te grijpen op de bestaande skyline en daarin het Woodrow 

Wilsonplein zichtbaar te maken. 

Dat Bontinck deze visie aanhangt toonde hij al eerder met zijn ontwerp voor het R.T.T. 

gebouw aan de Reep in Gent (afb. 27). Dat gebouw is het enige hoge volume dat zo 

dicht bij de drie middeleeuwse torens van Gent staat. Hij ontwierp het samen met zijn 

vader Geo Bontinck begin jaren 1970.
6
 Het is opgetrokken uit beton en heeft een brutale 

uitstraling. Het is overduidelijk een vorm van geprononceerde architectuur die zijn 

plaats opeist in de stad. Daarna, in de jaren 1980 werd „integratiearchitectuur‟ het 

modewoord. Een architectuur die juist probeerde op te gaan in de bebouwde omgeving 

door kenmerken uit de naburige architectuur over te nemen en vooral geen uitgesproken 

eigenheid uit te stralen. Dat zorgde niet altijd voor kwalitatieve architectuur. Vaak was 

er sprake van een historiserende architectuur, zoals pastiches op de middeleeuwse 

trapgevels. Ook in de ontwerpen van Dirk Bontinck voor het „Shoppingcenter Gent 

Zuid‟ van 1981 vinden we deze integratiearchitectuur terug (cfr. infra). Maar de optie 

om het Twin-gebouw van een hoge toren te voorzien is een keuze voor een architectuur 

die, net als in de jaren 1960 en 1970, er voor kiest zeer aanwezig te zijn 

 

 

                                                             
4 SAG, reeks G12, nr. 426, 1991, bouwtekening van een kantoorgebouw met ondergrondse parking 
5 VALKMAN S., Gent-Zuid, interview met Dirk Bontinck op 3 maart 2010, zie bijlage I 
6 BALLIU, E., BOSSCHEM, J., CARDON, C., VAN SANTVOORT, L., VERVENNE, L., VIAENE, P., 

250 Jaar Architecten Academie Gent, Gent, Hogeschool Gent, 2001 
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VI.2.2. Adviezen van betrokken actoren 

Er wordt een commissie aangesteld die moet oordelen welk ontwerp zal worden 

uitgevoerd. De samenstelling van de commissie is niet in detail bekend, maar zeker is 

dat de architect Jo Lefebure, werkzaam bij de dienst architectuur van de stad Gent deel 

uitmaakt van de commissie. De commissie kiest niet voor de optie met een hoge toren 

en ook niet voor de andere twee ontwerpen. Haar bezwaar bij deze ontwerpen is het 

open karakter van het Woodrow Wilsonplein door de toegang naar het Koning Albert 

park tussen de stadsbibliotheek (het voormalige EGW kantoor) en het te bouwen SAC. 

De commissie wil die toegang tussen die twee gebouwen invullen door het nieuwe SAC 

om zo de geslotenheid en daarmee het pleinkarakter van het Woodrow Wilsonplein te 

versterken. De architect Dirk Boncquet, werkzaam bij de dienst Monumentenzorg van 

de stad Gent, bevestigt dit verhaal en geeft aan dat het vooral de dienst Stedenbouw was 

die deze afsluiting wilde.
7
 Ook Dirk Bontinck verklaart tijdens het eerder aangehaalde 

interview dat het de stad was die dit zo wilde.
8
 In zijn toespraak die Dirk Bontinck hield 

tijdens de opening van het SAC, spreekt hij ook over deze kwestie: 

“Voor het ontwerp is gekozen uit vier essentieel verschillende voorontwerpen, 

waarvan het laatste op advies van de architektuurcommissie avant-la-lettre, een 

wand creëerde aan het Wilsonplein om de pleinfunctie, die het bindmiddel moest 

worden voor alle nieuwe initiatieven aan het Zuid, te versterken.”
9
  

De documenten hieromtrent tonen aan dat de dienst Monumentenzorg en 

Stadsarcheologie bezwaren hebben tegen een dergelijke afsluiting. Op 25 april
10

 en op 

18 juni
11

 1991 geven zij aan dat het nieuwe Twin-gebouw de centrale as zal doorbreken 

en zijn daar negatief over. Maar vreemd genoeg wordt dat bezwaar op 4 september niet 

meer genoemd. Zij adviseren gunstig met als enige voorwaarde dat de fontein, die 

gesloopt wordt om er een ondergrondse parking te maken, weer gereconstrueerd 

wordt.
12

  

Voor de Stedelijke Commissie voor Monumenten en Stadsgezichten geldt hetzelfde. Op 

27 mei 1991 schrijft de voorzitter, Roel Bohez: 

                                                             
7 VALKMAN S., Gent-Zuid, interview met Dirk Boncquet op 8 april 2010, zie bijlage III 
8 VALKMAN S., Gent-Zuid, interview met Dirk Bontinck op 3 maart 2010, zie bijlage I 
9 BONTINCK D., toespraak gehouden ter gelegenheid van de opening van het SAC, privéarchief G. 

Bontinck  
10 SAG, reeks G12, nr. 426, 1991, advies van dienst monumentenzorg en stadsarcheologie en architectuur 

aan de stuurgroep monumentenzorg op 25 april 1991 
11 SAG, reeks G12, nr. 278, 1991, advies van dienst monumentenzorg en stadsarcheologie en architectuur 

aan de stuurgroep monumentenzorg op 18 juni 1991 
12 SAG, reeks G12, nr. 426, 1991, advies van dienst monumentenzorg en stadsarcheologie en architectuur 

aan de stuurgroep monumentenzorg op 4 september 1991 
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“Als gevolg van het nooit voltooide symmetrische ontwerp van G. Bontinck ligt 

de te slopen gaanderij precies in de aslijn van het Zuidpark [Koning 

Albertpark]. Op diezelfde lijn werd ook de fontein ingeplant. Aan deze 

evenwichtige verhoudingen komt nu een einde en gaat een ruimtelijk concept 

voorgoed verloren.”
13

 

Maar op 17 juni 1991 wordt dat bezwaar niet meer genoemd.
14

 Het is niet bekend welk 

soort overleg er in de tussentijd heeft plaatsgevonden die dit bezwaar heeft doen 

verdwijnen. Dirk Boncquet geeft in het eerder aangehaalde interview aan dat het 

vervolgens Jo Lefebure was die er op aandrong deze afsluiting dan in glas uit te voeren 

om de wand dan toch transparant te maken.
15

 De afsluiting tot het park en het 

benadrukken van de pleinfunctie van het Woodrow Wilsonplein was dus in de eerste 

plaats de vraag van de dienst stedenbouw van de stad Gent en niet de wens van de 

architect Dirk Bontinck.  

Over de architectuur van het ontwerp op zich zijn de Dienst Monumentenzorg en 

Stadsarcheologie en de Commissie voor Monumenten en Stadsgezichten het ook eens in 

hun commentaar. Beiden hebben moeite met de monotone architectuur en het gebruik 

van een gordijngevel. In een advies van 17 juni 1991 schrijft de voorzitter Roel Bohez: 

“Het was de algemene indruk van de commissie dat het ontworpen gebouw zeer 

monotoon zal zijn in zijn ononderbroken repetitie van glas en grijs gemoffeld 

aluminium. Het procedé van gordijngevels, waarachter de meest diverse functies 

worden ingebracht, vond weinig bijval. Deze architecturale „vondst‟ was dertig 

jaar terug misschien actueel, maar getuigt vandaag niet van vernieuwende 

creativiteit. Bovendien zijn de diverse functies van het gebouw erdoor niet 

afleesbaar.”
16

  

Daarnaast wijzen zij er op dat het moeilijk was een oordeel te vormen over het ontwerp 

zonder een duidelijke perspectieftekening of een maquette van het gebouw. Blijkbaar 

moesten de partijen hun advies formuleren op basis van enkel plattegronden en 

geveltekeningen.  

                                                             
13 SAG, reeks G12, nr. 426, 1991, advies van de Stedelijke Commissie voor Monumenten en 

Stadsgezichten aan de Stad Gent, 27 mei 1991 
14 SAG, reeks G12, nr. 278, 1991, advies van de Stedelijke Commissie voor Monumenten en 

Stadsgezichten aan de Stad Gent, 17 juni 1991 
15 VALKMAN S., Gent-Zuid, interview met Dirk Boncquet op 8 april 2010, zie bijlage III 
16 SAG, reeks G12, nr. 278, 1991, advies van de Stedelijke Commissie voor Monumenten en 

Stadsgezichten aan de Stad Gent, 17 juni 1991 
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Maar ondanks al deze bezwaren, geformuleerd in verschillende nota‟s, is het 

uiteindelijke advies elke keer „gunstig‟. Op 15 oktober 1991 wordt het plan 

goedgekeurd door het college van burgemeester en schepenen.
17

  

 

VI.2.3. Sloopwerken 

Het bouwterrein was echter niet braakliggend op dat moment. Daarom werd er in 

augustus van dat jaar al een slopingsaanvraag ingediend die luidde: 

“Het slopen van een postgebouw, fontein en een vleugel van de gaanderij aan het oude 

“TGW-gebouw” (sic) in functie van latere bouwwerken.”  

Het postgebouw waarover gesproken wordt is ontworpen door Oscar Van de Voorde en 

staat aan de Franklink Rooseveltlaan. De architectuur van dit gebouw is echter zeer 

banaal, opgetrokken in een traditionele baksteenarchitectuur. Er is geen enkele partij 

binnen de stedelijke diensten die bezwaar maakt tegen de afbraak van dit gebouw. 

Tegenwoordig bevindt zich nog altijd een postkantoor in het SAC, op dezelfde plaats 

waar het oude postgebouw stond. De fontein is afgebroken, maar later volledig 

gereconstrueerd. De gaanderijen zijn inderdaad gesloopt, maar het fries van Cantré c.s. 

is bewaard gebleven. Het is geïncorporeerd in het toegangsgebouw van het SAC (cfr. 

infra).  

 

VI.2.4. Architectuur van het SAC  

Het SAC bestaat uit drie gedeelten. Een vierkant toegangsgebouw, een halfrond volume 

op de hoek van het Woodrow Wilsonplein en een balkvormig gebouw in de 

lengterichting van het park aan de Franklin Rooseveltlaan. Het toegangsgebouw (afb. 

28) is opgetrokken uit glas dat gevat is in groengekleurd aluminium schrijnwerk. Het 

staat net achter het gebeeldhouwde fries van Cantré. Dirk Bontinck zegt hierover in zijn 

eerder aangehaalde toespraak: 

“De grote transparante inkomhall vormt het centrale deel van het totaal, en 

beantwoordt in zijn doorlichtheid aan het streven naar transparantie dat het 

stadsbestuur in zijn dienstbetoon wil leggen. Dit volume is bewust gedesaxeerd, doch 

                                                             
17 SAG, reeks G12, nr. 278, 1991, Bouwaanvraag – artikel 48, beslissing van het college van 

burgemeester en schepenen op 15 oktober 1991 
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omvat het onvolprezen werk van Cantré als visualisering van de grote centrale 

parkas.”
18

 

De inkomhal is dus volledig uit glas opgetrokken om de transparantie te benadrukken en 

het fries van Cantré heeft daarbij de functie de centrale as, die door het geplaatste 

volume onderbroken wordt, te visualiseren. Deze twee elementen houden misschien 

steek in theorie, maar in de praktijk blijken ze niet te functioneren. Het grote glazen 

volume van de inkomhal bestaat uit blauw spiegelend glas. De beoogde transparantie 

wordt daardoor voor een groot deel teniet gedaan. Doordat het volume met zijn 

spiegelende glas niet toelaat het park te zien vanaf het Woodrow Wilsonplein, heeft het 

fries van Cantré zijn functie verloren als (visuele) toegangspoort tot het park. Het staat 

geïsoleerd in de ruimte. Bovendien is het karakter van het fries als monumentale 

sculptuur boven een toegang verdwenen door de grootte van het volume dat er achter is 

gebouwd. Deze hal is een grote open ruimte die niet in verdiepingen is opgedeeld.  

Het aaneengesloten halfronde volume op de hoek van het plein staat rechts van het 

toegangsgebouw (afb. 29). Ook dit gedeelte bestaat voornamelijk uit glas, aangevuld 

met ontransparante donkerblauwe ramen. Aan de buitenzijde is de gevel bekleed met 

witte lijsten, aangebracht op vier verdiepingen, die de ronding van het gebouw volgen. 

De onderste lijst wordt ondersteund door zuilen in een kolossale orde. Ook op de 

bovenste lijst zijn er zuilen aangebracht die de bovenste lijst dragen. Deze lijst is echter 

niet verbonden met de gevel, die naar achteren wijkt, maar steunt enkel op de zuilen. 

Bovenop dit volume is een witte cilinder aangebracht waarin het technische gedeelte 

van het gebouw zit verborgen. Interessant om op te merken is dat Bontinck met dit 

halfronde volume toch een toren evoceert. Zoals gezegd had een ontwerp met een hoge 

toren op die plaats de voorkeur van de architect. Dit ontwerp heeft geen toren, maar dit 

volume kan wel gezien worden als de basis van een toren.  

Het balkvormige gebouw dat in de lengterichting van het park is geplaatst, bevindt zich 

achter en vast aan de halfronde bouw (afb. 30). Er is een onderdoorgang tussen de twee 

gedeelten, maar de bovenste verdiepingen zijn met elkaar verbonden. De 

gevelbekleding van dit gebouw is gelijk aan het ronde volume. Ook hier is een lijst 

aangebracht per verdieping. Nog een overeenkomst zijn de zuilen, hoewel in dit geval 

beter gesproken kan worden van pilotis, aangezien zij het volume dragen ter hoogte van 

de doorgang onder het gebouw. Aan het uiteinde is er weer een ronding aangebracht, 

soortgelijk aan de ronding aan het Woodrow Wilsonplein, maar aan deze zijde gaat de 

ronding boven de vijfde verdieping over in het vierkante volume. Aan de lange zijde 

van dit gebouw, gelegen aan de Franklin Rooseveltlaan (afb. 31) is de gevel naar boven 

                                                             
18 BONTINCK D., toespraak gehouden ter gelegenheid van de opening van het SAC, privéarchief D. 

Bontinck 
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toe schuin uitwijkend. Samen met de rondingen, de witte lijsten en de zuilen en pilotis 

zorgt dit element voor een doorbreking van de traditionele vormen die we kennen van 

een standaard kantoorgebouw met een glazen gordijngevel.  

In het algemeen is de architectuur van het gebouw moeilijk te vatten in een bepaalde 

stijl. Het gebruik van kleuren, zoals groen, blauw en wit zijn typisch voor de 

postmoderne architectuur van de jaren 1990. Het gebruik van zuilen en pilotis in deze 

nieuwe context versterkt dat beeld. Aan de andere kant is de architectuur in zijn basale 

vormen, de inkomhal en het balkvormige volume, modern te noemen.  
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Deel 3: De noordzijde van het Woodrow Wilsonplein 

 

 

De noordelijke zijde van het Woodrow Wilsonplein, uit: De bewegende stad, in: Ons erfgoed, Gent van 

toen en nu (deel 14), Zwolle, Uitgeverij Waanders, 2003 
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VII. De Cinemazalen aan het Woodrow Wilsonplein 

 

VII.1. Cinemazalen aan het Zuid 

Het ontstaan van het Zuid in Gent, in het midden van de 19
e
 eeuw, valt samen met de 

pioniersjaren van een nieuwe uitvinding: de film. De vlucht die het medium nam aan het 

begin van de 20
e
 eeuw zorgt er voor dat ook in deze nieuwe uitgaanswijk veel nieuwe 

cinemazalen ingericht werden. Met de komst van de geluidsfilm kreeg de 

bioscoopcultuur in Gent nog een extra stimulans. Gent is er vroeg bij als het gaat om de 

filmvertoningen binnen België. Al in 1896, een jaar na de allereerste vertoning binnen 

België in Brussel, is er een enkele minuten durende vertoning met pianobegeleiding te 

zien in de „Nieuwe Cirk‟ aan de Sint-Pietersnieuwstraat.
1
 Dat gebouw ligt ook in de 

stationsbuurt en op een boogscheut van het Woodrow Wilsonplein. De Nieuwe Cirk 

was behalve een circus ook een variétézaal en vanaf toen dus ook een 

gelegenheidsbioscoop. De eerste zaal waar wekelijks filmvoorstellingen vertoond 

werden was het Coliseum. Dat was in 1912. Dat was ook de eerste zaal die een vaste 

projectieruimte kreeg. Aangezien het Coliseum in een ander hoofdstuk uitvoerig 

besproken wordt, laten we het hier buiten beschouwing. Eveneens in 1912 begon Hotel 

de la Gare, aan het Woodrow Wilsonplein met filmvoorstellingen. Al snel volgden 

andere ondernemende figuren het goede voorbeeld. In 1913 werd de Vooruit aan de Sint 

Pietersnieuwstraat gebouwd. Met twee grote zalen, een voor 1000 en een voor 1800 

mensen, ging het de concurrentie aan met de andere bioscopen in de stationsbuurt die 

als paddestoelen uit de grond schoten. Naast Hotel de la Gare, ook aan het Woodrow 

Wilsonplein, was in 1910 Oud Gent al begonnen met filmvoorstellingen.
2
 Enkele 

decennia later, in 1932, kwam daar tenslotte De Capitole aan het Graaf van 

Vlaanderenplein bij. In dit hoofdstuk beperken we ons tot de beschrijving van de 

bioscopen die zich aan het Woodrow Wilsonplein, het onderzoeksobject van deze 

masterproef, bevinden. 

 

VII. 2. Cinemazalen aan het Woodrow Wilsonplein 

VII.2.1. Hotel de la Gare 

Het gebouw aan de noordkant van het Woodrow Wilsonplein (op dat moment nog 

Statiestraat), nummer 6-7, wordt in de reeks Bouwen door de eeuwen heen beschreven 

                                                             
1 DESEYN G., De pioniersjaren van de film te Gent, in: Monumenten en Landschappen, jg. 7, 1988, nr. 

5, p. 40 
2 De vergane glamour van het witte scherm, in: De Gentenaar, 1 oktober 1994 
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als: “Een breedhuis, van vier traveeën en drie en een halve bouwlaag met zadeldak, 

opgetrokken in Louis-Philippestijl in 1846.”
3
 Het huis is dus gebouwd op het moment 

dat het prestigieuze hoofdgebouw van het Zuidstation, aan de overzijde van het plein) 

nog maar enkele jaren voltooid was. Of het pand gebouwd is als een hotel, of kort 

daarna die functie heeft gekregen, is niet bekend. Gezien het bouwjaar, kort na de 

voltooiing van het Zuidstation, ligt het voor de hand dat het als hotel gebouwd werd. 

Verder vermeldt Bouwen door de eeuwen heen dat het pand een geritmeerde 

bovenbouw heeft met rechthoekige nissen waarin steekboogvensters geplaatst zijn met 

een geriemde omlijsting met oren op rocailles en sluitsteen. De Bel-etage is voorzien 

van een doorlopend balkon met balustrade. Verder vermeldt de reeks dat de onderste 

bouwlaag van het pand verbouwd is.
4
 Helaas hebben we enkel deze beknopte 

beschrijving van de architectuur van de gevel. Het dossier met de bouwaanvraag 

waarnaar verwezen wordt
5
, dat zich in het stadsarchief van Gent zou moeten bevinden, 

is verloren gegaan. Gelukkig is er in 1993 wel een licentiaatthesis geschreven door een 

student aan de Universiteit Gent over de Gentse bioscopen tijdens het interbellum. 

Blijkbaar waren de archiefstukken op dat moment nog wel aanwezig in het SAG.  

In haar licentiaatthesis
6
, Gentse bioscoopzalen tijdens het interbellum, schrijft Anne de 

Cock dat in 1912 de eigenaar van Hotel de la Gare, een bouwaanvraag doet voor een 

verbouwing aan het pand. Het exterieur zal slechts een kleine verandering ondergaan, 

maar het interieur wordt drastisch veranderd. Een jaar later is er een aanvraag, bij de 

dienst leefmilieu, voor een “cinema et transformateur, salle de spectacle.”
7
 Vanaf dat 

moment heet het etablissement Modern Palace en is het een bioscoop geworden.  

De zaal bood plaats aan 84 mensen. Zoals het merendeel van de bioscopen uit deze tijd 

heeft Modern Palace slechts een zaal. Er is een balkon aan drie zijden van de zaal en een 

benedenruimte. De aankleding is neoklassiek met wanden opgedeeld door pilasters en 

voorzien van empireornamentiek.
8
  

Tijdens de jaren 1950 werd het interieur weer volledig vernieuwd, maar dit keer 

aangepast aan de “moderne” tijd en niet in een historiserende stijl. De naam van de 

bioscoop was ondertussen veranderd naar Cinema Select. De gevel is aangepast en met 

veel neonlichten wordt het publiek verleid naar binnen te komen (afb. 32). Gelukkig is 

er, in tegenstelling tot de voorgaande cinema, nog een afbeelding bewaard gebleven van 

                                                             
3 VAN AERSCHOT – VAN HAEVERBEECK, S., Bouwen door de eeuwen heen. Inventaris van het 

cultuurbezit in België. Architectuur. Deel 4NB, Stad Gent, Gent, 1979, p. 330 
4 IBIDEM 
5 SAG, reeks G.12, nr. 7524.  
6 DE COCK A. M., Gentse bioscoopzalen tijdens het interbellum, licentiaatthesis kunstgeschiedenis, 

promotor prof. Dr. F. Van Tyghem, Universiteit Gent, 1993 
7 Idem, p. 81 
8 Idem, p. 83 



53 
 

het interieur. Het bestaat uit typische jaren 1950 architectuur (afb. 33). De gebogen 

zijwanden van de zaal lopen taps toe naar het plafond en zijn bezaaid met lampen. Het 

plafond daarboven is eveneens afgerond waardoor er geen hoeken zichtbaar zijn maar in 

een vloeiende lijn de wand overgaat in het plafond. Boven het scherm hangt een beeld 

van een naakte vrouw in Griekse traditie vormgegeven. Welke, wellicht mythische, 

figuur wordt afgebeeld is niet bekend. De ronde vormen en de moderne zijwanden zijn 

typisch voor de vormgeving van deze tijd.  

 

VII.2.2. Oud Gent 

Naast Hotel de la Gare werd een jaar eerder, in 1845, eveneens een herenhuis 

opgetrokken van vier traveeën breed en drie en een halve bouwlaag hoog met een 

zadeldak.
9
 Het gaat waarschijnlijk om dezelfde architectuur als het hiervoor beschreven 

pand. Maar in tegenstelling tot Hotel de La Gare werd deze gevel volledig verbouwd, 

waardoor de oorspronkelijke architectuur niet meer te herkennen is. Daarom hebben we 

eerst het pand beschreven waarvan de oorspronkelijke architectuur nog gekend is. We 

mogen aannemen dat dit pand zeer gelijkend is geweest aan Hotel de la Gare. Zoals ook 

het geval was voor Hotel de la Gare, is de oorspronkelijke bouwaanvraag verloren 

gegaan die volgens de reeks Bouwen door de eeuwen heen wel aanwezig is geweest in 

het stadsarchief.
10

  

De eerder aangehaalde licentiaatthesis van Anne de Cock bevat wel archiefbronnen en 

zij schrijft dat in 1910 architect Leon de Keyzer de opdracht krijgt voor de ingrijpende 

verbouwing van de oorspronkelijke gevel. Die architect was ook betrokken bij de 

verbouwing van cinema Majestic in de Veldstraat en Cine palace aan de St. 

Michielshelling.
11

 Deze architect herwerkt de gevel in een neo-traditionele bak- en 

zandsteenstijl (afb. 34). De eerste twee bouwlagen zijn drie traveeën breed. In het 

midden bevindt zich de toegangsdeur met aan beide zijden etalageruiten van twee kleine 

winkeltjes die daar gevestigd zijn.  

Boven de ingang is een groot tegeltableau aangebracht (afb. 35). Het werd gemaakt in 

het Brusselse atelier Helman Ceramiqué en is het enige element dat bewaard is 

gebleven. Het is vandaag de dag te bewonderen in het MIAT (Museum Industriële 

Archeologie en Textiel) te Gent. Het tableau moet een Gents volksfeest voorstellen. Het 

tijdschrift Gent van toen en nu merkt echter op dat de dansende figuren op de 

                                                             
9 VAN AERSCHOT – VAN HAEVERBEECK, S., Bouwen door de eeuwen heen. Inventaris van het 

cultuurbezit in België. Architectuur. Deel 4NB, Stad Gent, Gent, 1979, p. 330 
10 SAG, reeks G.12, nr. 7521 
11 DE COCK A. M., Gentse bioscoopzalen tijdens het interbellum, licentiaatthesis kunstgeschiedenis, 

promotor prof. Dr. F. Van Tyghem, Universiteit Gent, 1993, p. 65 
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voorgrond, compleet in klederdracht en klompen, overduidelijk Hollanders zijn.
12

 De 

drie torens op de achtergrond zijn echter wel overduidelijk van Gent.  

De tweede verdieping bevat, links en rechts van het tegeltableau, twee houten erkers. 

Op de hoeken van de erkers staan twee stenen trapgeveltjes die haaks op de gevel zijn 

geplaatst. De twee verdiepingen daarboven tellen vijf traveeën met op de derde 

verdieping grote vierkante facet ramen en op de vierde verdieping kleinere ramen.  

Op de gevel staat te lezen dat het om een „brasserie, cinema en concertzaal‟ gaat. De 

opeenstapeling van functies was in die dagen een veelvoorkomend gegeven. De twee 

winkeltjes in het pand (onder andere voor charcuterie) bevestigen dat gegeven. Op het 

grondplan (afb. 36) dat overgenomen is uit de licentiaatthesis van Anne de Cock is de 

indeling van de winkeltjes met de doorgang naar de bioscoop in het midden goed 

zichtbaar. 

De cinema‟s Oud Gent en Select draaien op volle toeren tijdens de tweede 

wereldoorlog. Na de oorlog verandert de naam Oud Gent in Century, nadat het 

overgenomen werd door de grote bioscoopketen Cinex. Samen met Sofexim beheren zij 

de meeste bioscopen in Gent.
13

  

 

VII.3. De teloorgang van de cinemazalen 

Het bioscoopbezoek loopt vanaf de jaren 1960 al sterk terug door de opkomst van de 

televisie. In 1982 gaan Cinex en Sofexim failliet en daarmee sluiten ook cinema Select 

en Century. Ook cinema Capitole aan het Graaf van Vlaanderenplein moet zijn deuren 

sluiten.
14

 Aanvankelijk is er nog een redding voor Century en de Capitole, maar het 

blijkt een uitstel van executie. In 1986 moeten zij hun deuren sluiten.
15

 De panden waar 

Select en Century in huisden worden opgekocht door de N.V. Urbis die de panden wil 

slopen voor de bouw van een groot multifunctioneel complex, het latere „Shopping 

center Gent Zuid‟ uit 1995 (cfr. infra). 

 

 

 

                                                             
12 De Spelende stad, in: Ons erfgoed, Gent van toen en nu (deel 14), Zwolle, Uitgeverij Waanders, 2003, 

p. 315 
13 The last picture show van Century en Capitole, in: Vooruit, 9 oktober 1986  
14 De vergane glamour van het witte scherm, in: De Gentenaar, 1 oktober 1994 
15 The last picture show van Century en Capitole, in: Vooruit, 9 oktober 1986  
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VII.4. Invloed op het Woodrow Wilsonplein 

Enkele herenhuizen aan het Woodrow Wilsonplein worden dus omgevormd tot 

bioscopen. De gevels worden ingrijpend aangepast. De opvallende gevels zijn erop 

gericht publiek aan te trekken. In het geval van cinema Oud Gent door middel van een 

tegeltableau, bij cinema Select door grote neonverlichting. Veel herenhuizen waren al 

gebouwd als, of omgevormd tot, hotels en cafés, maar verkrijgen hiermee weer een 

andere uitstraling. Aan de overzijde van het plein is die commerciële functie niet 

aanwezig. Het Zuidstation was al sinds 1913 niet meer in gebruik en in 1930 gesloopt. 

Bovendien bevond de hoofdingang van dit station zich niet aan het Woodrow 

Wilsonplein, maar aan het Graaf van Vlaanderenplein. Daarmee waren de vroegere 

hotels en cafés en de latere cinema‟s het beginpunt van commerciële activiteit aan het 

Woodrow Wilsonplein. Die publieke functie kreeg zijn vervolg in het EGW kantoor 

(cfr. supra), maar ook aan de noordzijde van het plein. Dat gebeurde wel pas na een 

lange tijd van verkrotting. In het volgende hoofdstuk gaat het onderzoek in op de 

geschiedenis van het Urbiscomplex, dat na die lange tijd in 1995 voltooid werd. 
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VIII. Het Urbiscomplex 

 

In 1995 werd het „Shopping center Gent Zuid‟ geopend. De weg daar naar toe was een 

lang en moeizaam proces dat al begonnen was eind jaren 1960. Op dat moment, in de 

jaren 1960, stonden aan deze noordzijde van het plein nog de oude herenhuizen die rond 

1846 werden gebouwd. In het begin van de 20
e
 eeuw werden enkele hiervan 

omgebouwd tot cinemazalen (cfr. supra). Door de populariteit van de televisie en de 

algemene achteruitgang van de het Zuid als uitgaansbuurt, zagen de cinema‟s hun 

inkomsten teruglopen en begon het hele blok tussen Woodrow Wilsonplein, 

Kuiperskaai en Oude Scheldestraat langzaam te verloederen (afb. 37). 

Projectontwikkelaars raakten geïnteresseerd en al snel deden verhalen de ronde dat er 

grootse plannen op stapel stonden voor het Zuid.  

 

VIII.1. Eerdere plannen 

VIII.1.1. Het plan van Van de Sompel. 

In 1967 werden buurtbewoners ongerust over geruchten rond nieuwe plannen voor het 

Woodrow Wilsonplein. Ze namen zelf initiatief door de Gentse ingenieur architect R. 

Van de Sompel in de arm te nemen. Deze architect ontwierp in opdracht van de 

Antwerpse beleggingsmaatschappij Eural Co en in samenspraak met de handelaars een 

project voor Gent Zuid (afb. 38). Het ontwerp, waarvan in een krant een foto van de 

maquette verscheen, doet meteen denken aan de CIAM stijlkenmerken. Grote volumes, 

op pilotis, in beton. Door de verhoogde volumes blijft een groot deel van het 

grondoppervlak toegankelijk. Aan de andere kant hebben de bouwvolumes zelf een zeer 

massieve uitstraling. Van de Sompel stelt drie grote volumes voor: een grote toren 

haaks op het Woodrow Wilsonplein, een langgerekte balkvorm die de toren doorsnijdt 

op pilotis, parallel aan het plein en een kleiner volume dat daar achter ligt. Daarnaast 

zijn er nog enkele kleinere gebouwtjes gepland rond en onder deze drie volumes. De 

toren zou dienen voor kantoorruimte en een hotel. Het lange balkvormige deel zou 

plaats bieden aan winkels en, aan de kant van het plein, aan cafés en restaurants. Het 

centrale vierkante blok was bedoeld als een sporthal.
1
  

Op 1 oktober 1971 schrijft de heer De Bruyckere, van investeringsmaatschappij Eural 

Co, een brief naar de schepen van middenstand en sport, de heer Morreeuw, om zijn 

beklag te doen over de gang van zaken rond het kiezen van een project voor Gent Zuid. 

                                                             
1 SAG, reeks XVIII, 1986, „Gand-sud a 1980?‟ 
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Hij beschrijft hoe hij in mei 1971 al een onderhoud had gevraagd met de stad Gent om 

te bespreken wat de stad verwachtte van een nieuw project aan het Zuid en welke 

vereisten de stad daarover had. Na herhaaldelijk schrijven werd Eural Co uiteindelijk 

pas op 2 september 1971, 4 maanden na de eerste brief, uitgenodigd voor een gesprek. 

Ze werden ontvangen door de heer De Decker, schepen van Openbare Werken. Die 

meldde Eural Co dat zij binnen een week een volledig bouwdossier moesten inleveren 

om in aanmerking te komen voor het project. Zonder de verwachtingen en de eisen van 

de stad te kennen en binnen een zo korte tijd was het onmogelijk een dossier in te 

leveren. Na een tweede bezoek kreeg Eural Co, zo schrijft de heer De Bruyckere, 

opnieuw de mededeling te horen dat ze binnen een week een dossier moesten inleveren, 

zonder enige informatie over de wensen van de stad.
2
 

Opvallend is dat De Bruyckere verklaart tegenover Het Laatste Nieuws
3
 dat op het 

moment van het eerste onderhoud, op 2 september 1971, schepen De Decker de naam 

Dirk Bontinck noemde en er foto‟s van een maquette van het plan van Bontinck op zijn 

bureau lagen. De Bruyckere van Eural Co voelt zich echter wel sterk staan aangezien hij 

60% van de bewoners achter zich heeft staan en op dat moment al 5 panden in het bezit 

heeft. Architect De Sompel had immers in samenspraak met de bewoners voor Eural Co 

een plan getekend voor een nieuw complex. Daardoor meent hij door de stad Gent niet 

zomaar genegeerd te kunnen worden.  

Het plan dat De Bruyckere op tafel zag liggen bij schepen De Decker is inderdaad het 

plan van Dirk Bontinck, de zoon van Geo Bontinck, dat door een Britse 

investeringsgroep begin augustus van 1971 wordt ingeleverd.
4
 Enkele maanden na het 

eerste schrijven van Eural Co dus.  

 

VIII.1.2 Het eerste plan van Dirk Bontinck 

Wanneer Dirk Bontinck in 1969 terugkomt uit Parijs is hij nog vol van de grootse 

plannen die hij daar heeft gezien. Zoals hij zelf aangeeft hadden hij en zijn tijdgenoten 

het gevoel dat ze de wereld zouden veroveren. In de sfeer van 1968 ontstond het beeld 

dat de wereld vernieuwd kon worden en de mens veranderd.
5
 Dirk Bontinck woont op 

dat moment zelf in de Zuidwijk van Gent en begint uit zichzelf een groots opgezet plan 

te tekenen voor het Zuid (afb. 39). Dit plan omvat het hele gebied tussen het Woodrow 

Wilsonplein, de Vlaanderenstraat, de Kuiperskaai en het rond punt. Een gigantisch 

                                                             
2 SAG, reeks XVIII, 1986, nummer 3,Brief van de heer De Bruyckere aan schepen Morreeuw, 1 oktober 

1971 
3 Tweede miljoenenplan voor vernieuwing van Gent-Zuid, in Het Laatste Nieuws, 20 september 1971  
4 Britse groep wil op eigen kosten heel Gent-Zuid in 10 jaar herbouwen, in: Vooruit, 14 september 1971  
5 VALKMAN S., Gent-Zuid, interview met Dirk Bontinck op 3 maart 2010, zie bijlage I 



58 
 

gebied. Daarbinnen moet op de hoek van de Kuiperskaai en het Woodrow Wilsonplein 

een toren van 90 meter verschijnen. In deze toren moet een groot hotel komen en is er 

ruimte voor administraties en bedrijfszetels. Op de andere hoek van het plein is er 

ruimte voorzien voor een conferentiezaal met een capaciteit van 1000 mensen. Aan de 

pleinkant worden drie verdiepingen opgetrokken met winkels, cinema‟s en cafés. In het 

midden van het complex is er een open ruimte waar een ijsbaan moet komen en 

sportgelegenheden. Aan de kant van de Vlaanderenstraat verrijzen bejaardenwoningen 

en onder dit geheel gesloten complex worden drie verdiepingen uitgegraven waar 

ruimte is voor 1000 auto‟s. Een groot plan waarvan Dirk Bontinck zelf zegt dat door de 

grootsheid nooit een partij gevonden is die het wilde uitvoeren. Maar verschillende 

bronnen tonen aan dat dit plan wel is ingeleverd door een Britse investeringsgroep en er 

wel degelijk interesse was voor dit plan bij de stad Gent.
6
 Het artikel in Vooruit vertelt 

dat er in het schepencollege van Gent een meerderheid is voor het plan en dat ook zelfs 

bij de oppositie het plan gezien wordt als een unieke kans voor de renovatie van Gent.
7
 

Het enthousiasme bij de stad is niet helemaal onverklaarbaar. De Britse groep biedt 

enkele gunstige voorwaarden. In de eerst plaats zou de stad gratis een cultureel centrum 

krijgen. Dat zou komen op de plaats van het toenmalige postgebouw. In de kranten van 

deze tijd wordt er over dit postgebouw gesproken als zijnde „aartslelijk‟. Daarnaast 

stelden de Britten een procedure voor waarbij het volledige complex na 99 jaar 

automatisch het eigendom zou worden van de stad Gent. Het enige dat de stad hoefde te 

doen om deze deal te sluiten was een onteigeningsprocedure opstarten om alle 

(handels)panden in het gebied tussen de Kuiperskaai, het Woodrow Wilsonplein, de 

Vlaanderenstraat en het rond punt af te kunnen breken.
8
  

De vraag waarom het plan van ingenieur architect Van de Sompel, dat de steun had van 

60% van de bewoners en gepromoot werd door Eural Co, min of meer genegeerd werd 

door de stad Gent vindt zijn antwoord wellicht in de beloftes die de Britse groep de stad 

doet. Het plan van Eural Co heeft geen extra voordelen die het de stad kan bieden. 

Waarom dit plan van Bontinck echter nooit uitgevoerd is blijft onduidelijk. Wellicht 

was het complex te groot en te veelomvattend, zoals Dirk Bontinck zelf aangeeft, voor 

het stedelijk weefsel op dat moment.  

Tijdens de gemeenteraadsvergadering van 18 oktober 1971
9
 wordt gedebatteerd over de 

site, maar niet specifiek over deze ontwerpen. Een gemeenteraadslid vraagt zich af 

wanneer er iets zal gebeuren met deze zijde van het Woodrow Wilsonplein dat nu al 

                                                             
6 Britse groep wil op eigen kosten heel Gent-Zuid in 10 jaar herbouwen, in: Vooruit, 14 september 1971 
7 IBIDEM 
8 IBIDEM 
9 SAG, Het gemeenteblad, zitting van 18 oktober 1971 
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enkele jaren aan het verkrotten is. De reactie van de schepen is dat het stadsbestuur de 

conclusies wil afwachten van de architectuurwedstrijd „Gent Morgen‟.  

 

VIII.1.3. Gent Morgen 

In 1971 schrijft de Internationale Jaarbeurs van Vlaanderen een wedstrijd uit. De 

bedoeling is om architecten en stedenbouwkundigen na te laten denken over de 

toekomst van Gent op stedenbouwkundig vlak. Nationaal en internationaal doen veel 

groepen architecten mee aan deze wedstrijd. De tegenstanders van een complex aan de 

Zuid halen vaak de algemene conclusies van de ideeënwedstrijd aan, juist om een 

dergelijk grootschalig complex af te keuren.  

De algemene conclusies van de ideeënwedstrijd benadrukken namelijk het belang van 

de integratie van nieuwbouw in het bestaande stadsweefsel. Juist het kleinschalige 

bouwen met oog voor de schaal van de stad wordt geadviseerd. Grote bouwprojecten 

met urbane functies die daardoor ook veel verkeer aantrekken moeten worden geweerd. 

Daarnaast wordt het gebruik van hoogbouw in het algemeen afgeraden om het 

bestaande stadsgezicht niet aan te tasten. Als laatste punt wijst het rapport op het belang 

van de woonfunctie van de stad. Die moet worden gerevitaliseerd door de bouw en 

renovatie van woningen. Een ander middel ter bevordering van het woonklimaat is het 

zogenaamde uitpitten van bestaande woonblokken waarbij de binnenruimte van een 

bouwblok wordt leeggehaald, opnieuw beplant en toegankelijk gemaakt wordt voor het 

publiek.
10

  

Maar wat de tegenstanders van het complex niet vermelden is dat deze algemene 

conclusies gaan over de eigenlijke binnenstad van Gent, in de volksmond de Kuip 

genoemd. 

De winnaar van de wedstrijd is een groep van Gentse architecten, stedenbouwkundigen, 

sociologen en een geograaf. In hun plan wordt het gebied tussen de Kuiperskaai en de 

Vlaanderenstraat het nieuwe hart van Gent. Dat heeft te maken met de grote 

infrastructurele rol die het gebied speelt en zal spelen in Gent. Op die plek komen de 

automobilisten de stad binnen via de nieuwe snelweg en worden ze ook weer de stad 

uitgeleid. Juist op die plaats suggereert de groep een groot complex met een polyvalente 

zaal, bioscopen, hotels, restaurants en een administratieve afdeling.
11

 De winnende 

groep adviseert dus al in 1971 een radicale ingreep aan het Zuid, waar later zoveel 

protest tegen zal komen tijdens de bouw van het Urbiscomplex (cfr. infra). Toch wordt 

                                                             
10 SAG, reeks XVIII, 1986, nummer 3, Internationale stedebouwkundige (sic) ideeënwedstrijd “Gent 

Morgen”, Voorlopige algemene conclusies 
11 Gents centrum verlegd naar de Zuid, in: Vooruit, 6 december 1971 
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er niet meteen gehandeld naar deze conclusies. In de gemeenteraadsverslagen komt de 

wedstrijd niet meer ter sprake.  

  

VIII.1.4. Het tweede plan van Dirk Bontinck 

In het eerder aangehaalde interview geeft Dirk Bontinck aan dat hij na dit eerste plan 

een tweede plan heeft ontwikkeld in opdracht van de bouwondernemingen van de heer 

Ronald Maes en Louis de Meyer. Het betreft een oningevuld plan waarbij Bontinck 

volledig de vrije hand had in het ontwerp. Helaas bestaat er geen tekening of maquette 

meer van dat ontwerp. Bontinck beschrijft dit ontwerp als zijnde zeer open en 

transparant. Dat is volgens hem tegelijk de reden waarom dat plan nooit is uigevoerd. 

Het bevat te weinig vierkante meters om een rendabel project te kunnen zijn.
12

  

 

VIII.1.5. Het derde plan van Dirk Bontinck 

Op 10 juli 1981 dient de N.V. Urbis een bouwaanvraag in bij de stad Gent. Daarvoor, 

op 19 februari 1981, had de firma, voor de eerste keer, al een goedkeuring gekregen 

voor de princiepaanvraag. Dit is het derde ontwerp dat Dirk Bontinck tekent voor deze 

site. Bij dit ontwerp blijft het bouwterrein beperkt tot een driehoek die afgesloten wordt 

door het Frankrijkplein, het Woodrow Wilsonplein, de Kuiperskaai, de Vlaanderenstraat 

en de Oude Scheldestraat.  

Het aantal functies dat ondergebracht zal worden in dit complex is, net als de afmeting, 

afgenomen. In dit ontwerp gaat het om vijf cinema‟s, woonruimte, verschillende 

winkels, horecazaken en een aanzienlijk deel kantoorruimte.
13

 Van een ijsbaan, 

sportcomplex en congresruimte is dus geen sprake meer. 

Het ontwerp (afb. 40) omvat een aaneensluiting van vier flatgebouwen van elk negen of 

tien bouwlagen. De gevels bestaan voornamelijk uit glas wat zorgt voor een, zeker voor 

deze tijd, moderne uitstraling. De lijnen van het ontwerp benadrukken de horizontaliteit 

van het gebouw. Wellicht probeerde de ontwerper op deze manier de hoogte van de 

gebouwen visueel te verlagen. Het is een brutaal ontwerp dat zich openlijk manifesteert 

als dominante aanwezige op het plein. De moderne architectuur in combinatie met de 

hoogte van het gebouw zorgen daarvoor.  

Het mag dan ook geen verrassing heten dat dit ontwerp veel reactie uitlokte van de 

Gentse bevolking. De bouwaanvraag gaf aanleiding tot 244 bezwaarschriften. Naast 

                                                             
12 VALKMAN S., Gent-Zuid, interview met Dirk Bontinck op 3 maart 2010, zie bijlage I 
13 Urbis: „Wij verwachten veel goeds van de verhuis van ministeries‟, in: Vooruit, 8 september 1981 
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inhoudelijke bezwaren, zoals de angst bij de middenstand voor oneerlijke concurrentie, 

komen ook bezwaren tegen de vormelijkheid meerdere keren terug zoals de 

grootschaligheid van het complex en de banale architectuur. Een ander bezwaar is 

gericht tegen de verstoring van de skyline. Het complex zou de drie torens van gent (de 

Sint Baafs kathedraal, het Belfort en de Sint Niklaas kerk) aan het zicht onttrekken voor 

de mensen die met hun auto vanaf de snelweg de afslag Gent centrum zouden nemen. Er 

is dus een kentering merkbaar in de publieke opinie. Het eerste ontwerp bevatte nog een 

toren van 90 meter hoog die als het ware nog concurreerde met de drie torens van Gent, 

terwijl nu, begin jaren 1980, mensen vragen om architectuur die zich buigt naar de reeds 

bestaande waardevolle architectuur van Gent. Dat is ook de conclusie van de toenmalige 

Rijksdienst voor Monumenten en Landschappen. In haar advies wijst zij op de 

grootschaligheid van het complex. Het advies schrijft voor dat de bestaande panden, de 

herenhuizen die daar midden 19
e
 eeuw werden gebouwd, die nog in een aanvaardbare 

goede staat verkeren bewaard zullen blijven. Ook het de voormalige feestzaal het 

Coliseum (cfr. infra) dat ondertussen op de voorlopige lijst van beschermde gebouwen 

is gezet moet bewaard blijven. Daarnaast vraagt de dienst letterlijk om een 

integratiearchitectuur. Een architectuur die als het ware opgaat in de omgeving. Dat is 

een opvatting die in onze huidige tijd voorbijgestreefd is, maar begin jaren 1980 juist in 

opkomst is. De bouwaanvraag krijgt van de stad een negatief advies. Maar de stad volgt 

het advies van de Rijksdienst voor Monumenten en Landschappen evenmin. De stad 

keurt de aanvraag af op basis van de slechte overgang tussen het nieuwe complex en het  

te behouden Parkhotel (op de hoek van het Woodrow Wilsonplein en de 

Vlaanderenstraat) en vanwege de banale architectuur. Ze adviseren: “Een hedendaagse 

architectuur die respect opbrengt voor de schaal van het bestaande stadsweefsel en die 

niet opdringerig overkomt…”
14

 Omdat de definitieve bouwaanvraag identiek is aan de 

princiepaanvraag zijn de bezwaren nog steeds hetzelfde en wordt de aanvraag afgekeurd 

door de stad Gent.  

 

VIII.1.6. Het vierde plan van Dirk Bontinck 

In het stadsarchief is geen bouwaanvraag teruggevonden van het vierde ontwerp dat 

Dirk Bontinck, dit keer samen met architect Bernard van Acker, tekende voor het 

project. Het plan is bekend door de artikelen die in verschillende kranten zijn 

verschenen waarbij ook schetsen van het ontwerp zijn opgenomen. De Gentenaar toont 

in de krant van 31 december 1981 een foto waarop een impressie van het nieuwe plan te 

zien is.
15

 Wat meteen opvalt bij deze impressie (afb. 41) is dat op de achtergrond, boven 

                                                             
14 SAG, reeks XVIII, 1986, nummer 3, Advies van Stedenbouw Stad Gent, ref. 81.0980  
15 Nieuw Urbisplan voor Gents Zuidkwartier, in: De Gentenaar, 31 december 1981 
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het nieuw te bouwen complex, de drie torens van Gent prominent te zien zijn. De 

architecten willen blijkbaar aantonen dat zij dit keer geluisterd hebben naar de bezwaren 

die gerezen waren bij de vorige bouwaanvraag. Het complex heeft nu twee verdiepingen 

minder, met uitzondering van het centrale deel aan de kant van het Woodrow 

Wilsonplein. De torens blijven hierdoor beter zichtbaar. Maar het complex zelf heeft 

ook op het eerste gezicht een compleet andere uitstraling. De platte daken zijn 

vervangen door historiserende zadeldaken. De puntige afwerkingen zorgen voor een 

nadruk op de verticaliteit van het gebouw. Het Parkhotel, op de hoek van het Woodrow 

Wilsonplein en de Vlaanderenstraat, krijgt in dit ontwerp eveneens een opeenvolging 

van kleine puntdaken. Hiermee komen de architecten tegemoet aan twee andere 

geformuleerde bezwaren. In de eerste plaats wordt getracht een vorm van 

integratiearchitectuur te bereiken. De puntige daken zorgen voor een neogotische 

uitstraling die moet aansluiten bij het oude stadsweefsel. In de tweede plaats is de 

aanpassing van het Parkhotel een poging om dit pand aansluiting te laten vinden bij het 

nieuw te bouwen complex. Ondanks de aanpassingen blijft de architectuur toch in grote 

mate identiek aan het voorgaande plan. Wanneer het dakvolume buiten beschouwing 

wordt gelaten wordt duidelijk dat aan de vorm van het gebouw weinig is veranderd. 

Architect Dirk Bontinck geeft in het interview aan dat hij nooit achter deze ontwerpen 

heeft gestaan.
16

 Hij doet het van de hand als zijnde promotiemateriaal waarvan al zeker 

was dat het nooit zou worden uitgevoerd. Volgens Bontinck heeft elk groot 

vastgoedproject een motor nodig. Een grote speler die het project een grote mate van 

zekerheid kan bieden. In het geval van het „Shopping center Gent Zuid‟ is dat 

uiteindelijk de provincie geworden (cfr. infra), maar ten tijde van deze ontwerpen was 

daar nog geen sprake van. Daarom neemt hij deze schetsen niet zo serieus. Een 

opmerkelijke uitspraak gezien het feit dat er op dat moment al een princiepakkoord was 

afgegeven, ondanks de felle weerstand van de lokale bevolking. Er zijn geen 

archiefstukken gevonden die dit ontwerp behandelen in het stadsarchief. Het is dus niet 

bekend wat de houding van de stad tegenover dit ontwerp was.  

 

VIII.2. Het gerealiseerde plan van Dirk Bontinck 

VIII.2.1. De rol van de provincie 

Na dit laatste ontwerp blijft het enkele jaren stil rond het Zuid. Pas in 1987, zes jaar 

later, komt er weer beweging wanneer het provinciebestuur Oost-Vlaanderen aangeeft 

geïnteresseerd te zijn in het project. Zij zijn al lange tijd op zoek naar een nieuwe locatie 

waarin alle diensten gecentraliseerd hun onderdak kunnen vinden. De eisen die zij 

                                                             
16 VALKMAN S., Gent-Zuid, interview met Dirk Bontinck op 3 maart 2010, zie bijlage I 
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daarvoor stellen: dicht bij een invalsweg, een karaktervolle uitstraling, aanleunend tegen 

een levendig deel van de stad en voldoende parkeerruimte, worden allemaal 

aangesproken door het Urbisproject.
17

 Daarmee is de motor voor het project gevonden. 

Maar niet voordat er nog enkele hobbels genomen moesten worden. De oppositiepartij 

SP beweert dat de provincie niet in zee mag gaan met een promotor, maar een algemene 

aanbesteding moet uitschrijven wanneer de provincie zelf over voldoende financiële 

middelen beschikt om een project te dragen. Aangezien dat volgens de Socialistische 

Partij het geval is, heeft de provincie wettelijk geen toestemming om met de N.V. Urbis 

in zee te gaan. Het gevaar dat volgens deze partij daarin schuilt, is dat de provincie op 

het vlak van kosten en architectuur is overgeleverd aan de grillen van de promotor.
18

 

Het stadsbestuur verdedigt zich door aan te geven dat het juist belangrijk is dat er 

eindelijk een initiatief voor het Zuid van de grond zal komen en opnieuw levendigheid 

in de wijk zal genereren. Die laatste bewering is twijfelachtig. De komst van de 

provincie, dat wil zeggen kantoren, zal niet dezelfde levendige impuls zijn die de 

Zuidbuurt geliefd maakte bij de Gentse bevolking. In alle adviezen die eerder 

geformuleerd werden, werd telkens benadrukt dat een recreatieve functie, in combinatie 

met woningen of appartementen, gewenst waren voor deze plek van de stad. 

 

VIII.2.2. Een Bijzonder plan van aanleg voor het Zuid 

In 1988 wordt een Bijzonder Plan van Aanleg (BPA) opgemaakt voor het deel van de 

binnenstad waarbinnen ook het Woodrow Wilsonplein valt. Het BPA nummer 121 

binnenstad deel zuid, wordt in december 1988 van kracht. De toelichtingsnota verklaart 

dat dit BPA onder andere werd opgemaakt om het noordelijke deel, waartoe het 

Woodrow Wilsonplein behoort, aan te laten sluiten bij de centrumfuncties van de Kuip 

van Gent. Daarnaast moet het plan een bescherming vormen voor de waardevolle 

gevelrijen in het gebied. Het Graaf van Vlaanderenplein, met zijn eenheidsbebouwing, 

en de volledige Vlaanderenstraat worden bestempeld als “zone met grote 

stadslandschappelijke waarde”. Dat geldt niet voor het Woodrow Wilsonplein. Het 

volledige blok tussen Woodrow Wilsonplein, Kuiperskaai en Oude Scheldestraat, het 

blok waar het shoppingcentrum gebouwd zal worden, krijgt op het plan een 

centrumfunctie. Uit de stedenbouwkundige voorschriften bij het plan blijkt dat deze 

classificatie praktisch alle mogelijke functies toelaat, uitgezonderd grote bedrijven en 

industrie. Daarnaast worden voor dit blok maximale bouwhoogten opgegeven. Voor de 

zijde Woodrow Wilsonplein is dat zes bouwlagen en voor Kuiperskaai en Oude 

Scheldestraat vier bouwlagen. Aan de hoek grenzend aan de Vlaanderenstraat mag 

                                                             
17 Groen licht voor Zuidcomplex, in: De Gentenaar, 7 december 1989, p. 15 
18 „Geen wettelijke basis voor overeenkomst‟, in: De Gentenaar, 7 december 1989, p. 15 
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maximaal vijf bouwlagen hoog gebouwd worden. Door de bestempeling als 

centrumfunctie en de aangegeven maximale bouwhoogten, enkele lagen hoger dan de 

bestaande bebouwing op dat moment, kan aangenomen worden dat bij het opmaken van 

dit BPA rekening gehouden is met een nieuw te bouwen complex op deze plaats. 

Voor de overzijde van het plein, waar het EGW kantoor staat, blijft de functie 

gehandhaafd zoals die is opgenomen in het oude gewestplan
19

. Dat plan schreef voor die 

zone gemeenschapsvoorzieningen voor. Ook het Koning Albertpark, daarachter, 

behoudt zijn parkfunctie.  

 

VIII.2.2. Het ontwerp 

Op 19 april 1990 wordt een bouwaanvraag ingediend door de N.V. Urbis.
20

 Tot die tijd 

waren er nog geen ontwerpen bekend geworden voor het nieuwe complex waarin er ook 

plaats gemaakt moest worden voor de provincie. Alleen in een krantenartikel van 6 

december 1989 is er al een ontwerp van de gevel afgebeeld die, zoals later zal blijken, 

het uiteindelijke ontwerp dicht benadert (afb. 42).
21

 Het eerste dat opvalt is dat het 

Parkhotel niet meer geïntegreerd is in dit ontwerp, maar volledig verdwenen is. Dat 

heeft te maken met de staat waarin het Parkhotel zich op dat moment bevond. Om het 

gebouw opnieuw als hotel te openen zouden te grote investeringen gedaan moeten 

worden. Het gebouw was namelijk sterk verouderd en voldeed niet meer aan de striktere 

regelgeving inzake brandveiligheid, vluchtroutes en comfort. Het ontwerp voor het 

nieuwe complex toont een kolossaal gebouw in een stijl die nog het meest aan het 

modern classicisme doet denken met postmoderne elementen. Neoklassiek zijn het 

gebruik van pilasters en het grote fronton dat steunt op 2 zuilen in kolossale orde. Het 

gebruik van glas achter die zuilen en een gedeelte van het fronton en de schaal van de 

neoklassieke stijlelementen zijn postmodern qua materiaal en grootte. Het is duidelijk 

dat de architect zich heeft laten inspireren door de neoklassieke Capitole aan de Graaf 

van Vlaanderenplaats en de zuilen van het EGW kantoor. Dirk Bontinck verwoordt ook 

zelf tijdens het eerder aangehaalde interview dat de zuilen de verbindende factor zijn 

aan het Woodrow Wilsonplein.
22

 De vraag of het ontwerp tussen die tijd en het moment 

van de aanvraag gewijzigd is, kan niet worden beantwoord door de aanwezige 

documenten in het SAG. We kunnen er van uit gaan dat het ontwerp zeker niet 

fundamenteel anders zal zijn geweest, gezien het feit dat het uiteindelijke ontwerp sterk 

lijkt op deze afbeelding.  

                                                             
19 Gewestplan „Gentse en Kanaalzone‟ (K.B. 14 september 1977) 
20 SAG, reeks G12, nummer 247, 1990, bouwaanvraag voor het slopen van bestaande gebouwen en het 

oprichten van een multifunctioneel complex 
21 Zuidproject herrezen, provincie uit haar schulp, in: De Morgen, 6 december 1989 
22 VALKMAN S., Gent-Zuid, interview met Dirk Bontinck op 3 maart 2010, zie bijlage I 
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VIII.2.3. Adviezen van betrokken actoren 

De kritieken van de Technische Dienst Stedenbouw op de bouwaanvraag zijn scherp 

geformuleerd. Op 4 juli 1990 schrijft de heer Dehaene, hoofdingenieur directeur van de 

technische dienst Stedenbouw en Ruimtelijke Ordening: 

“Door zijn unieke ligging is het „Zuidfront‟ de nieuwe POORT van Gent, de 

ontvangsthall (sic) voor de buitenstedelijke bezoeker, het synthesepunt van het 

nieuwe imago van de zich vernieuwende stad. Dit uithangbord zal met het 

nieuwe Gent geïdentificeerd worden en met haar toekomst gericht beleid inzake 

stadsvernieuwing, ruimtelijke ordening en bouwcultuur. Dit vereist dat de 

nieuwbouw een statement is, een uitspraak. Dit vraagt grote architectuur, waar 

men specifiek, omwille van de kwaliteitsvolle bijdrage in de bouwcultuur en ter 

aanvulling van het bestaand Gents patrimonium, het gebouw en zijn omgeving 

wil bezoeken, gebruiken, zich eigen maken. Dit wordt niet bereikt door een 

pastiche van neoclassicistische voorbeelden. (De architectuur waarin de 

voormalige „Capitole‟ zich bevindt, dient begrepen te worden, niet gekopieerd of 

gereproduceerd). Het ontwerp mist aldus de vierde dimensie (de tijdsdimensie) 

en loopt zowat 150 jaar achter de feiten aan. Het project sluit aan bij de „beaux-

arts‟ traditie, de academismen van de vorige eeuw. Het mist elke vorm van 

vernieuwend denken. En dat is wat het Zuid, als injectie voor de plek en als 

inspirator voor het stedelijk architectuurdenken, juist nodig heeft. Het slaafs 

behouden van de bouwlijn van de bestaande gebouwen wordt mede in vraag 

gesteld. Een gebouw met de impact van URBIS kan een veel verregaander 

invloed hebben op de totale stedenbouwkundige situatie, dan nu wordt 

voorgesteld. URBIS moet bepalend zijn, niet onderdanig.”
23

  

Verder wijst Dehaene er op dat de aanvraag ingaat tegen het BPA dat is opgemaakt voor 

dit gebied.
24

 De maximale hoogte van de bebouwing wordt aan elk van de zijden van 

het gebouw overschreden. De ingenieur wil nog toelaten dat de hoogte aan elke zijde 

met een verdieping verhoogd wordt boven de richtlijnen van het BPA, maar dan nog is 

het voorgestelde plan te hoog. Aan de zijde van het Woodrow Wilsonplein schrijft het 

BPA een maximale hoogte van 21 meter voor. De bouwaanvraag plant een hoogte van 

24 meter. De zijde van de Vlaanderenstraat mag maximaal 18 meter hoog zijn, het plan 

geeft 24 meter aan. De hoogte aan zijde van de Kuiperskaai en de Oude Scheldestraat 

zou volgens het BPA maximaal 15 meter mogen zijn, maar telt op het plan op het 

hoogste punt 24 meter. De maximale hoogte wordt dus in het gunstigste geval met een 

                                                             
23 SAG, reeks G12, nummer 247, 1990, N. Dehaene, stedenbouwkundig advies aan college van 

burgemeester en schepenen op 4 juli 1990,  
24 BPA 121 deel Zuid, december 1988 
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bouwlaag overschreden, maar vaker met meerdere bouwlagen (9 meter aan de zijde van 

de Oude Scheldestraat).  

De architecten waren waarschijnlijk op de hoogte van deze overtreding. Daarom bevat 

de bouwaanvraag foto‟s die bijgevoegd zijn om aan te tonen dat de grootschaligheid van 

het gebouw geen impact zal hebben op het stadsgezicht van Gent. De foto‟s (afb. 43a/b) 

zijn genomen vanaf de afrit van de E17 naar het centrum van Gent, ter hoogte van de 

fly-over. Op de achtergrond van de foto zijn de Belfort en de toren van de Sint- 

Baafskathedraal zichtbaar die boven de bomen van het Koning Albertpark uitsteken. De 

architect wil hiermee aantonen dat het nieuw te bouwen complex helemaal niet de 

torens van Gent aan het oog zullen onttrekken en bovendien het complex volledig 

schuilgaat achter de bebossing van het Koning Albertpark (de foto‟s zijn genomen in de 

zomer).  

In meer algemene termen heeft de ingenieur moeite met de invulling van het complex. 

Hoewel het BPA een centrumfunctie voorschrijft, wat in de praktijk vele mogelijkheden 

open laat, is Dehaene van mening dat winkels en kantoren, alleen, geen goede functies 

zijn. Hij pleit ervoor dat de plaats een sterk recreatieve functie en een woonfunctie 

krijgt. De woningen, cinemazalen en cafés zouden moeten voorkomen dat het complex 

een doodse plek in de stad wordt buiten de kantooruren.  

Tijdens het openbaar onderzoek worden er 14 bezwaarschriften ingediend.
25

 Dat zijn er 

veel minder dan bij de bouwaanvragen die in het begin van de jaren 1980 werden 

ingediend. Deze daling kan door een combinatie van factoren verklaard worden. In de 

eerste plaats hebben de handelaren aan het Zuid de strijd al opgegeven. Ze hebben hun 

zaak verkocht aan de N.V. Urbis en zijn dus geen belanghebbende partij meer. In de 

tweede plaats is het Coliseum al sinds 1981 het eigendom van N.V. Urbis en niet 

wettelijk beschermd. Bovendien is de staat van het gebouw, samen met de overige 

panden die niet meer gebruikt worden, in die tien jaren sterk verslechterd. Wellicht zal 

de publieke opinie er op dat moment van overtuigd zijn dat er weinig andere 

mogelijkheden zijn dan het slopen van het totale blok. De ingediende bezwaren gaan 

dan ook meer over de architectuur van het nieuwe complex en de juridische procedure 

dan over het project op zich.  

Het advies dat ingenieur Dehaene uitbrengt aan het college van burgemeester en 

schepenen is ongunstig. Hij noemt hiervoor vijf redenen: het ontbreken van de 

woonfunctie, ontbreken van een betrokkenheid van de omgeving, een te hoge bouw, de 

kwaliteit van de architectuur en het slopen van het Coliseum. Dat laatste punt gaat terug 

                                                             
25 SAG, reeks G 12, nummer 247, Bezwaren naar aanleiding van openbaar onderzoek dossier 90/247 
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op een oude discussie (cfr. supra). Aangezien het Coliseum op dit moment in eigendom 

is van N.V. Urbis en niet wettelijk beschermd, is dat punt geen realistisch bezwaar.  

VIII.2.4. Een tweede bouwaanvraag 

Op 11 september 1990 volgt een tweede bouwaanvraag
26

, waarbij tegelijk de eerste 

weer wordt ingetrokken door de heren Maes en Meyer van N.V. Urbis. Het is duidelijk 

geworden dat het college de plannen niet zal goedkeuren als er geen woningen in het 

complex zullen worden geïntegreerd. De architectuur van het complex is in deze tweede 

bouwaanvraag ongewijzigd gebleven. Daarom stuurt hoofdingenieur Dehaene exact 

hetzelfde advies door aan het college van burgemeester en schepenen, afgezien van het 

bezwaar van het ontbreken van woningen.
27

 In dit bouwplan zijn namelijk 17 woningen 

voorzien. Hoewel de promotor zelf altijd heeft volgehouden dat appartementen in dit 

complex niet rendabel zouden zijn omdat de kostprijs te hoog zou uitvallen, houdt de 

stad voet bij stuk en weigert de bouwaanvraag goed te keuren zonder de woonruimte. 

Het aantal bezwaren dat tijdens het openbaar onderzoek door de bevolking wordt 

ingediend is op een na gelijk.
28

 Ook qua inhoud zijn de bezwaren identiek aan de 

bezwaren die werden ingediend naar aanleiding van de eerste bouwaanvraag. Ondanks 

het ongunstige advies van Dehaene wordt de bouwaanvraag op 13 november 1990 

goedgekeurd door het stadsbestuur.
29

 

 

VIII.2.5. Architectuur van het Urbiscomplex 

Zijde Woodrow Wilsonplein 

Het urbiscomplex bestaat uit een driehoekig volume. De gevel aan de zijde van het 

Woodrow Wilsonplein (afb. 44) is dertig traveeën breed en telt acht verdiepingen (en 

drie kelderverdiepingen). Een rij halfzuilen in kolossale orde verdelen de traveeën op de 

eerste twee verdiepingen over de gehele breedte van de gevel. Ze zijn vervaardigd uit 

architectonisch beton.
30

 Bovenaan is een vierkant blok als kapiteel aangebracht. Tussen 

de zuilen zijn grote raampartijen aangebracht. De halfzuilen dragen een lijst die boven 

de tweede verdieping is aangebracht. Hetzelfde beton, in geprefabriceerde panelen, 

bekleedt de derde tot en met de zesde verdieping van deze gevel. De rechthoekige 

aluminium facetramen daarin zijn voorzien van spiegelend glas en zijn telkens twee 

                                                             
26 SAG, reeks G12, nummer 510, 1990, bouwaanvraag voor het slopen van bestaande gebouwen en het 

oprichten van een multifunctioneel complex 
27 N. DEHAENE, stedenbouwkundig advies aan college van burgemeester en schepenen op 9 oktober 

1990, SAG, reeks G 12, nummer 510, 1990 
28 SAG, reeks G 12, nummer 510, Bezwaren naar aanleiding van openbaar onderzoek dossier 90/510 
29 De geschiedenis van nv Urbis begint bij Leopoldkazerne, in: De Gentenaar, 7 april 1995 
30 Urbisproject kadert in volledige renovatie van Gent-Zuid, in: Gent werkt, juni 1995 
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verdiepingen hoog. Er is dus een rij ramen die over de derde en de vierde verdieping 

strekken en een rij die de vijfde en zesde verdieping overlappen. Tussen deze ramen, die 

per travee zijn verdeeld, zijn dubbele pilasters aangebracht die eveneens van de derde 

tot en met de zesde verdieping lopen. Bovenaan dragen zij een abstract vormgegeven 

kapiteel (afb. 45). Boven deze pilasters is wederom een lijst aangebracht. De zevende 

verdieping bestaat uit een rij zuilen die de kroonlijst dragen. De verdieping, die volledig 

uit glas is opgetrokken wijkt iets naar achter ten opzichte van deze zuilen. Boven de 

kroonlijst is een mansardedak aangebracht. Op de achtste verdieping, die zich onder het 

dak bevindt, zijn eveneens ramen aangebracht. De sectie met de centrale toegang tot het 

complex doorbreekt dit stramien van de gevel en is precies in het midden van deze 

gevel aangebracht. Dit gedeelte is vijf traveeën breed. Het bestaat volledig uit glas met 

daar voor verticale pijlers. Bovenaan wordt de gevel bekroond door een, onderaan 

opengewerkt, driehoekig fronton (afb. 45).  

 

Hoek Wilsonplein en Vlaanderenstraat 

Aan de rechterzijde van deze gevel bevindt zich de ingang tot het Provinciaal 

Administratief Centrum (PAC). In de eerder aangehaalde toespraak, die Dirk Bontinck 

hield bij de opening van het SAC, heeft hij ook gesproken over het Urbis complex. Over 

het gedeelte van het PAC zegt zei hij daarover het volgende: 

“De inkom van het Provinciaal Administratief Centrum is symbolisch ingeplant 

als een toegangspoort naar Gent, de hoofdstad van Oost-Vlaanderen. Het ronde 

volume van de inkompartij en de ronde traphall zijn daarenboven de gewrichten 

van het gebouw.”
31

 

De grote ronde traphal is van boven bezien inderdaad een visueel scharnierpunt van het 

totale complex (afb. 47). Het geeft vervolgens toegang tot de kantoren op de 

verschillende verdiepingen. De architectuur van de toegang tot het PAC bestaat uit een 

halfrond volume met een opstand die architecturaal weinig afwijkt van de gevel aan het 

Woodrow Wilsonplein. Een verschil is dat de pilasters niet tot de zesde, maar tot de 

vijfde verdieping reiken. De verdiepingen daarboven wijken als terrassen naar achteren 

en bestaan volledig uit glas. Het volume wordt bekroond door verschillende beelden. 

Deze zijn na de voltooiing van het complex aangebracht. Dirk Bontinck geeft aan dat 

daarmee een link wordt gelegd met het gebeeldhouwde fries behorend bij het 

voormalige EGW propagandacentrum.  

                                                             
31 BONTINCK D., toespraak gehouden ter gelegenheid van de opening van het SAC, privéarchief G. 

Bontinck 
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Zijde Oude Scheldestraat  

Deze zijde van de gevel (afb. 48) is dertig traveeën breed, wanneer we het halfronde 

volume van de toegang tot het PAC buiten beschouwing laten. Het eerste dat opvalt is 

dat aan deze zijde de bouwhoogte veel lager is. In het midden is de kroonlijst 

aangebracht boven de vierde verdieping. Daarboven is er nog wel een zadeldak 

geplaatst dat twee verdiepingen telt, maar deze is vanaf de straatzijde niet zichtbaar. De 

architectuur is vrijwel identiek aan de zijde van het Woodrow Wilsonplein. Ook hier is 

er, ongeveer in het midden, een opengewerkt fronton aangebracht, maar deze keer met 

een kleinere omvang: drie traveeën breed. Op de eerste twee verdiepingen geeft deze 

sectie dit keer geen toegang tot het winkelcentrum, maar zijn het twee los en laadkades 

van het complex. Een poort bevindt zich recht onder het fronton, een tweede links 

daarvan. De zes meest linkse traveeën zijn wel identiek aan de zijde van het Woodrow 

Wilsonplein. Ze hebben dezelfde bouwhoogte, acht verdiepingen, en exact dezelfde 

architectuur. De zeven meest rechtse traveeën zijn zeven verdiepingen hoog.  

 

Zijde Kuiperskaai 

De gevel aan de Kuiperskaai (afb. 49) is zesentwintig traveeën breed. Net als de zijde 

aan de Oude Scheldestraat is het middelste gedeelte van de gevel lager dan de linker en 

rechterkant. De middelste twaalf traveeën zijn zes verdiepingen hoog en zijn 

architecturaal hetzelfde als de zijde van het Woodrow Wilsonplein. Door links daarvan 

een verdieping en rechts twee verdiepingen hoger te bouwen, vindt de zijde van de 

Kuiperskaai aansluiting bij de bouwhoogten van respectievelijk de Oude Scheldestraat 

en het Woodrow Wilsonplein. Maar op de feitelijke hoek met de Oude Scheldestraat en 

de hoek met het Woodrow Wilsonplein is er iets anders aan de hand. Op die twee 

hoeken is er ook een toegang tot het winkelcentrum voor het publiek. Deze bestaan uit 

twee balkvormige volumes met een meer geometrische opstand (afb. 50). De zuilen op 

de eerste en tweede verdieping zijn vervangen door vierkante pijlers en de pilasters op 

de daarboven gelegen verdiepingen zijn verdwenen. De gevel is een raster waarin 

vierkante ramen gevat zitten. De enige decoratie bestaat uit kleine vierkanten in beton 

die net boven de vierde verdieping zijn aangebracht. De architectuur van deze twee 

toegangen is soberder met meer strakke lijnen dan de overige gedeelten van de gevel. 
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Binnengebied 

Het binnengebied vormt een grote atrium met galerijen op drie verdiepingen boven 

elkaar. De winkels in deze galerijen bevinden zich op -1, de begane grond en de eerste 

verdieping. De atrium is overdekt met glas en steunt op gietijzeren spanten. Aan deze 

spanten zijn de oude spanten van het Coliseum gehangen die gerecupereerd werden bij 

de sloop van de oude art nouveau zaal (afb. 51). In de eerder aangehaalde toespraak legt 

Dirk Bontinck uit dat deze patio met de spanten werd ontworpen als een animatiehal, 

refererend naar het Coliseum.  

 

VIII.2.6. Publieke receptie van het complex 

Over de waarde van de architectuur van dit complex zei Bontinck zelf, tijdens de eerder 

aangehaalde toespraak, het volgende:  

“Er werd gekozen voor een architektuur gebaseerd op het door de eeuwen heen 

opgebouwd vocabularium. Door haar duidelijkheid en herkenbare tekens wordt 

een toegankelijke architectuur ontworpen, en door haar klassieke ordonantie 

(sic) laat dit projekt niemand onverschillig en getuigt het van een harmonisch 

ritme. Het koppelen van klassieke en moderne architektuurtaal, het spel van 

open en gesloten delen en de uitgekiende detaillering zorgen daarenboven voor 

een gesofisticeerde verfijning.”
32

  

Het project liet inderdaad niemand onverschillig, maar niet zozeer door de klassieke 

ordonnantie. In de krantenartikels die verschenen rond de voltooiing van het project 

werd vaak de vergelijking met het paleis van de Roemeense dictator Ceauşescu 

gemaakt.
33

 Zelfs de burgemeester, Frank Beke, liet openlijk blijken dat hij niet tevreden 

was met het resultaat: “mijn smaak is de norm niet, maar de buitenkant vind ik niet 

geslaagd”, laat hij optekenen in De Morgen van 24 april 1995 bij de officiële opening 

van het complex.
34

 Net als in de bezwaarschriften zijn de meeste tegenstanders niet blij 

met de grootschaligheid van het complex. In hun ogen past dat niet binnen de schaal en 

het stedelijk gezicht van Gent. Ook het gebruikte materiaal draagt daar aan bij. De 

Gentenaar schrijft een week na de inhuldiging:  

“De Stalinistische verschijning van het Urbisprojekt heeft niet alleen te maken 

met de keuze voor de monumentale klassicistische architektuurtaal, maar ook 

                                                             
32 BONTINCK D., toespraak gehouden ter gelegenheid van de opening van het SAC, privéarchief G. 

Bontinck 
33 „Het paleis van Ceausescu in het klein‟, in: De Morgen, 24 april 1995 
34 IBIDEM 
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met de keuze van het bouwmateriaal. (…) De plompe verschijning van het 

Urbisprojekt is te wijten aan de manier waarop de specifieke plasticiteit van 

beton miskend werd door het materiaal te dwingen in klassieke mallen.”
35

  

Er kan dus niet gesteld worden dat de architectuur past binnen de postmoderne stroming 

die op dat moment, begin jaren 1990 in de mode was. De algemene teneur in de kranten 

en onder de Gentse bevolking op dat moment bestond uit een gevoel van onvrede met 

de vormelijke aspecten, terwijl er wel voorbeelden waren van geslaagde postmoderne 

architectuur. In het hiervoor aangehaalde artikel noemt De Gentenaar de stijl van het 

complex: 

“Het resultaat is niet alleen een flauw doorslagje van een klassicistisch gebouw, 

het lijkt ook alsof elk detail doorgetekend werd met wel tien blaadjes 

carbonpapier. De manier waarop met de taal van de klassieke architectuur werd 

omgesprongen toont een verstarde monumentaliteit.”
36

  

 

VIII.2.7. Reactie van de architect 

Dirk Bontinck zelf verdedigt de architectuur van het gebouw en stelt dat het niet 

begrepen is door de bevolking. In een interview geeft hij aan: 

“Het Zuid is een verhaal van zuilen. Het Stedelijk Administratief Centum is een 

open huis, en je ziet het gesloten huis van de provincie er tegenover. Daar kun je 

toch niet naast kijken. Dat is de waarheid. Intussen is de provincie geëvolueerd 

naar een meer open verhaal, maar met die spirit is dit verhaal er gekomen. Dus 

ik sta daar achter, want de provincie was dat. En dat alles vertrekkende het idee 

van de zuilen. Het klassieke, dat is het, punt.”
37

  

Volgens Dirk Bontinck zijn er dus drie elementen die de architectuur van het Zuid 

bepaald hebben. In de eerste plaats het karakter van de provincie in die tijd. Volgens 

hem was dat toentertijd een overheid die niet gericht was op een open relatie met de 

bevolking maar zichzelf afschermde van het publiek achter een muur van autoriteit. Zij 

wilden een gebouw met een gesloten karakter
38

 Dat verklaart de zeer gesloten en 

formele uitstraling van het gebouw. In de tweede plaats wordt de architectuur 

gekenmerkt door de vele zuilen en pilasters. Volgens de architect is dat een logische 

                                                             
35 Urbisprojekt beschadigt gezicht van Gent, Reusachtig winkelcentrum in sierbeton verraadt gebrek aan 

stedebouwkundige visie, in: De Gentenaar, 28 april 1995 
36 IBIDEM 
37 D. BONTINCK in: VALKMAN S., Gent-Zuid, interview met Dirk Bontinck op 3 maart 2010, zie 

bijlage I 
38 VALKMAN S., Gent-Zuid, interview met Dirk Bontinck op 3 maart 2010, zie bijlage I 
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aansluiting bij de overige gebouwen aan het Zuid. Het Capitole, de stadsbibliotheek en 

ook het SAC bezitten zuilen. Het derde element is de grootschaligheid van het complex. 

Dat kenmerk is niet ingegeven door architecturale overwegingen maar enkel vanuit een 

commerciële overweging. In het eerder aangehaalde interview geeft hij aan dat vanwege 

de promotor de eis kwam voor dit volume, omdat anders het project niet rendabel zou 

zijn. 

Hoewel Dirk Bontinck aangeeft dat hij achter het gebouw staat, geeft hij wel toe dat het 

uiteindelijke project een compromis is geworden. In zijn ogen zijn de meeste projecten 

het resultaat van een compromis waaraan een langdurig proces aan vooraf is gegaan. 

Dat was ook het geval met het Urbis-complex. In het interview vertelde hij dat hij ook 

andere plannen heeft getekend, maar dat de promotor uiteindelijk voor dit ontwerp 

wilde gaan. Dat alternatieve plan zou volgens Bontinck een veel opener en ruimtelijker 

ontwerp zijn geweest.
39

 Dit plan is echter niet meer in het bezit van Dirk Bontinck zelf, 

maar zou afgegeven zijn aan de toenmalige gouverneur van Oost-Vlaanderen zijnde 

Herman Balthazar. Aangezien de heer Balthazar al sinds 2004 met pensioen is en zich 

heeft teruggetrokken uit het publieke leven is het niet mogelijk deze plannen te 

achterhalen.  

 

VIII.2.8. Toekomstige plannen  

Op 29 april 2010 werd bekend dat de provincie Oost-Vlaanderen het gehele 

Urbiscomplex, uitgezonderd het gedeelte van het shopping center, opkoopt voor 21 

miljoen euro.
40

 De verschillende administratieve diensten van de provincie, die op dit 

moment verspreid over de stad zijn gehuisvest, zullen voor het overgrote deel 

samenkomen in het Urbiscomplex. Vanaf mei 2012 zal de provincie feitelijk eigenaar 

worden van dit complex. Op dat moment zal ook begonnen worden met de renovatie. 

De provincie is namelijk van plan 33 miljoen euro te investeren om het interieur, maar 

ook de gevel, te verbouwen. Binnen zal, naast enkele kleinere aanpassingen, een extra 

vergaderzaal gebouwd moeten worden. Maar vooral de gevel zal worden aangepast. 

Gedeputeerde Peter Hertog (Sp.A) vertelt aan een krant: 

“Ik weet dat veel mensen vinden dat het gebouw nu een wat Stalinistisch uitzicht 

heeft, maar het is onze bedoeling om met een kwalitatief hoogstaand project 

naar buiten te komen”
41

 

                                                             
39 VALKMAN S., Gent-Zuid, interview met Dirk Bontinck op 3 maart 2010, zie bijlage I 
40 Provincie koopt Zuid op, in: Het Nieuwsblad, 29 april 2010 
41 P. HERTOG in: Provincie koopt Zuid op, in: Het Nieuwsblad, 29 april 2010 
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De renovatie zal geleid worden door de Vlaamse Bouwmeester. Deze functie, die 

vandaag de dag wordt ingevuld door Marcel Smets, heeft als doel “een architecturaal 

kwalitatieve leefomgeving in Vlaanderen te helpen creëren.”
42

 De Vlaamse 

Bouwmeester zal via de procedure van de zogenaamde „open oproep‟ werken waarbij 

de provincie zal kunnen kiezen uit vijf ontwerpen.
43

  

Een columnist van Het Nieuwsblad, Karel Van Keymeulen, noemt de ontstane situatie 

ironisch. Op 3 mei 2010 schrijft hij dat zonder de deelname van de provincie in het 

project, het Urbiscomplex in de eerste plaats nooit gebouwd zou zijn.
44

 Het was pas 

nadat de provincie een derde van het complex wilde kopen dat het project rendabel 

genoeg werd om daadwerkelijk gebouwd te worden. Dat diezelfde provincie nu 

miljoenen euro‟s wil vrijmaken voor de aanpassing van de gevel die, naar hun oordeel, 

een enigszins Stalinistische uitstraling heeft, vindt de columnist ironisch. 

Dirk Bontinck reageerde op dit bericht tijdens het tweede interview dat ik bij hem 

afnam. Hij staat open voor een vernieuwing van het gebouw en is nieuwsgierig naar wat 

het resultaat zal zijn. Maar het feit dat de provincie geen contact met hem heeft 

opgenomen over deze renovatie vindt hij onfatsoenlijk. Bontinck noemt het een gebrek 

aan hoffelijkheid dat de, nog levende en actieve, architect van het oorspronkelijke 

project gepasseerd wordt bij een verbouwing.
45

 Aan de andere kant ziet hij de beslissing 

van de provincie om alle kantoorruimte te kopen als een bewijs voor het succes van het 

Urbisproject.  

 

 

 

                                                             
42 Mededeling aan de Vlaamse Regering betreffende het mandaat van de Vlaams Bouwmeester, 

 http://www.vlaams-bouwmeester.be/vlaamsbouwmeester/opdracht/opdracht_vlaams_bouwmeester.aspx 

zie bijlage IV 
43 Provincie investeert 33 miljoen EUR in Urbisgebouw, in: Bouwkroniek, 7 mei 2010, p. 5 
44 VAN KEYMEULEN K., Een tweede kans voor Gent Zuid, in: Het nieuwsblad, 3 mei 2010, p. 22 
45 VALKMAN S., De loopbaan van Dirk Bontinck, interview met Dirk Bontinck op 10 mei 2010, zie 

bijlage II 

http://www.vlaams-bouwmeester.be/vlaamsbouwmeester/opdracht/opdracht_vlaams_bouwmeester.aspx
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 IX. Het Coliseum 

De geschiedenis van het Coliseum vindt grotendeels voor de bouw van het Shopping 

Centrum Zuid plaats. Toch wordt deze geschiedenis pas nu, in dit laatste hoofdstuk, 

behandeld. Zoals in de inleiding al werd aangegeven, is de geschiedenis van het 

Coliseum verweven met die van het Urbiscomplex. De informatie uit het vorige 

hoofdstuk dient dan ook mede als achtergrondinformatie voor dit hoofdstuk. 

 

IX.1. Geschiedenis 

IX.1.1. Feestzaal Valentino 

Na de bouw van het Zuidstation in 1837 en de ingrijpende veranderingen in de wijk 

door de uitvoering van het De Vigne-Zollikoferplan tussen 1880 en 1883 (cfr. supra) 

wordt de buurt in ijl tempo de levendigste uitgaansbuurt van Gent. Aan de Kuiperskaai 

verschijnen dure herenhuizen. Deze weg aan de Schelde moest een prominente 

wandelpromenade worden.
1
 Op deze nieuwe prestigieuze plek begint in 1884 de bouw 

van een feestzaal. De oorspronkelijke bouw resulteerde in een eclectisch geheel van 

stijlen. De gevel van de Valentino, zoals de zaal kort na zijn ontstaan genoemd werd, 

vertoonde zowel neoclassicistische, neo-empiristische als neorenaissancistische 

elementen.
2
 Een vals fronton met een zware kroonlijst werd gedragen op consoles en 

geblokte hoekpilasters.
3
 Een compleet andere stijl dan wat de Gentse architect Geo 

Henderick er in 1911 van maakt. De zaal was op dat moment al een bekende 

uitgaansgelegenheid in Gent geworden. In 1901 was het een van de eerste vaste zalen in 

Gent waar korte films als voorprogramma vertoond werden.
4
  

 

IX.1.2. Cinema Scala 

Vanaf 1911 wordt het een echte bioscoop en verandert de naam in Scala, naar het 

gelijknamige netwerk van bioscopen in Antwerpen en Brussel.
5
 Op dat moment gaat de 

eigenares op zoek naar een architect die een meer eigentijdse uitstraling aan het gebouw 

kan geven. Ze komt uit bij Geo Henderick, die op dat moment ook druk bezig is met het 

ontwerpen van gebouwen voor de wereldtentoonstelling in Gent die in 1913 zal 

                                                             
1 LEFEBURE J., Het Gentse Coliseum wettelijk onbeschermd, in: Stadsarcheologie, jg. 7, nr. 1, 1986, p. 

28 
2VANHECKE T., Uniek secessionbouwwerk te Gent met sloping bedreigd?, in: A+, nr. 68, 

januari/februari 1981, p. 78 
3 DESEYN G., Salle Valentino ofte Coliseum, in: Stadsarcheologie, jg. 2, nr. 3, 1978, p. 43 
4 DESEYN G., Gentse filmzalen, in: Stadsarcheologie, jg. 7, nr. 1, 1983, p. 29 
5 IBIDEM 
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plaatsvinden. Henderick is op dat moment ongeveer de enige architect in Gent die de 

internationale nieuwe stijl aanhangt en succesvol hanteert. Zijn stijl sluit nog het meest 

aan bij de Oostenrijkse Secessionstijl.
6
  

Volgens een advertentie uit die tijd zal de Scala:  

“in een lief bebloemd Eden herschapen worden, de meubilering zal alle 

gemakken aanbieden der hedendaagse schouwburgen. Dank aan de 

verwarming, bij middel van radiateur zal men er een gelijkmatige, zachte en 

gezonde temperatuur genieten.”
7
 

De nieuwe gevel (afb. 52) is inderdaad zeer modern en heeft qua stijl niets meer met de 

eerste bouw te maken. De gevel is gedecoreerd met verscheidene fresco‟s en hoogreliëfs 

van dansende en musicerende vrouwen. Twee beelden van vrouwen bekronen de gevel. 

Maar het meest bijzondere kenmerk van dit nieuwe ontwerp zijn de 

driescharnierspanten die Geo Henderick ontwerpt. De zes spanten die de grote feestzaal 

overbruggen eindigen in de gevel zelf. De zesde spant is in de gevel ingewerkt en 

bepaalt daardoor de vorm van de gevel.
8
 Het ontwerp bevat verschillende kenmerken 

die eigen zijn aan de Wiener Secession. De grote ruimte van de feestzaal, het veelvuldig 

gebruik van toegepaste kunsten, de kolossale orde, de schildering van de muurvlakken 

en de kleurige glasramen zijn daar het bewijs van. Geo Henderick probeerde onder 

andere hiermee deze stijl voet aan de grond te laten krijgen in Vlaanderen.
9
 Daarnaast 

was deze zaal uniek vanwege het feit dat De Scala het enige overgebleven voorbeeld 

was van een art nouveau bouwwerk van Geo Henderick. Hij ontwierp ook het centrale 

gebouw van de wereldtentoonstelling van 1913 in deze stijl, maar dat bouwwerk werd 

vanwege het efemere karakter van de tentoonstelling weer afgebroken.
10

 

 

IX.1.3. Coliseum 

Aan het begin van de eerste wereldoorlog wordt de zaal meteen gesloten. Tijdens de 

oorlog wordt er een noodhospitaal opgericht.
11

 Na de eerste wereldoorlog heropent de 

feestzaal zijn deuren onder de nieuwe naam Coliseum. Met een moderne afgesloten 

projectieruimte is het de eerste moderne filmzaal in de stad met twee wekelijkse 

                                                             
6 VANHECKE T., Uniek secessionbouwwerk te Gent met sloping bedreigd?, in: A+, nr. 68, 

januari/februari 1981, p. 78 
7 DESEYN G., Gentse filmzalen, in: Stadsarcheologie, jg. 7, nr. 1, 1983, p. 30 
8 VANHECKE T., Uniek secessionbouwwerk te Gent met sloping bedreigd?, in: A+, nr. 68, 

januari/februari 1981, p. 78 
9 DESEYN G., Geo Henderick (1879-1957), Gents stadsbestuur, Gent, 1984, p. 41 
10 Idem, p. 40 
11 Het coliseum, een beetje geschiedenis, in: Het Volk, 28 februari 1981 



76 
 

voorstellingen. De zaal biedt plaats aan 3000 bezoekers.
12

 Maar het is niet de enige 

filmzaal aan de Zuid. Ook de Century en Select openen in die dagen hun deuren en 

trekken veel bezoekers (cfr. supra).
13

 

Het Coliseum houdt dus, ondanks de sloop van het Zuidstation, de bezoekers vast met 

nieuwe investeringen in architectuur en infrastructuur. Maar dit succes blijft niet 

aanhouden. In het begin van de jaren 1960 wordt de E-3 snelweg aangelegd. De afrit 

Gent centrum gebruikt het oude tracé van de treinsporen en eindigt op het Woodrow 

Wilsonplein. Het gevolg van deze ingreep is een enorme toename van het verkeer in de 

Zuidbuurt. De als promenade bedoelde Kuiperskaai verandert in een oprit naar de 

snelweg.
14

 Samen met de algemene achteruitgang van de wijk weegt deze nieuwe 

infrastructuur zwaar op de aanwezige horeca en daarmee ook op het Coliseum. 

Bovendien leidt deze ingreep door een gebrek aan parkeermogelijkheden niet tot een 

vermeerdering van bezoekers. In de jaren 1960 heeft het Coliseum nog verschillende 

functies, zoals een bokshal en een rolschaatsbaan, maar samen met de buurt bloedt de 

zaak dood en komt leeg te staan.  

 

IX.2. De strijd om behoud 

In 1971 schrijven bezorgde buurtbewoners, samengekomen in de Werkgroep Gent-

Zuid, een brief aan de toenmalige burgemeester Van den Daele waarin ze aandacht 

vragen voor het verpauperde Coliseum. Het stadsbestuur gaat daar niet op in.
15

 De 

buurtbewoners hebben zich er ondertussen bij neergelegd dat het Coliseum niet meer 

gered kan worden. Samen met ingenieur architect Van der Sompel bekijken ze 

mogelijkheden voor een nieuwbouw aan het Zuid (cfr. supra). Maar ondertussen is er 

een tweede werkroep opgericht met dezelfde naam die juist vol de strijd aan gaat om het 

Coliseum de status van beschermd monument te laten krijgen. De bewoners zijn daar 

niet blij mee. Terwijl zij zich er bij neer hebben gelegd dat een complete nieuwbouw 

onafwendbaar is en noodzakelijk voor het weer opleven van de wijk, meldt zich, nu pas, 

een werkgroep met hele andere ideeën. Na tien jaar van onduidelijkheid en verdere 

verwaarlozing van het Coliseum wordt het gebouw in het begin van 1980 toch op de 

voorontwerplijst van beschermde gebouwen geplaatst, vooral door de ijver van C.V.P. 

                                                             
12 DESEYN G., Gentse filmzalen, in: Stadsarcheologie, jg. 7, nr. 1, 1983, p. 35 
13 Idem, p. 42 
14 LEFEBURE J., Het Gentse Coliseum wettelijk onbeschermd, in: Stadsarcheologie, jg. 7, nr. 1, 1986, p. 

28 
15 Twee werkgroepen hebben verschillende meningenover renovatie Gent-Zuid, in: Het Laatste Nieuws, 9 

maart 1981, p. 8 
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minister De Backer.
16

 Maar enkele maanden daarna, op 31 maart 1980, wordt het 

Coliseum weer van de lijst geschrapt. Dat gebeurde door de liberale minister 

Kempinaire van de P.V.V. die korte tijd deel uitmaakt van de regering Martens II en 

daarmee minister De Backer vervangt. Ondertussen koopt de N.V. Leasing 

Management (die nauw samenwerkt met N.V. Urbis) het Coliseum. De verkoop gebeurt 

nadat minister de Kempinaire een brief schrijft waarin de toestemming wordt verleend 

voor de verplaatsing van het Coliseum. Die toestemming is als een clausule in de 

verkoopakte opgenomen. Wanneer De Backer vervolgens weer minister wordt plaatst 

zij het Coliseum opnieuw op de beschermingslijst, maar daarmee zal het gebouw niet 

gered zijn.
17

 De firma Urbis N.V., die ondertussen al 50% van de panden, waaronder het 

Coliseum zelf, heeft opgekocht, blijft van mening dat er geen rendabele nieuwbouw 

mogelijk is zonder de verwijdering van het Coliseum. Door de opgenomen clausule zal 

de firma in een mogelijke rechtszaak gelijk krijgen. Wat hen betreft mag het Coliseum 

wel af worden gebroken om vervolgens ergens anders te worden opgebouwd. Daar heeft 

de stad echter geen geld voor en bovendien zou het monument buiten zijn 

oorspronkelijke context niet meer dezelfde waarde hebben als aan de Kuiperskaai. Om 

dat te illustreren maakten de studenten Dirk de Meyer en Luk Verstraete een 

getrukeerde foto waarop het Coliseum te zien is dat compleet geïsoleerd op de 

bouwgrond van de Blaarmeerssen staat (afb. 53). De foto verscheen in de krant De 

Gentenaar.
18

 De brief van minister Kempenaire spreekt bovendien enkel over de 

demontering van de spanten en de decoratieve elementen. In het tijdschrift Humo van 

10 juli 1981 wordt door de kunsthistoricus Guido Bral, niet geheel onterecht, de 

vergelijking gemaakt met het Volkshuis van Horta.
19

 Dat art nouveau gebouw te Brussel 

werd in 1965 gesloopt waarna de decoratieve gietijzeren onderdelen, die voorzichtig 

gedemonteerd waren, uiteindelijk in een weiland zijn beland als oud ijzer.  

 

IX.3. Sloop 

In februari 1991 begint uiteindelijk de sloop van het Coliseum (afb. 54). De ijzeren 

spanten worden gedemonteerd om vervolgens in het nieuw op te richten complex aan 

het Zuid te integreren. De spanten zullen daar de centrale hal ondersteunen.
20

 

  

                                                             
16 Ministrieel besluit tot vaststelling van het ontwerp van lijst van voor bescherming vatbare monumenten, 

stads en dorpsgezichten. Gent, “Het Coliseum ” (sic), Kuiperskaai 39  
17 COENJAARTS H., Gent onder de slopershamer, in: Humo, 10 juli 1981, p. 22-23 
18 22 mei: Het grote Zuid debat, in: De Gentenaar, 19 mei 1981 
19 COENJAARTS H., Gent onder de slopershamer, in: Humo, 10 juli 1981, p. 23 
20 Afbraak Coliseum begonnen, in: De Morgen, 7 februari 1991 
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Besluit 

 

Dit onderzoek naar het ontstaan van het Woodrow Wilsonplein en haar architectuur 

doorheen de geschiedenis heeft een breed verhaal opgeleverd. Juist door al die 

verschillende aspecten onderzocht te hebben, kunnen we nu een genuanceerd besluit 

vormen over de architecturale geschiedenis van het plein en de invloed van de 

verschillende actoren.  

Van bij haar oorsprong is de Statiestraat (na de eerste wereldoorlog veranderd in 

Woodrow Wilsonplein) een verbindingsweg geweest van de Sint Pieterswijk naar de 

Sint Annawijk. Daardoor heeft het nooit, tot op de dag van vandaag, een echte 

pleinfunctie gehad. Eerst was het vooral een knooppunt van openbaar vervoer en later 

kwam daar het gemotoriseerd verkeer bij. Met de auto‟s kwamen er vervolgens ook 

parkeerplaatsen. De stedelijke diensten hebben er desalniettemin altijd naar gestreefd 

het pleinkarakter te versterken. Dat gebeurde in combinatie met de wens de wijk, na de 

afschaffing van het Zuidstation, nieuw leven in te blazen. De verschillende 

stadsbesturen hebben hier altijd voor geijverd. Het begon al in 1928 met de wedstrijd 

voor het Zuiderpaleis. Het neoklassieke hoofdgebouw van het afgeschafte Zuidstation 

moest een waardige vervanger krijgen. Een feestpaleis dat de massa mensen, die eerder 

via het station de stad bezochten of verlieten, opnieuw moest aantrekken. De 

economische crisis gooide echter roet in het eten. In 1930 werd het Zuidstation 

afgebroken en kwam er enkel een park voor in de plaats. Alleen de neoklassieke 

eenheidsbebouwing aan het Graaf van Vlaanderenplein, tegenover het vroegere station, 

herinnerde met zijn zuilen nog aan de architectuur van het stationsgebouw.  

Het EGW kantoor werd gebouwd op de plaats van het vroegere station, bijna dertig jaar 

nadien, in 1954. Het modern classicistische gebouw herneemt opnieuw het ritme van de 

zuilen en is een voorbeeld van de naoorlogse architectuur die in de eerste plaats de 

collectieve waarden wil uitstralen. Het maakt zich los van de nieuwe zakelijkheid en 

probeert daarentegen monumentaliteit na te streven. Het gebeeldhouwde fries van 

Cantré en Verbanck voegt daar een nationalistisch aspect aan toe. Ook dit project moest 

in de eerste plaats publiek trekken, maar heeft dat nooit overtuigend genoeg gedaan.  

Met de komst van de snelweg E-3 kregen de al in moeilijke tijden verkerende 

uitgaansgelegenheden aan het Woodrow Wilsonplein het nog moeilijker. Er stroomde 

nog meer verkeer over het Woodrow Wilsonplein en de cinema‟s, gevestigd in de 19
e
 

eeuwse herenhuizen aan de noordkant van het plein, kregen concurrentie van de 

televisie. Het Coliseum aan de Kuiperskaai lag plotseling aan een oprit van de snelweg 

in plaats van de statige promenade die het bij haar inplanting moest worden. Haar 
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zwanenzang is ingezet. Private partijen, zoals de NV Urbis speelden in op deze situatie 

en begonnen vanaf eind jaren 1960 systematisch verwaarloosde panden te kopen aan de 

noordzijde van het plein, in het blok dat begrensd wordt door de Kuiperskaai, het 

Woodrow Wilsonplein en de Oude Scheldestraat. De bewoners voelen hun buurt 

wegglijden en proberen door zich te verenigen samen met architect Van de Sompel het 

tij te keren. De NV Urbis trachtte ondertussen samen met Dirk Bontinck een 

megaproject op poten te zetten dat in de eerste plaats veel winst moest genereren. De 

stad reageerde afwachtend en nam geen initiatief. De promotor zelf vond geen partij die 

het complex kon betrekken en groot genoeg was om als motor van het gehele project te 

functioneren.  

Ondertussen probeerde de stad zelf nieuwe initiatieven te lanceren aan de andere zijde, 

de zuidkant, van het plein. In 1982 probeerde de stad een project op te starten dat moest 

resulteren in een polyvalent complex als symmetrische tegenhanger van het EGW 

kantoor dat nooit voltooid was geweest. Het polyvalente complex moest alle mogelijk 

functies herbergen om zo veel mogelijk mensen naar het stadsdeel te lokken. Ook dit 

initiatief haalde het niet. Uiteindelijk waren het de diensten van de stad zelf die op deze 

plaats werden ingeplant met de komst van het SAC in 1994. De wens het plein op die 

plaats voorzieningen te bieden die dag en nacht publiek trekken leken daarmee 

opgegeven te worden. Maar het versterken van de pleinfunctie was nog steeds een 

doelstelling. De architect van het SAC, Dirk Bontinck, werd gevraagd de toegang tot 

het Koning Albertpark, tussen het EGW kantoor (op dat moment de stadsbibliotheek) en 

het SAC, visueel af te sluiten. Dirk Bontinck koos een glazen gebouw om zo de zichtlijn 

naar het park te behouden. Die opzet is niet geslaagd. Het glas van het gebouw is 

spiegelend en belet het park vanaf het Woodrow Wilsonplein te aanschouwen. De 

architectuur van het SAC is postmodern. Het uit beton opgetrokken gebouw is bekleed 

met aluminium en glas. Postmodern zijn vooral het gebruik van zuilen. Hiermee grijpt 

de architect terug op de aanwezige architectuur van het Woodrow Wilsonplein (het 

EGW kantoor) en het Graaf van Vlaanderenplein (de eenheidsbebouwing van Leclerc-

Restieaux)  

Wanneer de provincie Oost-Vlaanderen aan boord van het Urbisproject stapt, wordt het 

project aan de noordkant van het plein alsnog haalbaar. De stad probeert dan via dit 

private project haar doelstelling meer animatie en levendigheid voor het Zuid te creëren 

alsnog te bereiken. Vanuit de promotor zelf worden die functies juist steeds meer 

afgekalfd. De eerste ontwerpen bevatten nog bioscopen, cafés, restaurants, een hotel en 

appartementen, maar de opvolgende ontwerpen laten steeds meer van deze functies 

vallen. Aan de eis van de stad om toch in ieder geval appartementen te creëren in het 

complex wordt op papier wel voldaan, maar nooit uitgevoerd. Daardoor zijn het 

winkelgedeelte en de kantoren de enige publiekstrekkers, maar enkel overdag. De 
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geschiedenis van de architectuur is zichtbaar in de verschillende ontwerpen die door de 

jaren voor dit project getekend worden. Het eerste ontwerp voor het Urbiscomplex 

stamt al uit 1969 en het voltooide ontwerp wordt getekend begin jaren 1990. Het eerste 

ontwerp is brutaal en groots opgezet, met een toren van 90 meter hoog. Daarna volgt 

een ontwerp met verschillende flats. Begin jaren 1980 is de invloed van de heersende 

integratiearchitectuur voelbaar en krijgt het ontwerp gotische puntdaken. Het 

uiteindelijke ontwerp uit begin jaren 1990 is dan weer postmodern met zuilen en een 

driehoekig fronton. Architect Dirk Bontinck verklaart dat hij hiermee wederom 

teruggrijpt op de aanwezige architectuur waarbij de zuilen een steeds terugkerend 

motief zijn. Op deze manier tracht hij een eenheid te brengen in het plein en de 

afzonderlijke gebouwen met elkaar te verbinden. Hoewel in theorie deze stelling 

verdedigbaar is, ervaart de bevolking, uitgaande van de commotie rond het 

Urbiscomplex en de plannen voor renovatie van de gevel door de provincie, dit niet zo. 

Ondanks dat in alle gebouwen het motief van zuilen terugkomt, is de band tussen de 

gebouwen aan het plein niet duidelijk zichtbaar.  

Om ruimte te maken voor het Urbiscomplex wordt het Coliseum, ondanks enorme 

weerstand van de bevolking en verschillende actiegroepen, gesloopt. De voormalige 

eigenaar van het complex en de stad hebben te lang gewacht met ingrijpen waardoor een 

reddingsplan voor dit monument te duur werd. Daarnaast heeft de promotor via 

lobbywerk tot aan de minister politieke middelen ingezet om de bescherming tegen te 

houden en met succes.  

De gehele geschiedenis bezien is de stad er vrijwel niet in geslaagd haar doel het 

Woodrow Wilsonplein een echt pleinkarakter te geven en functies te creëren die op alle 

momenten van de dag mensen trekken te verwezenlijken. Daarnaast is de architectuur 

van het plein, in de ogen van het overgrote deel van de bevolking (gezien de 

actiegroepen en de vele negatieve krantenartikels) en de dienst architectuur van de stad, 

niet geslaagd. De vraag is wel in hoeverre de stad daar verantwoordelijk voor is 

geweest. De afsluiting van de toegang tot het park is de beslissing van de stad geweest. 

Ook de architectuur van het SAC is uit verschillende ontwerpen gekozen door de 

diensten van de stad. Maar de architectuur van het Urbiscomplex, die op de meeste 

weerstand stuitte, is nooit aangemoedigd door het stadsbestuur. Er zijn zelfs veel 

ontwerpen afgekeurd op basis van de architectuur. Omdat het ging om een privaat 

project was de stad ook niet in staat het ontwerp volledig te sturen. Daarmee werd de 

architectuur van dit grootschalige project overgeleverd aan de promotor en de in dienst 

genomen architect, Dirk Bontinck. 

Maar ondanks dat de stad niet in haar vooropgezette doel is geslaagd, is er wel degelijk 

iets bereikt. Het Woodrow Wilsonplein is overdag een druk bezocht plein als knooppunt 



81 
 

van openbaar vervoer. Sinds de bouw van het Urbiscomplex mag er, uitgezonderd 

openbaar vervoer, geen autoverkeer meer passeren. Ook zijn er geen parkeerplaatsen 

meer op het plein, maar worden deze nu in de parkeergarage onder het plein 

opgevangen. Deze maatregelen hebben ervoor gezorgd dat de toegankelijkheid voor de 

voetganger vergroot is. Door het grote shoppingcenter, de aanwezigheid van de 

provincie en het SAC zijn grote aantallen bezoekers tijdens de kantooruren verzekerd. 

Dat het gebied vandaag de dag functioneert wordt bewezen door het voornemen het 

nabijgelegen gebied de Waalse Krook volledig opnieuw in te richten als nieuwe 

stadsbibliotheek. Mocht het Woodrow Wilsonplein geen aantrekkingspool zijn geweest 

dan zal men niet snel voor dat gedeelte van de stad hebben gekozen voor dit nieuwe 

project. Daarnaast is bewijs te vinden in het voornemen van de provincie om 

verschillende van haar afdelingen te centraliseren in het Urbiscomplex.  
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Bijlagen 

 

Bijlage 1 

Interview met Dhr. Dirk Bontinck op 3 maart 2010 om 14.00u 

S: De insteek van mijn onderzoek is hoe allerlei omstandigheden er voor zorgen wat 

voor uiterlijk een buurt, een plein krijgt zeg maar. Omdat dat natuurlijk niet enkel de 

architect is die daar voor verantwoordelijk is achter zijn tekentafel, maar er veel meer 

factoren zijn die het uiteindelijke uiterlijk bepalen… 

B: Heeft u een besef van tijd als Nederlander? Wat bedoel ik. Ik lees veel, ik heb veel 

architectuurboeken gelezen. Als er in Nederland een plan was werd dat, boem, 

uitgevoerd. Ik ken weinig grootschalige projecten die op de lange baan zijn geschoven. 

Eenmaal er een beslissing was genomen, wordt het in Nederland uitgevoerd. Goed of 

slecht, dat is mijn interpretatie, ik heb er niets over te zeggen, maar het werd uitgevoerd. 

Bij ons is dat een lijdensweg om te komen tot iets. Tot iets! En het Gentse publiek is de 

wit en de zwarte vlag. Of het is goed, of het is slecht. Daar zit niets tussen. Iemand die 

in de opera van Gent slaagt wordt een wereldberoemde tenor. Dat is effectief zo. 

Mensen willen dat niet weten. Ze zeggen: wij doen dat niet. Maar het is effectief zo. 

Dus, een besluitvorming is in deze stad lang. De aanhouder wint, maar ondertussen, 

duurt het lang. 

S: En dat is politiek? 

B: Dat is politiek, maar niet alleen dat. Dat zijn belangen, dat zijn belangengroepen, dat 

zijn individuen.. totdat men tot een besluitvorming komt. Dan, na zoveel jaar is het er. 

Van een station een park maken, dat is toch een fantastisch besluit? Het doortrekken van 

de Vlaanderenstraat, het verlengen van die straat van het station naar het centrum voor 

de wereldtentoonstelling. Dat is toch een prachtig besluit? En dan komt er, na zoveel 

decennia een man die zegt: we gaan een gebouw in dat park zetten. En daarna: we gaan 

nog een gebouw in dat park zetten. Dat is natuurlijk politiek. Dat zijn de colleges en de 

burgemeesters. Gent heeft drie torens. Dan komt er opeens een besluit om de wijken 

rond die torens volledig af te breken. Ik weet nog van mijn tijd in de commissie van 

monumenten en landschappen dat daar destijds boekdelen over geschreven zijn. Van de 

schande dat ze dat hadden gedaan! En nu? Nu zijn ze het Emile Braunplein aan het 

herleggen! Ik denk dat een historicus daar een andere kijk op heeft dan de mensen die in 

de linie zitten.  
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S: Bedoelt u daar dan mee dat je als besluitvormer, wanneer je daar een besluit over 

moet nemen over een gebouw, of over een wijk, wat daar mee gedaan moet worden, je 

weet dat er tegenstand zal zijn, maar ook dat er later toch weer anders over gedacht zal 

worden?  

B: Sowieso. De Sagrada Familia in Barcelona. De architect hebben ze crimineel zot 

verklaard toen hij met zijn verhalen aan kwam. Geschriften, boeken, doodsbedreigingen 

en wie weet wat meer. Nu gaat gans de wereld kijken naar de Sagrada Familia. Je moet 

daar dus de tijd over laten gaan. Maar dat is niet evident. Als je weet hoe er vroeger, nu 

en later over gedacht wordt is het gemakkelijk. Maar je kunt er geen status op plakken. 

Het is dan nog niet goed of slecht. Het gaat niet om goed en slecht. Het is gewoon: dit is 

het proces om te komen tot wat het is. Ik kan moeilijk zeggen: dit vind ik goed en dit 

vind ik slecht. Dat heb ik afgeleerd. Vroeger wel! Vroeger kon ik mijn mond moeilijk 

houden. Maar nu vind ik dat je dat niet mag zeggen, omdat je het niet kunt zeggen. Het 

gebouw van het EGW, ontworpen door mijn vader, is nooit ontworpen als een 

bibliotheek. Toch is iedereen nu blij daar naar de bibliotheek te gaan. Nu stopt de tram 

daar. De bussen stoppen daar. De lijn heeft daar op dat moment perfect op ingespeeld. 

Ze konden evengoed zeggen dat het hen niet interesseerde, maar ze hebben zelfs een 

eigen bedding gemaakt. En nu ga je op de Waalse Krook een nieuwe bibliotheek krijgen 

die totaal excentrisch, totaal niet toegankelijk, tenminste, niet gemaakt om makkelijk te 

bereiken, het ligt niet op „first place‟. Maar het kan nu, omdat dat allemaal is gebeurd. 

En binnen 10, 15 jaar zal dat zo verweven zijn in een stedelijk verhaal dat mensen niet 

alleen naar de Waalse Krook gaan via het Zuid, maar ook vanuit het centrum. Dat was 

10 jaar geleden onmogelijk zijn geweest.  

S: Ik zou het graag even hebben over het EGW kantoor. De bedoeling was dat dat 

gebouw een symmetrische tegenhanger zou krijgen. Weet u waarom dat er aanvankelijk 

niet kwam? 

B: Omdat er op dat moment geen geld was en ook andere prioriteiten werden gesteld. 

De Watersportbaan werd op dat moment ontwikkeld, dat waren op dat moment andere 

mensen met andere visies. Maar in de stedelijke plannen is daar altijd een plek voorzien, 

dat er iets zou komen. Het is nooit een park geweest tot daar op het einde. Ik heb daar 

uiteindelijk 4 ontwerpen voor gemaakt. Dat is voorgesteld aan een commissie. Een 

eerste voorstel was een hoge toren op de hoek met het Frankrijkplein. Een tweede 

voorstel was een gebouw met een soort zegeboog erin verwerkt. Het derde voorstel was 

een zuiver „twin-gebouw‟, dus identiek aan het EGW-kantoor, en dit wat uitgevoerd is. 

Dit voorstel is het uiteindelijk geworden, omwille van de commissie die er op aandrong 

de open ruimte naar het park toe te sluiten. Daar heb ik, als architect, niet veel aan te 

vertellen gehad. Ze wilden een sluiting om een plein te kunnen maken. Bij die toren, de 
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boog en een twingebouw had je die sluiting niet. Maar de oppervlakte was een 

probleem. Ze hadden meer ruimte nodig. Toen heb ik er voor gezorgd dat sowieso het 

fonton (van Cantré) werd gerespecteerd. Dat is in het gebouw opgenomen. Maar 

volgens mij moet dat plein nu verder afgewerkt worden. Zoals op het Sint Pietersplein 

(waar ook een parkeergarage onder ligt), zou er ook op dit plein meer activiteit moeten 

zijn. Het gebeurt al, maar te weinig.  

S: Maar door de sluiting van het plein is de doorzicht naar het park verdwenen.  

B: Ja, dat hebben ze zo gewild. Daar bestaan nota‟s over. Ze wilden zelfs een muur. 

Oke, Je kunt zeggen dat het plein mathematisch draait op dit moment, maar ik zou er 

nog wel iets frivolers van willen maken. Maar aan de andere kant houdt dat andere 

activiteiten tegen. Als je er bijvoorbeeld een beeldengalerij neerzet dan kan Studio 

Brussel er niet meer staan. 

S: Welk van de ontwerpen voor het Stedelijk administratief centrum had uw voorkeur?  

B: De toren. Maar achteraf gezien is dit ontwerp misschien wel veel toegankelijker voor 

het publiek dan een toren. Het is gebruiksvriendelijk. Je wandelt er makkelijk binnen. 

Met een toren is dat niet evident. Een toren is meer prestigieus. Je kunt toch niet zeggen 

dat de Gentse bevolking in dit gebouw niet goed ontvangen kan worden! Maar het is 

ondertussen te klein geworden. Vandaar ook de verhuis van de bibliotheek (naar de 

Waalse Krook) en wordt het EGW gebouw weer een kantoor, wat het oorspronkelijk 

geweest is.  

Ik had een zuilengalerij willen maken tussen wat nu het Urbis is en het SAC. Dus tussen 

de provincie en de stedelijke administratie. Maar dat is niet gelukt.  

S: Ah, ik heb daar denk ik een ontwerptekening van gevonden in het stadsarchief van 

Gent.  

B: Ah, dat is een tekening van helemaal in het begin, van 1969, toen ik net uit Parijs 

kwam en mijn diploma had gehaald. Zo is het eigenlijk ontstaan. Ik woonde daar toen 

zelf dichtbij. En toen heb ik besloten daar iets mee te gaan doen. In de zin van: die plek 

die verdraagt iets. Toen heb ik die toren daar getekend, en het hele plan. Maar toen zijn 

er mensen gekomen, die begonnen allerlei perspectieflijnen te tekenen en weet ik wat 

meer. En toen zijn de heren Maes en Meyer panden beginnen te kopen. 

S: Dus dit is het allereerste ontwerp 

B: Daar is het ontstaan inderdaad. 
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S: Dat is een veelomvattend plan, tot aan het rond punt en met een esplanade over de 

weg (wat nu het Woodrow Wilsonplein is) 

B: Inderdaad.  

S: Een zeer futuristisch plan eigenlijk 

B: In 1969 was dat onbespreekbaar. Ik had mijn einddiploma behaald in Parijs. Daar 

heb ik hele grote ontwerpen gemaakt, dus ik zat in die sfeer. Maar goed, uiteindelijk is 

het er allemaal gekomen! Urbis is er gekomen, het Twin is er gekomen. Dus van 1969 

tot 1995... je moet lang mee gaan in de architectuur. Maar het staat er, het staat er. 

Er is nog een ander ontwerp voor Urbis dat ik met de gouverneur heb besproken. Dat is 

een gans open verhaal, met een patio en een ijspiste, zonder toren. Heel anders dan die 

andere twee ontwerpen. Dat zijn verschrikkelijke ontwerpen, ten gevolge van een 

promotor die vierkante meters te veel wilde. Dat is het gelukkig ook nooit geworden.  

S: Ik heb ook een ontwerp gevonden van architect van Sompel.  

B: Dat is inderdaad een heel vroeg ontwerp. Ik heb daar verder niets mee te maken 

gehad, maar dat bestond inderdaad al voordat ik mijn eerste ontwerp tekende.  

S: Tekende u dat ontwerp in opdracht van de heren Maes en Meyer?  

B: Nee, dat was uit mijn eigen beweging. Ik ben daar de boer mee opgegaan, maar er 

was niemand die zo‟n grootschalig plan zag zitten. “Leuk, meneer Bontinck”, zeiden ze 

dan, “tot ziens, en veel succes er mee”. Haha. Maar het was wel de aanzet voor Maes en 

Meyer om daar panden beginnen te kopen. Er was daar namelijk sprake van 

verloedering in die buurt.  

(kijkt naar het allereerste ontwerp) 

Tjonge, wat kun je oud worden he… Kijk, hier was een congrescentrum, dat is 

uiteindelijk in het park gezet 

S: Het ICC in het Citadelpark? 

B: Inderdaad. En daar is de start van de groep Urbis. Dat was de saamhorigheid tussen 

Louis de Meyer en Ronald Maes. Dus dat was al niet meer nodig. Het woonproject 

zagen ze op dat moment financieel niet zitten. En toen zijn zij beginnen met kopen. 

Daar is een tijdje over heen gegaan. In 1975 is het Congrescentrum geopend door de 

koning. En voor de rest is het er eigenlijk uiteindelijk allemaal gekomen aan het zuid. 

Maar dat (de andere twee ontwerpen) is promotiemateriaal, dat is verschrikkelijk. 

S: Maar heeft u die wel getekend? 
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B: Dat is vanuit de kant van… eh… op een zeker moment had ik de vrije hand. Was ik 

alleen aan zet. Zonder de provincie. Dat was een promotionele samenwerking tussen de 

Maes en Meyer zonder invulling. Dat was dat open ontwerp. Maar dan pas is de 

provincie gekomen. En dan pas hebben we een groep architecten meegekregen. Van 

Acker en een pak andere mensen die dan vanuit de provincie aangesteld werden. En 

toen werd het vierkante meters zoeken en vinden en een oplossing vinden voor het 

Coliseum. Het college en de burgemeester waren akkoord dat het Coliseum afgebroken 

zou worden, maar de spanten, als het mogelijk was, moesten we herbruiken. Dat is dan 

gebruikt in het binnengebied van het shoppingcentre.  

De provincie was toen een zeer behoudsgezinde instelling. Het stadsbestuur was altijd al 

heel dynamisch, over de grenzen heen kijkend, maar de provincie was zeer behoudend. 

Vandaag is dat gedaan. Vandaag de dag is de provincie een zeer dynamisch verhaal, 

maar toen niet! Als je toen door een deputerende ontvingen werd, dan was dat met een 

stropdas en geen twee minuten te laat! Nu moet je natuurlijk ook niet twee minuten te 

laat komen (lacht) maar de provincie is veel toegankelijker geworden.  

S: Maar als die eerdere ontwerpen, die u nu verschrikkelijk noemt, goedgekeurd waren, 

dan zouden ze wel gerealiseerd zijn? Of was u er al van overtuigd dat ze nooit 

goedgekeurd zouden worden? 

B: Absoluut! Er was geen motor! De provincie had nooit nagedacht aan een nieuw 

onderkomen. Zonder de provincie was dat een verhaal van woningen, appartementen, 

enzovoort, maar er is geen motor! Je gaat dat nu ook meemaken aan het station.  

S: Kunt u dat toelichten? 

B: Wel, je bent op de hoogte van het project aan het Sint Pieterstation.  

S: Zeker. 

B: Daar staan torens voor woningen, winkels en zo meer, maar waar ook een Vlaamse 

regering eens naar zou kunnen kijken he? Om een Vlaamse administratie neer te poten. 

Daar wordt vandaag niet over gepraat he.  

S: Men houdt dat al in het achterhoofd? 

B: Ik denk dat. Je kunt niet anders!  

S: Anders is het te groot en riskant? 

B: De prijzen zijn te hoog per vierkante meter. Dat is nu zo, dat was in de jaren 1970 

ook al zo. Daar is geen bal aan veranderd! Als je geen motor hebt… Je moet ook niet 

vergeten dat dat shoppingcenter drie jaar lang bijna niets heeft gehad. Dat was echt een 
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verlieslatend verhaal! En dan in een keer begint dat te lopen. En nu draait dat zeer goed. 

Maar goed, ik als architect zit ook vast aan die partijen. De provincie heeft een 

uitstraling en de promotors willen een shoppingcenter met een bepaalde uitstraling. 

Maar er is dus een ontwerp tussen het eerste en wat er nu staat in waarin ik meer zelf de 

vrije hand had. Maar dat is nooit gepubliceerd geworden. Maar wel met de provincie 

besproken.  

S: Heeft u dat ontwerp zelf nog? 

B: Ik heb dat aan de gouverneur afgegeven.  

S: Kunt u dat beschrijven? U had het over een open ontwerp met een patio? 

B: Dat was inderdaad veel opener, maar er zaten ook veel minder vierkante meters in. 

S: Is dat het gevecht van de architect? Tussen ontwerp en ruimte? 

B: Bij elk gebouw is dat het geval. En dat is ook een kwestie van tijd. De 

stadsbibliotheek is nu te klein geworden en nu wil men naar de Waalse Krook.  

S: Er is een heel gedoe geweest over de sloop van het Coliseum. U bent zelf lid geweest 

van de KCML. Vond u toen dat het Coliseum gesloopt mocht worden?  

B: Het kon gesloopt worden indien er geld aanwezig was om het op een andere plek 

opnieuw op te bouwen. Maar dat is hetzelfde verhaal als het Volkshuis van Horta. Ze 

zouden dat afbreken en weer heropbouwen. Nada. Nada. Nada. Dat zijn politieke 

spelletjes. Ik denk dat we nog wat eer hebben kunnen redden door de wil te hebben, 

tegen de bouwpromotoren in, om de spanten te hergebruiken. Goed of slecht. Ik ga niet 

interpreteren of dat nu goed of slecht is zo, maar ze zijn er toch. Die van Horta liggen 

wel in de vuilbak he.  

S: Uw vader reageerde in een interview op de vraag of het volkshuis afgebroken mocht 

worden. Hij vond van wel. Zijn argument was dat als we niet oppassen opdrachtgevers 

nog bang worden om mooie architectuur neer te zetten uit vrees dat ze er later zelf niet 

meer over kunnen beschikken. Bent u dat eens met hem? 

B: Dat is weer die tijdsbalk! Ik heb u gezegd dat ze er schande van spraken dan de drie 

torens vrij kwamen te liggen, degene die toen die beslissing had genomen hebben ze 

bijna vermoord op de Vrijdagsmarkt. Nu zijn ze dat Braunplein aan het herleggen! Wat 

moet ik daar nu op antwoorden, dat je de helft van parijs moet afbreken? Natuurlijk 

niet! Parijs heeft zijn uitstraling. Maar Londen bijvoorbeeld, doet het anders. Heb je die 

torens gezien van Foster? Zullen we dat hier een keer doen? Toch gebeurt het daar! Je 

kunt ook niet alles bewaren. Je moet dat ook zien in de wollen sokkenbeweging. Er zijn 
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zelfs mensen die zich hebben vastgeketend rond gans het blok van het zuid, allemaal 

handje in handje. Maar daar stonden ongeveer 5% Gentenaars tussen. Zo kan ik ook 

morgen een beweging doen ontstaan. Je moet dat in zijn tijd zien.  

S: De jaren 1960 waarin er een grote vooruitgangsgedachte bestond? 

B: Wij kwamen uit de oorlog! Ik ben in 1945 geboren. De Wereldtentoonstelling in 

1958 is geen toeval. Wij hadden Belgisch Congo. Ik bedoel dat niet verkeerd, maar het 

kon niet op. We hebben de Watersportbaan toen ontwikkeld, de sociale woningen, het 

kon niet op! Het was de opdracht na de oorlog. En dan verliezen we Belgisch Congo, en 

betalen we nog steeds belasting. Dat is het verhaal. Dat is letterlijk politiek. De 

krachtbronnen zijn weg uit dit land. En dan moet je je terugplaatsen in die tijd. Wat 

moet een promotor doen, wat moet een stedelijke administratie doen. Gelukkig hebben 

ze in Gent de stationswijk nog gevonden en Flanders Expo als uitbreidingsgebieden. 

Maar wie grond heeft, heeft macht. En de grond is een schaarste geworden. Nu kunnen 

die open plannen niet meer uit, omdat het te veel geld zou kosten. Maar het zijn 

luxeproblemen. Het felle protest dat er is ontstaan naar aanleiding van een firma die op 

de Korenmarkt een complex wil openen waarbij er een laadkade in de Hoogpoort moet 

komen, dat noem ik nu de luxe van de luxeproblemen. Een binnenstad moet toch 

kunnen leven! Of je maakt er een Gents Bokrijk van, dat kan natuurlijk ook. Het is het 

evenwicht daartussen dat je moet vinden.  

Maar goed, om te antwoorden op uw vraag. Moet je alles afbreken? Nee, natuurlijk niet. 

Maar als je kostuum versleten is kun je twee dingen doen. Je kunt het laten heropnaaien 

en dan heb je een perfect kostuum voor de komende 5 jaar, of je kunt een nieuw 

kostuum kopen. Dat nieuwe kostuum gaat natuurlijk wel geld kosten. En dat moet 

natuurlijk goed begeleid worden. De diensten nu en ook de promotoren zijn vandaag de 

dag veel gevoeliger voor het behoud, maar zonder in een Bokrijk verhaal te vervallen. 

Want ik kan u wel een paar oude voorbeelden van gent Bokrijk aantonen: ze staan op de 

Graslei, ze staan op de.. eh, moet ik verder doen? Er zijn een paar van die Bokrijk 

gevallen. En dat is de spanning. Als je daar niet tegen kunt, moet je niet aan architectuur 

doen.  

S: De spanning tussen het behouden en toch een levendige stad creëren, daar is Gent 

toch aardig in gelukt? 

B: Omdat zij expansie mogelijkheden hebben. Gelukkig. Zij kunnen aan Gent Sint 

Pieters enorme projecten uitvoeren. Zij kunnen bij The Loop (Flanders Expo) 300.000 

m2 kantoorruimte creëren. En inderdaad, ook in de binnenstad is het mogelijk, zoals aan 

de Korenmarkt en de Vrijdagsmarkt. Omdat het integreren een begrip is geworden. 
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Vroeger bestond dat niet. Dat is wel waar, dat is een vooruitgang. Dus, respect voor je 

stad, respect voor wat er is, maar niet met kleppen op, gelijk in Brugge.  

S: Vond u het een gerechtvaardigde keuze om het Coliseum af te breken? 

B: Het kon niet anders. Er zijn x ontwerpen gemaakt door andere ontwerpen gemaakt 

door andere architecten, die dachten dat het wel ingepast kon worden, maar je kon niet 

anders dan afbreken. Het was uitgeleefd, kapot, verloederd door de eigenaar… wat moet 

je dan doen? Het proces heeft er toe geleid dat deze keuze gemaakt is. Er zijn mensen 

die daar voor waren, en mensen die daar nog altijd niet goed van zijn. Is het een goede 

keuze geweest? Misschien kunnen we daar over 25 jaar meer over zeggen.  

S: In de jaren 1970 was er een wedstrijd getiteld “Gent morgen” waarin mensen werden 

uitgedaagd een visie op de architecturale stadsontwikkeling van Gent te formuleren. Een 

steeds terugkomend advies was een stadsontwikkeling op een kleine schaal. Hoe komt 

het dan dat de groep Urbis dan toch zo‟n groot project heeft kunnen uitvoeren. 

B: Dat is een kwestie van vierkante meters. Bij elk project geldt dezelfde sleutel. Het 

kon gewoon niet anders, als het winstgevend moet zijn, moet het zo groot zijn.  

Ik heb het Museum voor de Schone Kunsten in Gent gerestaureerd. Alles is daar 

vernieuwd, met respect voor wat er was. Ik heb ook de Vlaamse Opera in Gent 

gerestaureerd. Dus alles is mogelijk. Daar gaat het niet om. Daar zijn miljoenen in 

geïnvesteerd. Maar de stad kon niets met het Coliseum aanvangen. Wat moesten ze er 

mee doen? Dat is dus ook een politieke beslissing. Maar dat gaat zo maar niet hoor, dat 

is een proces van jaren. 

S: U hebt zelf in de Koninklijke Commissie voor Monumenten en Landschappen 

gezeten. Wat is volgens u de missie van zo‟n commissie? 

B: Je moet een evenwicht vinden. Ik heb meegemaakt dat tijdens een vergadering werd 

voorgesteld dat een molen geklasseerd zou worden, inclusief een hectare daar rond en 

de functie van molenaar. Toen is er iemand opgestaan en die heeft gezegd: “met zulke 

pietluttigheden houd ik mij niet bezig”, en boem, hij was weg. We hebben de 

Wolweverskapel tegenover de Minardschouwburg behouden. Het is nu een 

kledingwinkel. Mag dat niet? Natuurlijk wel, het moet geïntegreerd worden. Het 

Postgebouw werd verkocht door de staat. De gouverneur heeft zich daar destijds zeer 

kwaad over gemaakt. Hij vond dat de staat zijn juwelen aan het verkopen was. En hij 

had gelijk. Hadden we het moeten afbreken? Nee, natuurlijk niet. Ik heb daar toen een 

leuk project van gemaakt. Ik heb het gebouw „ontpost‟ en er winkels in gemaakt. Nu, 

met de heraanleg van de Korenmarkt, zal dat opnieuw zijn waardering krijgen. En dan 

kom je nu, zoveel jaar na dato, met het Coliseum aanzetten. Dat was een strijdperiode! 
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Dat moet je in die tijd zien. Maar een tijd waar ook veel uit geleerd is. Dat moet ik ook 

toegeven.  

S: Wat is een belangrijke les die daar uit getrokken is? 

B: De volharding… 

S: In welke zin? 

B: Niet opgeven. Compromissen kunnen sluiten, luisteren naar de mensen en maken dat 

het behoorlijk kan verlopen, dat er een uitkomst kan komen. Maar het heeft ook 

allemaal met de tijdsbalk te maken. Wat nu niet bespreekbaar is om af te breken, kan in 

een andere tijd een snelle keuze tot afbraak worden.  

S: Je weet niet hoe mensen in een latere periode tegen de architectuur aankijken. Hoe 

gaat u daar mee om wanneer u een gebouw ontwerpt. Waar houdt u dan rekening mee, 

wat zijn belangrijke factoren? 

 B: De architect is een klankbord. Vroeger had je koningen als Lodewijk en Leopold. 

Die keken links noch rechts. Die deden gewoon hun goesting. Wij hebben geleerd in 

onze democratie, gelukkig, te luisteren naar wat de opinies zijn. Een architect die snijdt 

simpelweg. Als het een tumor is moet hij eruit, zo simpel is het. Een architect 

daarentegen moet een klankbord zijn, luisteren naar de mensen, een beslissing nemen, 

en dan zijn verantwoordelijkheid opnemen. Daar worden we voor betaald. Het is nog 

altijd een vrij beroep. In het geval van het Twingebouw was dat luisteren. In het geval 

van het Museum voor Schone Kunsten was dat luisteren. We werken hier met 32 

architecten, maar er was niemand die er aan dacht om de Wolweverskapel af te breken. 

Dat was evident. Maar in het geval van het Coliseum was dat niet evident. Het was 

gewoon vreselijk vervallen ook. Het was een rattenval he. Ik heb dan nog die spanten 

kunnen gebruiken. Voor hetzelfde geld lagen ze bij Horta in de wei!  

S: Uw vader zegt ergens in een interview dat de architect natuurlijk in een team werkt 

en te maken heeft met duizend en een partijen maar dat het uiteindelijk enkel de 

architect en zijn tekentafel zijn die een gebouw ontwerpen. Kijkt u er ook zo tegenaan? 

B: Wij brengen het kader aan. Maar wij zijn geen God in Frankrijk he. Niet meer toch in 

ieder geval. Het is luisteren, diplomatie, democratie, maar dan vervolgens de moed 

hebben een beslissing te nemen en je verantwoordelijkheid op te nemen. Schietschijf te 

zijn op zekere momenten, je conclusies er uit trekken en de moed niet laten zakken. 

Want je moet verder. En de tijd zal het leren hoe het verder zal gaan. Het Sint 

Pietersstation bijvoorbeeld vind ik verschrikkelijk lelijk. Van mij mogen ze dat meteen 
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afbreken en er zoiets moois zetten als ze in luik hebben gedaan. Maar ze hebben het 

geklasseerd, als 1913 folklore. En nu bouwen ze een heel project ernaast.  

S: Is het niet belangrijk om die architectuur uit 1913 te bewaren? Het is toch gevaarlijk 

een bescherming af te laten hangen van wat we nu esthetisch mooi vinden? 

B: Natuurlijk, maar zal ik eens met je rondrijden en tonen hoe vreselijk veel 

voorbeelden van 1913 architectuur we nog hebben? Toen is beslist dat toch te bewaren, 

en om het Coliseum af te breken. En of dat allemaal juiste beslissingen waren, dat zal de 

tijd leren. 

S: Uw vader geeft in een interview aan dat hij soms met weemoed terugkeek naar 

woningen die hij ontworpen had, door de potentie die er in zat, maar die hem op een of 

andere manier ontgaan zijn. Zijn er ontwerpen die u zelf gemaakt heeft, die u in het 

huidige perspectief heel anders aangepakt zou hebben? 

B: Daar ben ik nog niet aan toe. Dat kan misschien komen, maar daar ben ik nog niet 

aan toe. Pas op, dat is niet pretentieus bedoeld, zeker niet. Daar ben ik nog niet aan toe 

omdat ik nog te goed de processen ken waarbinnen een ontwerp tot stand is gekomen. 

Aan 64 jaar ben je nog niet toe aan de loutering, ik ben nog te actief bezig. Ik heb nog 

niet de „recul‟. Ik ben hier nog niet weg. Dus ik ben er nog niet aan toe om mijn 

geweten te „clearen‟ en te zeggen: misschien dat, of misschien dat had anders gemoeten. 

Dat komt misschien wel, maar ik ben daar niet aan toe. En dat is absoluut niet 

pretentieus!  

S: Is elk project niet ook een leerschool waarna je misschien conclusies trekt om dingen 

anders te doen?  

B: Kijk, misschien als we bij een bepaald project meer geld hadden gekregen, dan 

hadden we misschien iets anders gedaan. 

S: U heeft veel kritiek gehad, zoals op het „Urbis-project‟, het shopping center aan het 

Zuid… 

B: Mijn kinderen deden ‟s ochtends het dagblad open en dan stond er: “Betontinck”. 

Maar daar leer je mee leven.  

S: Raakt u dat erg? 

B: Op dat moment kan ik niet zeggen dat je dat niet raakt. Natuurlijk raakt je dat. Maar 

het sterkt je ook. Hoe meer dat ze bezig waren, hoe meer dat ik sterker werd in mijn 

verhaal. En dat ik dat heb meegemaakt met het Coliseum heeft me dus ook gesterkt. Ik 

ben er toch niet de schuldige van geweest dat het Coliseum werd afgebroken? Ik zocht 
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alleen een architecturaal antwoord op een vraag. Maar ik heb wel altijd het debat 

gehouden. Ik heb mezelf nooit weggestoken. Ik heb ook veel tomaten op m‟n hoofd 

gekregen, maar het was een debat!  

S: Maar heeft de kritiek die u op het Shopping center heeft gekregen geen invloed gehad 

op later werk? 

B: Ik zeg u, het Zuid is een verhaal van zuilen. Het Stedelijk Administratief Centum is 

een open huis, en je ziet het gesloten huis van de provincie er tegenover. Daar kun je 

toch niet naast kijken. Dat is de waarheid. Intussen is de provincie geëvolueerd naar een 

meer open verhaal, maar met die spirit is dit verhaal er gekomen. Dus ik sta daar achter, 

want de provincie was dat. En dat alles vertrekkende het idee van de zuilen. Het 

klassieke, dat is het, punt. 

S: Vind u dat het te weinig begrepen is? 

B: Het is totaal niet begrepen. Totaal niet, omdat het nooit in de context is geplaatst. 

Maar daar lig ik dus absoluut niet van wakker. De opdracht is vervuld. Alle grote 

vergaderingen van de provincie vinden daar plaats. Dus mochten ze het niet goed 

vinden, dan waren ze wel weggegaan. En dat geldt voor het Shopping center ook. Het is 

het enige shopping center van Vlaanderen dat goed draait. Je kunt je niet voorstellen 

hoe anders de provincie toen was. Dat was een soort oerkracht, nu is dat compleet 

anders. Ze hebben het toen niet gewild. Dat is geen vooruitstrevende architectuur, maar 

ze hadden de keuze, en ze wilden dit ontwerp. De stad evenzo, ze wilden een muur. En 

dan moet je de verantwoordelijkheid opnemen en de knoop doorhakken. En er staan er 

veel hoor aan de overkant van de straat. Die het allemaal beter weten. Totdat ze het zelf 

moeten doen, dan zijn ze weg.  

S: Het werk van een architect is natuurlijk volledig publiekelijk. 

B: Wij maken deel uit van het collectief geheugen. Dat moeten we ons goed beseffen. 

De Belgische kust is de Berlijnse muur in ons collectief geheugen. Wie zijn schuld is 

dat. De politiek laat het toe! De kust van Nederland en Frankrijk is nog veel ongerepter. 

Je mag zoiets niet kapot maken. Maar een binnenstedelijke architect is binnenstedelijk 

bezig. En daar gelden hele andere regels dan buiten de stad. Je komt niet veel grote 

prijswinnende architectuur tegen in een binnenstedelijk gebied. 

S: Ten slotte wil ik u graag de definitie van architectuur, zoals uw vader die 

geformuleerd heeft, voorlezen: “Vorm volgt functie. Eerst komt de functie, daarna de 

vorm, die esthetisch verantwoord moet zijn.” Bent u het daar mee eens? 
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B: Dat is voorbij gestreefd. Dat is letterlijk het CIAM rapport. Dat was toen de 

opvatting. Dat is juist natuurlijk, maar ik denk dat vandaag niet genoeg is. Er zijn 

meerdere dimensies, in ruimtegebruik en design. We zijn nu niet meer net na de oorlog. 

Toen moest dat, bam, beslist worden. De Waterspotbaan, de hoge buildings. Antwerpen 

Luchtbal van Braem. De machine moest draaien, functioneel. Maar nu moet het dat zijn 

plus design, comfort. We zijn luxemensen geworden. Wij zijn rijke mensen he. Er zijn 

gebieden waar dat helemaal niet ter sprake komt. Zoals de ophef over de loskade in de 

Hoogpoort. Als je daar al tegen kunt protesteren, dan ben je goed bezig. Dan heb je je 

pensioen al verzorgd, dan is het kot betaald.  

S: Ik wil u hartelijk bedanken voor dit interview. 

B: Graag gedaan, en denk er aan, ik heb nog niet de „recul‟ he! Kom een keer terug he! 

S: Op uw oude dag zal ik nog eens langskomen. 

B: Ja, in een rolstoel en zo (lacht) 
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Bijlage II 

Interview met Dirk Bontinck op 10 mei 2010 om 14.00u 

D: In 1968 schreef ik mijn eindwerk met als titel: “Architectuur in dienst van de 

mensheid”. Dat zijn ronkende namen, maar je moet dat plaatsen in zijn tijd, de revolte 

zat in de geest. Dat onderwerp heb ik geplaatst in het centrum van Parijs, in de Hallen. 

Op dat moment werden de oude Hallen afgebroken. Daar moest dat komen. Dat was 

allemaal in een tijd dat het nog een strijdtoneel was. Als we toen professoren van het 

Sint-Lucas uitnodigden voor de jurering, dan was dat de vijand in huis halen. Andersom 

ook. Nu bestaat dat niet meer, gelukkig.  

Voor mijn leerdienst ben ik toen naar Parijs gegaan en terechtgekomen bij Chemetov. 

Chemetov was toen een Frans, vooruitstrevend, links bureau. Geen communisten! Ik 

ben daar met open armen ontvangen. Ik ben daar een drie maanden geweest. Daarna ben 

ik naar Londen gegaan en rondgekeken bij „ARUP Architects‟. Ik heb daar geen jaren 

rondgetetterd, maar wel maand en kunnen zien hoe die mannen dat internationaal doen. 

In contact gekomen met mensen, gewerkt, mensen leren kennen. ARUP is een 

ingenieursbureau, maar ARUP heeft ook een architectenbureau. Wij vonden dat toen, 

die combinatie van architectuur en engineering, heel belangrijk. Een architect moest 

duidelijk onderbouwd iets kunnen doen, iets kunnen brengen, dat qua engineering 

onderbouwd is. Dus niet zomaar iets doen als architect. Dus ik ben bij Chemetov 

geweest. Dat was een architect die op dat moment furore maakte, maar was een 

traditioneel bureau. Dat waren nog niet de grote bureaus van later. Het was geen „star-

architect‟, vond dat ook verschrikkelijk. De helden van ‟68 waren ook niet de helden 

van 1970, dat was een duidelijke breuk. Ik heb daar veel gezien, hoe men in een 

internationaal bureau werkt. Chemetov en daarna de periode bij ARUP was de perfecte 

combinatie van de architectuur aan de ene kant en de engineering aan de andere kant, 

om de technische kant te leren kennen.  

Maar de stage bestaat uit twee jaar. Ik ben ook in het bureau van mijn vader geweest en 

in Brussel, bij architect Jean Polak, die op dat moment een van de grotere Brusselse 

kantoren had. Dat was meer om het reilen en zeilen van de architectuur in België te 

leren kennen.  

In 1970 werd ik toen assistent lesgever aan het Stedelijk Hoger Instituut voor 

Architectuur en Stedenbouw, afdeling architectuur. Tot 1973. Daarna werd ik lesgever 

tot 1977.  

S: Hebben deze stages u diepgaand beïnvloed? 
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D: Ja en nee. Kijk, als je de pretentie hebt een internationaal forum op te zetten voor 

humane bezinning en te plaatsen in Parijs, dan komt dat idee niet vanuit een kappeleke 

ergens vandaan he. Ik weet dat ik dat zo niet mag zeggen, en ik bedoel het ook zo niet. 

Maar als je je er horizontaal niet boven kunt stellen, dan verval je onmiddellijk in het 

Belgische gebeuren. Dus ik vond het echt noodzakelijk, en ik ben daar ook in gesteund 

door mijn eigen familie, om dat te doen en internationaal ervaring op te doen. Ik kwam 

bij Chemetov terecht omdat hij op dat moment bezig was met Les Halles. Ik heb van 

hem alle documentatie gekregen. Bij ARUP was het meer de uitleg van hoe werkt een 

internationaal bureau. Een Engels bureau, niet te onderschatten, „England makes the 

rules‟. Op dat moment zaten ze in Londen te lachen met Parijs. Je moet niet vergeten dat 

Centre Pompidou niet door een Franse architect gezet, maar wel door een zekere meneer 

Piano en een zekere meneer Rogers. Niet door Chemetov he. Maar die was ook al wat 

ouder toen. Dus het is de „overruling‟ van de jaren ‟68, uw diploma, die stomme 

legerdienst, het begin van uw carrière, het willen zien van de wereld, de petroleumcrisis, 

dat we hier met ons gat op de autostrade zaten. Dus je start als 26 jarige, en na vijf jaar 

mag een architect niet zeggen dat zijn stage en je ontwikkeling achter de rug zijn. Je 

moet voorzeker tien jaar nemen om je een beetje te ontwikkelen. In Brussel, bij Jean 

Polak, heb ik ook het een en ander mogen meemaken.  

S: Was dat ook nog een stage, of was u daar al in dienst? 

D: Toen was de stage al voorbij. Ik heb met hem gewerkt. Dat was een leermeester voor 

mij, die mij heel veel heeft bijgebracht op het vlak van hoe een groot dossier 

georganiseerd wordt. En het was ook goed om te zien hoe vanuit Brussel een groot 

bureau wordt georganiseerd. Het is dan ook niet toevallig dat ik kon meedoen aan het 

ontwerpen van het Europees parlement. Je bouwt dat toch allemaal op. Dat komt er 

zomaar niet. En Jean Polak zijn vader was een grote architect. 

Je kunt je afvragen waarom ik bijvoorbeeld niet bij Brunfaut mijn stage gedaan heb, 

maar die was toen al te oud. Daarin heb ik mijn vader dus niet gevolgd. 

S: Hoe bedoelt u dat, niet gevolgd?  

D: Ik had evengoed bij de vrienden van mijn vader stage kunnen lopen, maar dat heb ik 

niet gedaan. Dat bedoel ik niet slecht. Dat was geen revolte. Maar dat is gewoon het 

bouwen van uw eigen verhaal.  

S: U bent dus gelijk vanaf het begin van uw carriere al meer met grootschalige projecten 

bezig geweest dan met woonhuizen. Uw vader is begonnen met enkel woonhuizen. 

D: Ik heb wel een aantal huizen gezet. Maar de kans werd mij vanaf de start geboden. Ik 

was nog maar net afgestudeerd en ik mocht alle homes van de VUB zetten. Als ik daar 
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nu nog over nadenk verschiet ik daar nog zelf van. Dat was een opportuniteit, je komt 

erbij je zit erin. 

S: Toen u op dat moment net klaar was met uw opleiding, waren er toen architecten die 

qua vormelijkheid een groot voorbeeld waren voor u? 

D: Gaudí. Maar dat is een extreem voorbeeld. Maar ook Oscar Niemeyer. Ik had een 

papier in mijn handen om daar stage te doen. Maar daar was mijn vader niet gelukkig 

mee. Ik heb dat gelukkig niet gedaan. Want ik zou daar naartoe gaan he. Mijn vrouw 

zou meegaan, ik was net getrouwd. Maar dat was toen een revolutionaire context, waar 

zomaar beslist werd om Brasilia uit de grond te stampen. Maar Oscar Niemeyer, de 

vormgeving, de vormentaal. Breuer ook. Dat zijn wel de namen waar wij, van de jonge 

generatie, tegenop keken. En dan meelopen, meekijken, meezien, met die jonge 

generatie, die het in de jaren ‟70 en ‟80 toch georganiseerd hebben.  

S: U zegt Gaudí, die voor een zeer rijk gedecoreerde architectuur stond. En ook de 

andere namen kenmerken zich door juist een afzetten tegen het strakke modernisme. 

Was dat tekenend voor die tijd? 

D: Natuurlijk, dat was een de reactie. Waarbij je heel vlug besefte, dat het heel mooi 

van droom en van visie was, maar het geld was er niet. En men is vijftig jaar verder en 

meneer Gehry doet nu wat wij dachten in de jaren ‟70. Dat is echt de waarheid hoor. 

Maar de techniek laat het nu toe. Wij gingen naar conferenties over zeildaken, dat was 

allemaal „avant la lettre‟. Nu zeggen ze: “wow, wijs!”. Maar wij hadden verdomd het 

geld niet! We hadden de opdrachtgever niet, we hadden de mentaliteit niet, omdat we 

nog altijd in de nieuwe zakelijkheid van het CIAM rapport zaten. En dat was de revolte. 

Maar we hadden rap gezien dat we niet teveel herrie moesten maken, of we hadden geen 

bal werk. Ook zoiets. Maar de grootschaligheid en de andere manier van benaderen, dat 

is er altijd in gebleven. Maar het CIAM rapport had een enorme impact. Tot eigenlijk 

nog vandaag. Je ziet nu gelukkig andere zaken, maar toch. Corbusier was op dat 

moment de norm he. 

S: Maar u zegt dus eigenlijk dat die generatie toen in 1969 wel wilde, maar werd 

tegengehouden. 

D: Absoluut, die opdrachtgevers hadden schrik. De stroming werd niet gesteund door 

opdrachtgevers die die stap wilden zetten. Nochtans, in de wereldexpositie van ‟58 had 

Corbusier toch een paviljoen gemaakt die duidelijk aantoonde waar het naar toe ging.  

S: U bedoelt het Philips paviljoen met de zeildoek-architectuur. 

D: Inderdaad, daar hebben we toch maar weinig van terug gezien. 



104 
 

S: Tegenwoordig wel. 

D: Inderdaad, nu! veertig jaar nadien! Dus als ik nu deze generatie daar mee bezig zie, 

dan denk ik: “eindelijk!”.  

S: U heeft bij het shoppingcentrum toch wel gewerkt met architectonisch beton. Dus 

daar was al wel wat mogelijk. Niet zozeer op een grote schaal, maar toch. 

D: Nu zou je dat heel anders doen. Maar goed, je moet het allemaal plaatsen in zijn tijd. 

Niets gebeurt toevallig. Dat is mijn gedachte.  

S: Wat was uw eerste echte werkgever? 

D: Ik ben direct bij mijn vader op het kantoor gekomen. Hij was toen al wat ouder 

natuurlijk.  

S: Was uw vader op dat moment nog actief? 

D: Hij heeft zich bezig gehouden met het RTT gebouw en hij was nog bezig in Brussel. 

Ik zat onmiddellijk in bad he.  

S: Zijn er gebouwen die jullie samen nog ontworpen hebben? 

D: Wat wij samen nog gedaan hebben is het RTT gebouw. Het Congrescentrum (ICC) 

in het Citadelpark heb ik vooral gedaan. Het heeft nog zijn handtekening, maar hij heeft 

ons het laten doen, de jonge gasten moesten het doen. Dat was in 1975, dus mijn vader 

was al 72.  

S: Werkten er toen al veel architecten bij uw vader? 

D: Zij waren toen met tien of twaalf architecten. Maar op dat moment was dat zeer 

groot. Een architectenbureau in de jaren ‟60 met twintig architecten, dat was een 

wereldwonder! 

S: Toen u de scepter overnam van uw vader, welke richting wilde u toen uit? Was er een 

bepaalde koers die u wilde inzetten? 

D: Dat is nooit brutaal gegaan, maar altijd geleidelijk. Maar ik moest vechten tegen die 

die er al zaten. Het is net als een voetbalcoach. Je moet de kracht hebben om te kunnen 

aantonen dat de weg die gevolgd zal worden nu zo is. En dat doe je niet op twee 

minuten.  

S: En op welke koers zaten die mensen dan? 
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D: Die zaten in het CIAM rapport. Die waren goed bezig en die wisten perfect hoe de 

trein reed. Die deden goed hun werk en ik zal daar absoluut niets van af doen. Maar met 

die machine moet je een nieuwe impuls kunnen geven. Maar dat gaat ook voor een stuk 

vanzelf. De oudere generatie verdwijnt en de nieuwe komt.  

S: En welke kant wilde u toen op? 

D: Naar een zeer vormgevelijke, betaalbare architectuur. Een nieuwe taal. Niet meer het 

object alleen. De omgeving is ook belangrijk. Hoe doe je dat, hoe situeer je dat. Niet 

enkel meer kijken van binnen naar buiten, kijken hoe het ingeplant wordt. En er was een 

zeer goede verhouding met de school. Daarom was ik ook assistent. Je wordt zomaar 

geen assistent op een school. Dat was die wisselwerking van kantoor, studenten, dat was 

leuk. Ik was toen jong, en ik had altijd veel jonge mensen om mij heen.  

S: Wat was uw eerste realisatie waarin die nieuwe wind zichtbaar werd? 

D: Een enorme revolte en woede zie je in de watertoren. De twee oude watertorens 

staan er, ik heb die ook nog mogen restaureren. En dan die nieuwe… Wie ontwerpt er 

nu een watertoren met een glazen gevel. Geen kat doet dat. Daar zijn ze dus van ver 

voor gekomen. Ik heb daar voor toen de steun, de onvoorstelbare steun gehad van de 

Gentse politiek.  

S: Dat is dan een watertoren. Zijn er andere gebouwen die ook die verandering 

uitstralen? 

D: Bijvoorbeeld het Congrescentrum. Dat is gebouwd in 1973. Dat is al bijna veertig 

jaar geleden. Het was in die tijd zeker niet evident om dat midden in het centrum in een 

stadspark volledig in beton te kunnen zetten. Een gebouw dat vandaag de dag nog 

steeds functioneert en nog altijd niet is afgebroken. Een zaal als een Romeinse senaat, 

met ingangen van waaruit je naar beneneden en boven kunt gaan. En volledig van 

prefab beton. Van buiten, maar ook van binnen is het volledig zichtbaar beton. De 

koning, die het in 1975 inhuldigde, wist niet wat hij zag. En het staat volledig op palen.  

S: Maar u zei net dat het een nieuwe wind was voorbij CIAM. Die pilotis zijn toch 

typisch voor het CIAM tijdperk? 

D: Ja, dat is waar, maar dan voor woonhuizen, niet voor een congrescentrum. En waar 

hebben we de mosterd gehaald? Bij ARUP. Omdat die mannen juist daar mee bezig 

waren. Niet met een congreszaal, maar wel met de manier waarop je met prefab een 

montage deed. Hoe je liggers van vijftig meter maakt. Dat was ook de eerste keer dat er 

in Gent liggers van vijftig meter binnen kwamen.  

S: Het is een zeer technisch verhaal dus. 
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D: Ja, en hoe kwam dat ook? Omdat de hoofdingenieur met mij mee was gegaan naar 

Algiers. We kenden elkaar zeer goed. Zo zit alles logisch in elkaar.  

S: Het belang van het hebben van een netwerk. 

D:Absoluut! Zonder netwerk ben je nergens. Dat bedoel ik niet verkeerd, maar zo werkt 

het nou eenmaal. Naar de wereldexpositie in Beijing gaan geen Chinezen hoor, daar 

gaan wij naar toe!  

S: Moet een goede architect in Gent eigenlijk ook een halve politicus zijn? 

D: Je moet de politiek kennen. Van binnen en van buiten. En zij moeten jou kennen. De 

bedrijfswereld moet je ook van binnen en van buiten kennen. Zonder politiek is er geen 

bedrijfswereld en andersom. Dat zit allemaal zo verbonden. Maar met politiek alleen zet 

je geen congreszaal in elkaar he.  

S: Is die congreszaal ook een compromis tussen wens en beschikbaar budget? 

D: Nee, dat is redelijk zonder concessies gebouwd geweest. Dat was hoe een 

congreszaal er op dat moment uit moest zien. Er zijn zeer veel verhalen waarbij er wel 

geknipt moest worden, waarbij het een compromis is geworden. Maar goed, ja, akkoord, 

ja. „So what‟. Je kunt niet anders.  

S: Kunt u een voorbeeld geven van een dergelijk project? 

D: Urbis. Urbis is een consensus geworden, waar ik achter sta. Wat ik ook niet zal 

verloochenen. Maar het was toen dit of niks! En we zijn nu bij twintig jaar verder en, ik 

blijf het herhalen, het stoppingcentrum draait! De parking draait! En de provincie wil 

het nu gans kopen! Dus wie heeft er nu gelijk?!  

S: In de krant is inderdaad het bericht verschenen dat meldt dat de provincie het 

Urbiscomplex koopt voor 21 miljoen euro. Daarnaast willen ze 33 miljoen euro 

uittrekken voor aanpassingen aan het interieur, maar ook voor een aanpassing van de 

gevel om er zo een andere uitstraling aan te geven. Wat vindt u daarvan? 

D: Ik ben curieus….  

S: Ik zou me kunnen voorstellen dat u als ontwerper niet graag heeft dat mensen zomaar 

uw ontwerp aanpassen. Is dat gevoel er ook? 

D: Ik zeg niks. 

S: En daarmee heel veel? 
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D: Ik zeg niks, laat ze doen. Als ze niet opletten hebben ze een proces van hier tot in 

Tokio. Een levend architect, zonder hem te consulteren. Dus een levend, actief architect. 

Eventjes de boel omdraaien, is tegen de deontologie en sowieso een inbreuk tegen het 

intellectueel eigendom. Maar wie ben ik. We zullen zien wat de grote geesten van deze 

tijd nu denken. Misschien komt er iets perfects uit de bus. Het is ook meer dan twintig 

jaar oud, dus je moet misschien ook de kans laten dat er visies komen. Maar ze hadden 

het me moeten vragen. Stel ik koop een Van Eyck. Ik denk dat trekt op niet veel. Ik 

schilder er wat bij. Maar meneer, wat is dat dan. Waar is het intellectuele eigendom. Je 

moet het hele concept bezien. Wat ik u de vorige keer vergeten ben te zeggen is te letten 

op de beelden die boven de ingang van het PAC staan. Dat is een referentie naar het 

fries van Cantré. Dat fries is een symbool. Zo zijn ook die beelden daar boven de ingang 

symbolisch. Dus men heeft daar een link willen leggen. Dus het intern verbouwen naar 

een administratie is de logica zelf. Als daar een zaal moet in komen dan ben ik de eerste 

om te zeggen dat het juist is wat ze nu doen. Maar de steun prefab panelen daar 

wegnemen kost meer dan wat ze daar zeggen. Maar waarom zou ik nu de ambetanterik 

gaan uithangen. De provincie gaat er in zijn geheel naartoe. Dus het is al geslaagd. Het 

shoppincentrum draait, de parkings draaien. Dus we zullen wel zien hoe ze dat verder 

zullen doen. Ik sta daar open voor.  

S: De gang van zaken is wat u dwars zit.  

D: Ja, en dat is typisch Belgisch.  

S: Zijn die beelden boven de ingang meteen voorzien bij de bouw? 

D: Wel voorzien, maar nog niet daadwerkelijk uitgevoerd. Dat kwam enige tijd later. 

Maar het was niet zomaar van, plak er maar op. Er is wel een wedstrijd geweest.  

S: Weet u ook wie die beelden gemaakt heeft?  

B: …. 

S: Van wie kwam dat idee voor die beelden? 

D: De provincie vond dat we daar iets mee moesten doen, maar ook Van Acker en ik 

zelf. In een keer lees je dan dat ze het plein willen heraanleggen. Dat hebben wij altijd 

al gewild. Maar het is er niet van gekomen. Dat is wat ik de hele tijd ook probeer uit te 

leggen. Dus ik ben echt kijkende.  

S: U refereert naar de krantenartikelen die onlangs zijn verschenen waarin de 

verbouwing van het complex worden besproken. Daarin wordt ook weer kritisch 

geschreven over de totstandkoming van het urbis-complex, waarvoor het Coliseum en 

het Parkhotel moesten wijken. Wat vindt u daarvan? 



108 
 

D: Ze moeten weten waar ze over schrijven. Het is allemaal gemakkelijk, het Coliseum 

is afgebroken. Maar je moet wel weten wat het Coliseum was he. Het Coliseum was een 

krot! Goed, ja, het was art nouveau. Maar niet zoals hij het eigenlijk bedoeld had. Mijn 

vader heeft nog stage gelopen bij Geo Henderick, en Geo Henderick vond dat een 

flutgebouw!  

S: De gevel is inderdaad nooit zo rijkelijk gebouwd als het ontwerp was. 

D: Jamais! En hij was daar razend over!  

 S: Hoe is die samenwerking tussen Van Acker en u zelf verlopen? Hoe ging dat 

concreet in zijn werk? 

D: Dat is een collectief verhaal. Je kunt niet zeggen dat de een dat element heeft 

gemaakt en de ander dat, zo werkt dat niet. En de provincie heeft zich er heel erg mee 

bemoeid. Het was uiteindelijk het juiste antwoord op wat daar moest komen. Daar zijn 

genoeg hoorzittingen over geweest, genoeg artikels, positief en negatief, over 

verschenen. Maar er waren ook andere ideeën die daar niet aan de bak zijn gekomen. Is 

dat nu triestig? Je kunt de klok niet terugdraaien he.  

Maar om u nogmaals te onderlijnen. Grootschalige projecten, moeilijke projecten, duren 

jaren. En daar wordt nooit iets over gezegd, maar dat is wel de realiteit. Ik ben nu bezig 

met het nieuwe stadion voor Gent. We hebben in de tussentijd al twee crises gehad. 

Twee banken waarmee we werkten zijn er niet meer. En als het nu nog een tijdje gaat 

duren met Griekenland dan gaat het weer fout. Projecten die van de ene op de andere 

dag niet meer doorgaan. Denk ook aan de tweede petroleumcrisis. Alle huizen moesten 

ineens geïsoleerd worden. Er verandert veel hoor, en daar staan mensen niet bij stil. En 

mijn hele loopbaan tot aan nu is zit vol met dat soort dingen. Je bouwt zomaar niet iets 

uit niets. Het is altijd een zeer praktisch verhaal. Je gaat een heel traject in en 

uiteindelijk kom je ergens uit. Het is een gans verhaal dat leidt tot. En dan is het 

gemakkelijk om achteraf te zeggen, nee ik blijf bij mijn oorspronkelijke idee. En is dat 

dan beter of slechter? Dat weet ik niet, dat ga ik niet zeggen, dat is mijn pretentie niet. 

En dat is wat ik duidelijk wilde maken.  

S: Bedankt voor dit gesprek. 
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Bijlage III:  

Interview met Dirk Boncquet op 8 april 2010 om 13.00u 

 

S: Wat opvalt is dat Dirk Bontinck met zijn architectenbureau veel grote projecten 

binnen de stad voor zijn rekening neemt. Heeft u een verklaring voor die sterke 

aanwezigheid in de stad? 

D: Als het om de echt grote projecten gaat, zoals bijvoorbeeld het nieuwe project aan de 

Vrijdagmarkt met 23 appartementen, dan zijn er maar weinig bureaus groot genoeg om 

daarvoor in aanmerking te komen. Daarbij, als het gaat om wedstrijden, moet je bureau 

ook al groot genoeg zijn om de investering te kunnen doen en een ontwerp te maken en 

te betalen dat je eventueel niet zult krijgen. 

S: Ik wil het met u graag hebben over enkele gebouwen die aan het Woodrow 

Wilsonplein staan, of hebben gestaan. Te beginnen met het Coliseum. Wat mij opviel 

bij het lezen van de documenten rondom de eventuele sloop van het Coliseum is dat het 

diensthoofd van monumentenzorg stad Gent, dhr. Van Houte, niet zozeer tegen de sloop 

was van het Coliseum. Hij was van mening dat er daar een nieuw complex moest 

komen. 

D: Dat zou ik willen tegenspreken. Hij was zeker niet voor de sloop. Maar hij heeft dat 

dossier eigenlijk maar kort gehad, want hij is toen overleden. Zijn opvolger, Geert van 

Doorne, heeft zich daar altijd tegen verzet. Zelfs zo tegen verzet dat men vanuit de 

politiek op een gegeven moment heeft gezegd dat als we bleven tegenwerken we aan de 

kant zouden worden gezet. Geert is toen enorm onder druk gezet. We hebben dat project 

10 jaar kunnen tegenhouden, maar toen werd de druk te hoog, de discussie moest eens 

gedaan zijn en er stond ondertussen al zoveel leeg. Dat verkrot, dat regent binnen, dat 

stort in, en dan moet je wel een beslissing nemen. Toen is het gesloopt, maar zeer tegen 

onze zin in.  

S: Misschien heeft de stad ook een beetje laat ingegrepen? 

D: Dat zou kunnen, dat is moeilijk te zeggen. Nu is er wel een strikt BPA dat het zeer 

moeilijk maakt daar iets te doen of te slopen, maar toen was er alleen een BPA met een 

paar bouwhoogten enzovoort. Dat is waar. Het Coliseum was natuurlijk in een 

erbarmelijke staat, wat dat betreft is er inderdaad al te laat ingegrepen. En toen zijn er 

een paar politieke spelletjes gespeeld en kon de sloop niet meer worden tegengehouden. 

Ze hebben de spanten toen nog verwerkt in het Urbiscomplex, wat belachelijk is 

natuurlijk. Als je het dan om zeep helpt, dan helemaal he. Maar om die spanten dan als 
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een decorstukje op te hangen, want ze hebben geeneens een dragende functie, ze 

hangen! Nee, dat was echt niet op aanraden van monumentenzorg, van ons mocht dat 

toen helemaal weg. Ze hebben dat waarschijnlijk gedaan om ons nog een beetje te 

paaien, van dat zal tof zijn, maar nee.  

Maar die architectuur van dat complex, dat was verschrikkelijk. We zagen die 

ontwerpen en we dachten: moeten we daar advies op geven? Dat hadden we misschien 

beter gedaan. Maar het was een verschrikking. Men maakte toen de vergelijking met 

Roemenië. Nu heeft niemand het er meer over, maar toen dat er net stond, dat was ophef 

hoor. En het draaide ook nog niet, het stond voor een groot gedeelte leeg! Later is er een 

nieuwe directeur gekomen en nu draait het wel, zeer goed zelfs. Maar goed, dat project 

is verder bij de ontwerpfase niet echt meer begeleid. Dat sleept jaren en jaren aan en 

uiteindelijk heb je de energie niet meer om daar nog iets aan te veranderen. Je kunt dan 

wel zeggen, dat raam en dat hoekje moet anders, maar daar ging het helemaal niet over, 

dat is prutswerk. Het ging om de hele filosofie van behoud van de oude panden. Als 

uiteindelijk de politieke beslissing genomen is om alles te slopen, ja, dan is de strijd 

eigenlijk al gestreden. Wat er dan komt is sowieso van een te grote schaal, wat moet je 

er dan nog mee doen. Je hebt dan al verloren.  

S: Heeft de stad misschien te weinig de regie genomen in dat hele project? 

D: Ja, misschien wel. Maar je moet ook begrijpen dat er druk op staat. Maes is een grote 

bouwonderneming, die loopt dat bij de politici en belooft veel werkgelegenheid. Toen, 

begin jaren 1980 was er ook een enorme crisis, dus dat zijn allemaal factoren die een rol 

spelen. Want het heeft natuurlijk ook voor veel werkgelegenheid gezorgd.  

S: Aan de andere kant: de winaars van de architectuurwedstrijd „Gent Morgen‟ 

adviseerden eigenlijk ook al in 1971 op die plek een groot complex als tweede centrum 

van de stad.  

D: Ja, dat herinner ik me wel. Dat kwam natuurlijk ook omdat de snelweg daar 

rechtstreeks de stad binnenkwam. Iets waar ik me altijd nog aan erger. Dat is typisch 

jaren 1960 he. Dat zou nu ondenkbaar zijn, een snelweg tot in de stad, maar toen kon 

dat. En het is waarschijnlijk op die basis dat de mensen gedacht hebben, daar moet het 

nieuwe centrum van de stad komen. En dat is uiteindelijk nog gebeurd ook eigenlijk. 

Maar daar waren wij echt niet voor. 

S: Had monumentenzorg een eigen visie op wat er met het blok waar nu het Shopping 

Center staat moest gebeuren? 

D: Ja, zeker wel. Het behoud van een aantal panden: het Parkhotel op de hoek, de twee 

bioscopen die daar zaten, het Coliseum en nog een aantal huizen die in een goede staat 
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waren. Het is hetzelfde als op de Vrijdagmarkt. Mocht dat project in de jaren 1980 

geweest zijn dan waren al die huizen gesloopt. Nu bekijken we dat totaal anders. Nu 

kijken we daar pand voor pand wat we er mee willen doen. 

S: Eigenlijk gebeurt daar wat monumentenzorg het liefst ook had gedaan met de huizen 

aan het Zuid. 

D: Inderdaad.  

S: Ik zou het graag ook nog even hebben over het SAC, het twin gebouw. Heeft de 

dienst architectuur dat project begeleid?  

D: Ja, dat was Jo Lefebure die dat toen gedaan heeft. Hij vroeg om het gebouw dat 

achter het fries, rechts van de stadsbibliotheek volledig in glas op te trekken, zodat het 

min of meer transparant zou zijn naar het park toe. Maar ja, het is eigenlijk niet 

transparant, het is te donker. Maar goed, dat was wel de visie.  

S: Maar Dirk Bontinck geeft aan dat hij daar eigenlijk helemaal niets wilde plannen om 

zo de toegang naar het park open te houden. Hij zegt dat het de nadrukkelijke wens van 

de stad was om dat gedeelte toch af te sluiten om zo het gesloten pleinkarakter van het 

Woodrow Wilsonplein te benadrukken.  

D: Ja, dat was vooral de vraag van de dienst Stedenbouw. Die wilden dat echt als plein. 

Maar het is natuurlijk helemaal geen plein, die bussen rijden daar. Nochtans loopt daar 

wel veel volk op nu he. Maar het is een tochtgat, het heeft niets he.  

S: Dirk Bontinck zegt dat hij het dan maar in glas gemaakt heeft zodat het dan nog 

transparant zou zijn. 

D: Dat was op onze vraag, vanwege monumentenzorg. Wij zeiden: maak het dan in 

glas, dan is het nog een beetje open. Maar dat is wel een beetje een mislukking.  

S: Om af te ronden: Dirk Bontinck vindt het hele plein nogal onbegrepen door de 

mensen. Hij legt de nadruk op het feit dat het plein een verhaal van zuilen is. Dat komt 

in elk gebouw terug.  

D: Ja, maar ik vind niet dat je de zuilen van de classicistische bouw aan het Graaf van 

Vlaanderenplein kunt vergelijken met de overige zuilen. Maar goed, het is moeilijk daar 

nu over te oordelen. Misschien zeggen we over twintig jaar dat die architectuur wel 

degelijk kwaliteit heeft. Er zit ook wel iets postmoderns in dat Shopping Center, het is 

daarmee ook wel weer kenmerkend voor de jaren 1990. De tijd zal het leren.  

 S: Bedankt voor dit gesprek. 
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 Bijlage IV 

De opdracht van Vlaams Bouwmeester, s.d., op de website van Vlaams Bouwmeester, 

http://www.vlaamsbouwmeester.be/vlaamsbouwmeester/opdracht/opdracht_vlaams_bo

uwmeester.aspx 

 

 

 

De opdracht van de Vlaams Bouwmeester 

In de Beslissing van de Vlaamse regering (VR/98/12.05/D0C.0377) betreffende de aanstelling van een Vlaams 

Bouwmeester en de Mededeling aan de Vlaamse Regering (VR/98/1905/DOC.MED/11) betreffende het mandaat van 

de Vlaams Bouwmeester werd zijn opdracht als volgt omschreven: 

“Vanuit een langetermijnvisie, in goed overleg met de verschillende administraties en met de extern betrokken 

partijen, bijdragen tot de beleidsvoorbereiding en de beleidsuitvoering van het architecturaal beleid van de Vlaamse 

Gemeenschap, teneinde een architecturaal kwalitatieve leefomgeving (gebouwen, infrastructuur, 

landschapsingrepen,…) in Vlaanderen te helpen creëren” 

Dit werd vertaald in een aantal resultaatgebieden met telkens een aantal voorbeelden van potentiële activiteiten. Deze 

laatste zijn niet limitatief maar geven een idee van te ontwikkelen acties. 

 Ontwikkelen van een langetermijnvisie m.b.t. het tot stand komen van een architecturaal kwalitatieve leefomgeving 

in Vlaanderen, teneinde mee vorm te geven aan het architecturaal beleid van de Vlaamse Gemeenschap. 

 Voorbeelden van activiteiten: 

 Stelt een visiedocument op over het inpassen van een architecturaal beleid (in de brede zin) in het globale 
beleid van de Vlaamse Regering,  

 Maakt een voorstel voor de jaarlijkse beleidsbrief van de bevoegde minister,  

 Maakt een jaarverslag voor de Vlaamse Regering (m.b.t. realisaties van het beleid), 

 … 

 Adviseren en waken over de uitvoering van het architecturaal beleid voor de eigen bouwwerken van de Vlaamse 

overheid, teneinde de architecturale kwaliteit te verzekeren en in deze zin een voorbeeldfunctie in Vlaanderen te 

vervullen. 

 Voorbeelden van activiteiten: 

 Adviseert de functioneel bevoegde minister en de Vlaamse Regering i.v.m. concrete dossiers,  

 Zoekt en bepaalt mee geschikte vestigingsplaatsen,  

 Formuleert mee de opdracht,  

 Stelt (mee) procedures en criteria op voor het toewijzen van opdachten aan de meest geschikte 
architect(en),  

 Adviseert, in relatie tot de keuzecriteria, de keuze van de architect,  

 Overlegt in de studiefase met de ontwerpers en schept ruimte om hun architecturale visie te laten uitwerken, 
binnen de vastgestelde kaders van wetgeving, kost en kwaliteit,  

 Adviseert over de inschakeling van beeldende kunstenaars of andere vormgevers,  

 Verzekert, mede, in en door overleg met de verschillende betrokken administraties, een goede vormgeving 
van de ruimte bij grote bouwwerken (bruggen, wegenwerken, kanalen,…),  

http://www.vlaamsbouwmeester.be/vlaamsbouwmeester/opdracht/opdracht_vlaams_bouwmeester.aspx
http://www.vlaamsbouwmeester.be/vlaamsbouwmeester/opdracht/opdracht_vlaams_bouwmeester.aspx
http://www.vlaamsbouwmeester.be/default.aspx
http://www.vlaamsbouwmeester.be/default.aspx
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 Verzekert dat mede, in en door overleg, ook bouwwerken opgezet door de Vlaamse overheidsinstellingen 

(V.0.I‟s) voldoen aan de vooropgestelde architecturale kwaliteitscriteria, 

 … 

 In overleg met alle ter zake bevoegde instanties, uitbouwen van een kwaliteitsbeleid m.b.t. de constructie van 

grotere bouw- en infrastructuurwerken gesubsidieerd door de Vlaamse overheid, teneinde te helpen 

verzekeren dat ook deze gebouwen aan de architecturale kwaliteitseisen van het Vlaamse beleid ter zake 

voldoen. 

 Voorbeelden van activiteiten: 

 Vanaf de beginfase, optreden als gesprekspartner voor de ontwerpen van grote bouw- en 
infrastructuurwerken, 

 Bepaalt mee (voor zijn/haar domein) voorwaarden tot het toekennen van subsidies,  

 Ziet toe op het respecteren van de voorwaarden en de gemaakte afspraken, 

 … 

Adviseren over ontwerpen van overheidsbouwwerken en na overleg met alle ter zake bevoegde instanties, adviseren 

over bijsturingen en aanpassingen aan bestaande regelgeving,ondermeer met betrekking tot het verlenen van 

bouwvergunningen voor bouwwerken van alle overheden, teneinde te helpen verzekeren dat ook deze bouwwerken 

aan de architecturale kwaliteitseisen van het Vlaams beleid terzake voldoen. 

 Voorbeelden van activiteiten: 

 Vanaf de beginfase, optreden als gesprekspartner voor de ontwerpen van overheidsgebouwen van de andere 
overheden,  

 Is een actief gesprekspartner i.v.m. ingrepen op en de vormgeving van de bebouwde en niet bebouwde 
leefomgeving,  

 Adviseert, op diens verzoek, de gemachtigd ambtenaar, 

 … 

 Optreden als stimulator en inspirator van een Vlaams architecturaal bewustzijn, teneinde het cultureel 

verantwoordelijkheidsbesef bij de overheden, de betrokken industrie en het publiek te vergroten. 

 Voorbeelden van activiteiten: 

 Organiseert voordrachten, studiedagen, persconferenties, …,  

 Zet vormingsinitiatieven op, verzorgt publicaties,…,  

 Is lid van commissies m.b.t. architectuur,  

 Is jurylid bij architectuurwedstrijden,  

 Stimuleert de interesse van de Vlaamse ambtenaren voor goede architectuur en vormgeving van de 
leefomgeving,  

 Treedt op als brugfiguur tussen het publiek en de overheid, 

 … 

 Opzetten van of actief meewerken aan interne (binnen het Ministerie) overlegfora, teneinde een coherente 

beleidsadvisering en beleidsuitvoering te bevorderen. 

 Voorbeelden van activiteiten: 

 Neemt het initiatief tot en leidt „het interdepartementaal overlegforum architectuur‟, inzonderheid inzake de 
„architecturale kwaliteitsbewaking‟,  

 Overlegt regelmatig met de verschillende administraties m.b.t. het beleid in het algemeen of m.b.t. 
specifieke dossiers, 

 … 

 Uitbouwen van een relatienetwerk (in binnen- en buitenland), teneinde goed geïnformeerd te blijven over de 

ontwikkelingen in het vakgebied en/of teneinde via het bespelen van dit netwerk bij te dragen tot de daadwerkelijke 

uitvoering van het beleid terzake. 
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Voorbeeldevan activiteiten: 

 Uitbouwen van contacten en uitwisselingsprogramma‟s met buitenlandse collega‟s,  

 Bijwonen van belangrijke nationale en internationale conferenties,  

 Vertegenwoordigen van de Vlaamse overheid op conferenties of evenementen, 

 … 

 

Contact 

Vlaams Bouwmeester - Boudewijnlaan 30 bus 45 1000 Brussel (B) TEL. 02.553.74.00 FAX 02.553.75.00 E-MAIL 

bouwmeester@vlaanderen.be 

 

© Vlaams Bouwmeester 2010 - Privacy Statement - Legal Disclaimer- Toegankelijkheidsverklaring - Last updated: 4 - 8 - 

2010 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bijlage V 

KoBra geeft Emile Braunplein een stevige facelift, 19 juni 2009, op de website van stad 

Gent, http://www.gent.be/eCache/WBS/1/37/084.cmVjPTE1MjQzMw.htm 

http://www.vlaamsbouwmeester.be/vlaamsbouwmeester/opdracht/opdracht_vlaams_bouwmeester.aspx##
http://www.vlaamsbouwmeester.be/vlaamsbouwmeester/opdracht/opdracht_vlaams_bouwmeester.aspx##
http://www.vlaamsbouwmeester.be/root/toegankelijkheidsverklaring.aspx
http://www.gent.be/eCache/WBS/1/37/084.cmVjPTE1MjQzMw.htm
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Binnenstad > In de wijk > KoBra > KoBra  

In de wijk / Project heraanleg Korenmarkt, Emile Braunplein, Belfortstraat 

en omgeving 

KoBra geeft Emile Braunplein een stevige facelift  

 

19/06/2009 

 

Vanaf 19 juni 2009 informeert de Stad Gent haar burgers over de plannen voor de heraanleg van het 

Emile Braunplein. Na die heraanleg - in het kader van project KoBra - zal het plein ruimte geven aan een 

kuierpark, een fonkelnieuwe open stadshal, horeca, fietsenstallingen en publiek sanitair. Er is een nieuwe 

tentoonstelling met een maquette van de stadshal en maquettes voor mensen met een visuele handicap, én 

er is een 3D-voorstelling van het project op het Goudenleeuwplein. 

Na de voorbereidende nutswerken eind 2008 en in het voorjaar van 2009 is de aannemer op 6 april 2009 

begonnen met de heraanleg van de Korenmarkt. Ondertussen bereiden de Stad Gent, De Lijn en TMVW 

de heraanleg van het Emile Braunplein en de Belfortstraat voor. Die deelgebieden worden heraangelegd 

in de periode 2010-2012.  

 

ONTWERP DEELGEBIED 2: EMILE BRAUNPLEIN, BOTERMARKT EN OMGEVING 

 

Het Emile Braunplein 

Het Emile Braunplein – met momenteel een bovengrondse parking – ziet er binnenkort helemaal anders 

uit. In het ontwerp krijgt het Emile Braunplein twee niveaus. 

Een verhard plein zal plaats bieden aan een fonkelnieuwe, polyvalente, open stadshal. Onder de stadshal 

komen een fietsenstalling, publiek sanitair en artiestenruimtes.  

  

Ten slotte biedt de stadshal ruimte aan een halfondergronds 'grand café', dat uitgeeft op een lagergelegen 

park de 'green' (spreek uit op zijn Engels als "grien"). Dankzij de stadshal krijgen twee verdwenen pleinen 

hun verloren eigenheid terug: het Goudenleeuwplein en de Poeljemarkt. 

Het stadsparkje is het tweede - lager gelegen - niveau en zal zowat 300 m² groen toevoegen aan het hart 

van de stad.  

 

http://www.gent.be/eCache/WBS/1/37/998.html
http://www.gent.be/eCache/WBS/41/736.html
http://www.gent.be/eCache/WBS/1/37/084.html
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Green wordt kuierpark 

De „green‟ wordt een lager gelegen groenzone, afgebakend met een stenen muur. Trappen en hellingen 

verbinden het parkje met de hoger liggende straatniveaus. Diagonale wandelpaden verbinden de 

Donkersteeg met de Mageleinstraat en Cataloniëstraat, en nodigen uit om te winkelen en te wandelen. De 

bestaande kunstelementen - de Minne-beelden en de Mathildisklok - krijgen een nieuwe plaats in het 

ontwerp. 

 

Stadshal 

De stadshal is een constructie van ongeveer 40 meter lang op 15 meter breed die steunt op vier betonnen 

sokkels. De gevels en daken zijn in hout bekleed en kenmerken zich door kleine gaten die natuurlijk licht 

naar binnen brengen. Op de daken liggen glazen dakpannen om het hout te beschermen. 

In de sokkel zitten liften, verluchtingskokers, nutsvoorzieningen voor de onderliggende ruimten en een 

open haard. 

De stadshal krijgt twee spitse daken. Hiermee refereert zij naar de spitse daken van het stadhuis. De 

hoogte van de stadshal verhoudt zich evenwaardig tot de omliggende gebouwen.  

Het Emile Braunplein wordt dé feestlocatie van de toekomst. De stadshal wordt de plek waar allerlei 

evenementen zoals optredens, dansdemonstraties en markten kunnen plaatsvinden. Tijdens evenementen 

kan de hal worden afgeschermd met tijdelijke zeilen. 
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